
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

سی و هفتمین جشنواره فیلم کوتاه تهران در حالی به ایستگاه 
پایانی نزدیک می شود که در آخرین روز برگزاری برای اولین بار 
اسامی نامزدهای منتخب اعلام شد. یکشنبه پنجم بهمن ماه و 
در آخرین روز برگزاری حسین انتظامی، رئیس سازمان سینمایی 
کشور از جشــنواره بازدید کرد. او در این بازدید اعلام کرد که 
مهم ترین فیلمســازان ما از ســینمای کوتاه معرفی شده اند و 
برترین آن ها تجربه ساخت فیلم کوتاه را داشته اند. رئیس سازمان 
سینمایی  از حضور چشمگیر فیلمسازان جوان تشکر کرد و گفت 
که مهم ترین راه ورود فیلمسازان به حرفه فیلمسازی از مسیر فیلم 
کوتاه است. انتظامی به حضور پررنگ فیلم اولی ها در جشنواره 
فیلم فجر هم اشاره کرد و گفت: »پوست اندازی که در سینمای 
کشور در جشنواره فجر سال جاری دیدیم نشان می دهد، نزدیک 
60 درصد آثار مربوط به فیلمســازان اول بود که این خود نوید 
بخش رشد سینمای کشور است.« رئیس سازمان سینمایی با 
تشکر از فیلمسازان و ستاد برگزاری جشنواره گفت: »امروز در 
شرایط خاصی هستیم و هرگونه طراحی برای فعالیت تولیدی باید 
بر اساس این شرایط باشد. همکاران ما در سازمان سینمایی برای 
جشنواره ها ترکیبی از فعالیت حضوری و مجازی را بسته به شرایط 
روز زیســت کرونایی تعریف کرده اند.« او با اشاره به شیوه های 
مختلف برگزاری رویدادهای سینمایی در جشنواره فیلم کودک 
و نوجوان، ســینما حقیقت و جشنواره فیلم کوتاه، کارگاه های 
آموزشی، رقابت و نمایش را از ارکان این جشنواره ها عنوان کرد. 
او اقتصاد فرهنگ و هنر و به تبع آن اقتصاد سینما و اقتصاد فیلم 
کوتاه را متأثر از شرایط مختلف دانست که بخشی به برنامه ریزی ها 
و سیاستگذاری های دولت و نهادهای حکومتی و بخشی نیز به 
توجه فیلمســازان بر می گردد. رئیس سازمان سینمایی در باره 
وظایف دولت بر لزوم زمینه سازی بخش بازار تأکید کرد و از گروه 
هنر و تجربه به عنوان بخشی از این ظرفیت ها نام برد. به گفته او 
البته انجمن سینمای جوانان ایران هم در این زمینه فعالیت هایی 
داشته که این فعالیت ها توسعه خواهد یافت. انتظامی اضافه کرد: 
از ابتدای سال 98 میزان اعتباراتی که برای کمک به فیلمسازان 
جوان تعریف شده بود رشد چشمگیری داشته است؛ در حالی 
که در بخش های دیگر سازمان سینمایی محدودیت داشته ایم، 
علت این اتفاق به این دلیل است که برای وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی توجه به فیلمسازان جوان اولویت دارد.
سی و هفتمین جشنواره فیلم کوتاه تهران به دبیری سیدصادق 
موسوی، امروز ششم بهمن ماه به کار خود پایان خواهد داد. این 
جشــنواره به صورت حضوری )9 ســالن ایران مال( و برخط ) 
سامانه های ودیو، هاشور و تیوال( از اول تا پنجم آبان ماه برگزار شد. 
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چرا شهروندان شناسنامه 
سلامت روان ندارند؟

هشدار روانشناسان درباره افزایش اختلالات روانی جامعه در دوران کرونا

»اصلًا دور از انتطار نبود که پس  از شیوع کرونا و در دراز مدت افزایش اختلالات 
روانی اتفاق بیفتد و با فاجعه روانی مواجه شویم« این هشداری است که از زبان رئیس 
سازمان نظام روانشناسی و مشاوره بیان می شود. اختلال در زندگی روزمره از جمله 
سوگ پیچیده بازماندگان فوتی های کرونا، افرادی که دوره سخت ابتلا به بیماری را 
تجربه کرده اند، در خانه ماندن های مکرر، تعطیلی مدارس و دانشگاه ها، تعطیلی برخی 
مشــاغل و تأثیر آن بر اوضاع اقتصادی مردم و تنهایی سالمندان همه و همه خطر 
اختلالات روانی را در پسا کرونا افزایش داده است. بر اساس پیمایش های ملی شیوع 
اختلالات روانی در کشور 23 درصد تخمین زده می شود و در این میان افسردگی با 
12.7 درصد بیشترین نوع بروز اختلال روانی است و پس  از آن اختلالات اضطرابی 
در رتبه بعدی قرار دارد. با وجود آنکه آمار مستندی از افزایش شیوع اختلالات روانی 
در دوران پســاکرونا وجود ندارد اما متخصصان حوزه سلامت روان تأکید می کنند؛ 
قطع به یقین کسانی که زمینه اختلالات روانپزشکی داشتند یا تحت درمان بودند 

طبیعتاً با شیوع کرونا علائم شدیدتری تجربه کردند.
رئیس سازمان نظام روانشناسی کشور درباره آثار به هم ریختگی نظام زندگی روزمره 
در بحران کرونا بر سلامت روان افراد جامعه می گوید: »در بحران شیوع کرونا »روان« 
دچار فرسودگی و آشفتگی های فراوان شده است و مطمئناً این شرایط که استرس، 
تعارض و ترس را افزایش داده اســت، نرخ اختلالات روانی و نشانگان روان شناختی 
از جمله ترس از بیماری، وحشــت زدگی، اضطراب اجتماعی، اضطراب و افســرگی، 

نشانگان روان تنی، خشم و خودکشی نیز زیاد شده است«.
به گفته وی سلامت روان یک مقوله چند بعدی و شامل سلامت فکر، خلق و رفتار 
است که عمدتاً تحت فشــارهایی که انسان تجربه می کند، دچار آشفتگی می شود 
از جمله اینکه تاب آوری ضعیف و زمینه های اختلالات روانی در افراد سلامت  روان 
را در مخاطره جدی قرار می دهد. طبیعتاً از زمان شیوع ویروس کرونا به دلیل ابهام 
در ماهیت این ویروس و اثرات غیر قابل انکار روی کسب و کار و درآمد خانواده ها، 
محدودیت ها و تغییر سبک زندگی از جمعی به فردی مردم فشارهای زیادی را تجربه 
کرده اند و تنهایی و سردرگمی افزایش یافته است. حاتمی با تأکید بر اینکه »روان« 
ماهیتی پیچیده دارد و تشــخیص نشانگان و اختلالات امری تخصصی است عنوان 
می کند: »اثرات شیوع ویروس کرونا بر نرخ نشانگان روانی در کوتاه زمان شاید چندان 
مشهود نباشد، اما در دراز مدت با فاجعه  روانی مواجه هستیم. خصوصاً نرخ اختلالات 
روانی از زمانی پیدا می شوند که فشار ناشی از کرونا در اثر واکسن یا موارد دیگر از 
بین برود، آن موقع روان تحت فشــار براثر ارزیابی خودمختار و خود تنظیمی دچار 
آشفتگی و اضطراب می شــود و خشم فرورفته تبدیل به رفتارهای غیرقابل کنترل 

شــده و ناســازگاری های درون خانوادگی و اجتماعی افزایش می یابد.« او در ادامه 
می افزاید: گروه های در معرض خطر از جمله کودکان، نوجوانان، سالمندان و کسانی 
که بیماری های زمینه ای دارند، افرادی که کرونا را تجربه کرده اند و سختی های آن 
را متحمل شــده اند، خانواده هایی که عزیزی را از دست داده اند و شرایط سوگواری 
آن عزیز را نداشته اند، اقشاری که تحت فشار شرایط اقتصادی و از دست دادن شغل 

و کار خود هستند، دچار مشکلات جدی روانی می شوند.
حاتمی با بیان اینکه نتایج بررسی وضعیت شیوع اختلالات روانی در بحران کرونا 
نیاز به مداخلات را در کشور جدی تر از پیش کرده است عنوان می کند: »سازمان نظام 
روان شناسی و مشاوره درباره سوگ کرونا، تنهایی کرونا، تعطیلی مدارس و دانشگاه ها، 
شرایط اقتصادی مردم خصوصاً کسانی که شغل خود را از دست داده اند تذکرات لازم 
را از طریق رســانه ها و نگارش نامه به ریاست جمهوری و ستاد ملی مقابله با کرونا 
داده و مسأله پیشگیری از شرایط در پیش را دائم متذکر شده است. از جمله اینکه 
مردم تحت فشــار نیازمند گفت و گو با روان شناسان و مشاوران هستند، برای ارتباط 
و خروج از مسائل و مشکلات ناشی از کرونا در ارتباطات فردی و درون خانوادگی و 

ارتباط با کودکان و نوجوانان نیازمند راهنمایی و آموزش هستند.
او در ادامه تأکید می کند: گفت وگوی هدفمند روان شناختی با مردم باید به طور 
سراسری از طریق مراکز خدمات روان شناسی و مشاوره در رسانه ها شروع شود. مجلس 
و دولت در کوتاه ترین زمان ممکن بحث بیمه های پایه و تکمیلی که در قانون برنامه 
ششم توســعه بند »ج« ماده )102( مبنی بر استفاده همگانی خصوصاً خانواده ها از 
بیمه های پایه و تکمیلی اجرایی کنند تا تمام اقشار کم درآمد در معرض خطر بتوانند 
از خدمات روان شناسی و مشاوره استفاده کنند. حاتمی از پیشنهاد »ستاد ویژه مقابله 
با عوارض روانی کرونا« تحت مســئولیت سازمان نظام روان شناسی و مشاوره خبر 
می دهد و عنوان می کند: مرکز تحقیقات استراتژیک ریاست جمهوری به این موضوع 
نظر مثبت داده اند و حتی توسط دکتر واعظی ابلاغ شده و منتظر نظر ستاد ملی و 
وزارت بهداشت در این باره هستیم. رئیس سازمان نظام روانشناسی کشور با اشاره 
به اینکه بیش از 34 هزار روان شناس و مشاور و 300 هزار دانشجوی روان شناسی و 
مشاوره در همه شهرها و روستاهای کشور پراکنده اند، گفت: این افراد می توانند به 
پیشگیری و مقابله با عوارض روانی کرونا، ارتقای سلامت روان، تاب آوری سلامت روان 

با برنامه مدون خدمات ارائه دهند.
حاتمی خدمات ستاد ملی در بعد مدیریت کرونا را قابل تقدیر و فراموش ناشدنی 
می داند اما با این حال او نگران جامعه ای اســت که اکنون تحت فشــار کروناست و 

غربالگری سلامت روان را یکی از ضروریات فضای پساکرونا عنوان می کند.

فیلمسازان جوان در 
اولویت هستند

عصر روز شــنبه 4 بهمن ماه به مناســبت زادروز تولد استاد 
محمود فرشچیان نشست آنلاین »تجربه استاد شاگردی« با حضور 
استاد فرشچیان، محمدباقر آقامیری، علی اصغر تجویدی، عباس 
جمال پور، محمدعلی رجبی سرپرست دانشگاه استاد فرشچیان، 
بهمن نامور مطلق  معاون علمی و هنری دانشگاه استاد فرشچیان 
و میثم یزدی در واحد دانشگاهی هنرهای اسلامی - ایرانی استاد 

محمود فرشچیان برگزار شد.
استاد فرشچیان مینیاتوریست و هنرمند پیشکسوت که بیشتر 
مردم او را با تابلوی معروف عصر عاشورا و سایر کارهای معروفش 
می شناسند، آثار مهمی با مضامین معنوی خلق کرده که اغلب 

روایتگر رویدادهای مهم مذهبی و عرفانی هستند.
سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی هم در توئیتی 
سالروز تولد این هنرمند را تبریک گفت. در متن پیام توئیتری وزیر 
آمده است: »خوشنویسان و نگارگران دو ثروت تاریخی ایران اند، 
غــزل ایرانی را در رقص کلمات و نقوش رقم زدند و تابلوی جان 
ســاختند و آویزه عرش داشتند. استادان امیرخانی و فرشچیان 
ستارگان معاصر این کهکشانند. سالروز تولدشان را در نخستین 

روزهای بهمن تبریک می گویم.«
همچنین دکتر مهدی طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 
در پیام تبریک خود به مناسبت تولد این هنرمند او را عصاره هنر 
معنوی اسلامی- ایرانی و شاهدی بر اصالت و صلابت هنرمندان 
ایــن مرز و بوم خواند که آثارش پیوندی عمیق میان اســلام و 
ایــران، معنویت و مهارت، زیبایی و شــکوه، زندگی و هنر را به 

نمایش می گذارد.
در ادامه این پیام او به نقاشی کوثر استاد فرشچیان اشاره کرده 
است: »نقاشی کوثر او بیانگر نقش بی مانند بانوی بزرگ عالم امکان 
حضرت زهرا سلام الله علیها و شفاعت سخاوتمندانه بانو از همگان 
است. در همه این صحنه ها خیر و روشنایی، امید و رستگاری در 
هم تنیده شــده اند، او فلز را به واسطه حب و عشق تبدیل کرده 
چنانچه ضریح امام حســین علیه السلام پیوند دهنده دست ها و 

لب های شیفتگان و عاشقان با عالم مثال محسوب می شوند.«

خوشنویسان و نگارگران 
ثروت تاریخی ایران اند

بازار سرمایه در هفته جاری تا حدودی شرایط بهتری را تجربه کرد؛ این 
روند پس از آن رخ داد که بانک مرکزی زمزمه ها در خصوص افزایش نرخ 
سود را تکذیب کرد و در عین حال دست به تعدیل نرخ سود بین  بانکی زد. 
البته شواهدی وجود دارد که نشان می دهد هنوز این اتفاق در عمل نیفتاده 
و همچنان نرخ های بین بانکی بالای 22 درصد جریان دارد که امیدواریم با 

مصوبه اخیر بانک مرکزی، این روند عملا متوقف شود.
می توان باتوجه به تحولات اخیر، افق مثبتی را برای اقتصاد کشور نسبت 
به دو سال گذشته متصور شد. نخست آنکه باتوجه به نتایج انتخابات امریکا، 
امروز حداقل دیگر افق تشدید فشارها را پیش رو نداریم کمااینکه آقای بایدن 
از بازگشت ایالات متحده آمریکا به برجام هم گفته اند که برهمین اساس در 
قالب بهترین سناریوها، می توان گشایش های اقتصادی را هم پیش روی کشور 
داشــت. موضوع بعدی اخباری است که در مورد تولید واکسن کرونا اعلام 
شده که این موضوع نیز می تواند به بهبود شرایط اقتصادی و تعدیل برخی 
مسائل منجر شود. در عین حال طی ماه های اخیر، بازار سرمایه یک اصلاح 
قوی را داشته و تصور می کنم باوجود چشم اندازهای عنوان شده، در صورت 
حرکت سیاست گذاران در مسیر صحیح، می توان از این فرصت به نفع اقتصاد 
کشور استفاده کرد و به تبع آن بازار هم شرایط مثبتی را پیش روی خود 
داشته باشد. در شرایط حال حاضر در زمینه سیاست های ارزی نیز بهترین 
رویکردی که بانک مرکزی می تواند انجام دهد، تثبیت نرخ ارز در یک نرخ 
معقول )در همین حدود نرخ فعلی( است، به جای آنکه اجازه دهد نرخ ارز 
اصلاح عمیقی داشته باشد. در عین حال کاهش نرخ سود بانکی نیز می تواند 
به عنوان سیاست دیگری در دستور کار بانک مرکزی قرار گیرد. بر این اساس 
می توان همان روندی که در دهه هشتاد صورت گرفت را دنبال کنیم؛ یعنی 
بتوانیم برای مدتی طولانی نرخ ســود بانکی پایین و نرخ دلار تثبیت  شده 
داشته باشیم. اگر این سیاست ها همزمان اجرا شود، قطعا بازار سرمایه هم 
رونق می گیرد. آن زمان می توان در خصوص بحث تامین کســری بودجه 
دولت با فروش اوراق و عرضه ســهام شرکت ها در بورس صحبت کرد زیرا 
جذابیت به بازار سرمایه بازگشته است واحتمالا سرمایه گذاری در حوزه های 
مختلف تقویت خواهد شد. راه بعدی که سیاست گذار باید آن را پیش گیرد، 
این است که باید سیاست بازار در دستور کار قرار گیرد. قیمت گذاری هایی 
که امروز با انواع کنترل ها و دخالت ها صورت می گیرد، شاید در کوتاه مدت 
به کنترل نسبی قیمت ها منجر شود اما در بلندمدت، می تواند حتی موجب 
شکل گیری حباب قیمتی در بازارها شود، کمااینکه این روند را به طور واضح 
در بازار خودرو می بینیم. اگر در بازار خودرو قیمت گذاری آزاد داشتیم، قیمت 
خودرو هیچوقت تا این اندازه رشد نمی کرد.  سیاست های کنترلی همیشه 
منجر به کاهش عرضه و تشدید قیمت ها می شود. حرکت به سمت اقتصاد 
بازار و مدیریت صحیح سیاست هایی که رشد نقدینگی را به همراه دارند؛ 
مثل سود سپرده و نرخ ارز، باتوجه به افقی که امروز پیش روی ما قرار دارد، 
می توان به تشکیل سرمایه ثابت و سرمایه گذاری در کشور امید داشت که 

حاصل آنها رونق بازارها از جمله بازار سرمایه خواهد بود.
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 خبر
 فاصله تورمی دهک ها در دی ماه افزایش یافت

فاصله تورمی دهک های مختلف هزینه ای در دی ماه به 9.۵ درصد رسید 
که نســبت به ماه قبل )9.3 درصد( 0.2 واحد درصد افزایش داشــته است. 
مرکز آمار ایران شاخص قیمت مصرف کننده کل کشور بر اساس دهک های 

هزینه ای دی ماه 1399 را اعلام کرد.
بر اســاس این گزارش نرخ تورم کل کشور در دی ماه 1399 برابر 32.2 
درصد اســت که در دهک های مختلف هزینــه ای در بازه 29.8 درصد برای 
دهــک اول تا 39.3 درصد برای دهک دهم نوســان دارد. محدوده تغییرات 
تورم دوازده ماهه در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« بین 
28.۵ درصد برای دهک دهم تا 32.8 درصد برای دهک دوم است. هم چنین 
اطلاع مذکور در مورد گروه عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« بین 26.9 
درصد برای دهک اول تا 42.1 درصد برای دهک دهم اســت.بر اساس اعداد 
مربــوط به تورم در میان دهک های مختلف هزینه ای، فاصله تورمی دهک ها 
در این ماه به 9.۵ درصد رسید که نسبت به ماه قبل )9.3 درصد( 0.2 واحد 

درصد افزایش داشته است.
فاصله تورمی در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« نسبت به 
ماه قبل 0.3 واحد درصد و در گروه عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« 

نسبت به ماه قبل 1.2 واحد درصد افزایش نشان می دهد.

 رقم هزینه معیشت کارگران امروز مشخص می شود؟
سومین جلسه کمیته دستمزد شورای عالی کار در حالی امروز در وزارت کار 
تشکیل می شود که قرار است هزینه های سبد معیشت کارگران مطابق نرخ 
تورم اعلامی مرکز آمار مورد بحث و بررسی قرار گیرد.  نهم دی ماه بود که 
نخستین جلسه کمیته دستمزد شورای عالی کار با حضور نمایندگان کارگری، 
کارفرمایی و دولت برگزار شد؛ جلسه ای که در آن با ارائه گزارش 7۵ صفحه 
ای از اقلام ســبد معیشــت کارگران، پیشنهاد مزد منطقه ای کارفرمایان رد 
شد و با درخواست گروه کارگری از نماینده مرکز آمار به منظور ارائه گزارش 
کاملی از اقلام مصرفی ســبد معیشــت خانوارهای کارگری و مقایسه درصد 

افزایش قیمتها نسبت به سال گذشته دعوت به عمل آمد.
جلســه دوم کمیته دستمزد در حالی برگزار شــد که نماینده مرکز آمار 
حضور نداشــت و ناصر چمنی نماینده کارگران در شورای عالی کار در گفت 
وگو با ایسنا،  اعلام کرد در این جلسه مقرر شد نماینده مرکز آمار اطلاعات 
10 ماهه سال را جمع آوری و دقیق ترین گزارش از هزینه های سبد معیشت 

خانوار را به کمیته دستمزد ارائه دهد.
به گفته وی به دلیل آنکه در شرایط حاضر قیمتها لحظه به لحظه در حال 
تغییر است، تصمیم بر آن شد که مرکز آمار ایران گزارش کامل و جامعی از 
هزینه های 10 ماه گذشته ارائه دهد که هم به پیش بینی تورم نزدیکتر باشد 
و هم از این طریق بتوانیم هزینه سبد معیشت کارگران را بهتر مشخص کنیم.

کمیته دستمزد سومین جلسه خود را امروز در وزارت کار برگزار می کند و 
طبق گفته نمایندگان کارگری مطابق تورم اعلامی مرکز آمار و نرخ تورم سالانه 
در پایان دی ماه هزینه های سبد معیشت خانوارهای کارگری بررسی خواهد 
شــد.پیش از این نمایندگان کارفرمایی بر منطقه ای شدن دستمزد 1400 
کارگران تاکید داشــتند که مورد مخالفت نمایندگان کارگری قرار گرفت و 
به دلیل آنچه عدم فراهم شدن زیرساختها و لزوم انجام کار پژوهشی در این 
خصوص اعلام شد از دستور کار کمیته دستمزد شورای عالی کار خارج شد.

 آغاز ثبت اختیاری اطلاعات چک در سامانه صیاد
بانک مرکزی برای آشنایی بیشتر هموطنان با سامانه صیاد طرح آموزشی 
ثبت اطلاعات چک در این ســامانه را بــه صورت اختیاری آغاز کرد. در این 
طرح بانک مرکزی از هموطنان دعوت کرده به منظور آشنایی بیشتر با روند 
ثبت چک در سامانه صیاد از هم اکنون اطلاعات چک های خود را به صورت 

اختیاری در این سامانه ثبت کنند.
صادرکنندگان و دریافت کنندگان چک می توانند برای آشــنایی بیشتر و 
ســهولت فرآیند ثبت اختیاری اطلاعات چک در سامانه صیاد، از هم اکنون 
چک های صادره و دریافتی خود را در این ســامانه و از طریق برنامک های 
موبایلی مورد تایید بانک مرکزی که اســامی آنها در درگاه شــرکت شــبکه 
الکترونیکی پرداخت کارت)شــاپرک( منتشر شده است، ثبت کنند.این طرح 
کمک می کند تا پیش از الزامی شــدن ثبت اطلاعات چک در سامانه صیاد 
از ابتدای ســال آتی، هموطنان به صورت اختیاری فرآیند آموزشی مربوطه 
را انجام داده تا در صورت وجود هر گونه مشــکل یا ابهام، نســبت به رفع و 

پاسخگویی آنها اقدام شود.

کارشــناس بازار ســرمایه گفت: برای 
افرادی که قادر به شناســایی سهام خوب 
شرکت ها باشــند بازار متعادل و مثبتی را 
می توان در برخــی از صنایع تا خردادماه 

انتظار داشته باشیم.
امیر سیدی با بیان اینکه بازار سرمایه از 
دو سال گذشته و ابتدای سال 97 وارد مدار 
صعودی شــد، افزود: در نیمه نخست سال 
99 روند  صعودی بازار شــتاب بیشتری به 
خود گرفت و به صعود اســتثنایی در طول 

تاریخ بازار سرمایه دست پیدا کرد.
وی با اشــاره به اینکه بعد از رشدی که 
شاخص بورس تجربه کرد، شاهد ورود یک 
مــوج نزولی به معاملات ایــن بازار بودیم، 
گفت: این موضوع ناشی از عوامل  و دلایلی 
متعــدد بود اما همیشــه زمانی که بازار به 
روند صعودی پرشتابی دست پیدا می کند 
اصلاحــی که بعــد از آن در معاملات بازار 

ایجاد می شود، طبیعی خواهد بود.
سیدی اظهار داشت: بازار در چند وقت 
اخیر در سهام بسیاری از شرکت ها اصلاح 
خوبی را تجربــه کرده و در وضعیت فعلی 
به قیمتی جــذاب در خریــد و معاملات 

رسیده است.
این کارشناس بازار ســرمایه افزود: به 

طور معمول همیشه بازار سرمایه به صورت 
کلاسیک قبل از شروع سال جدید تا خرداد 
ماه ســال بعد که فصل مجامع شرکت ها 
است و ســودی را بین سهامداران تقسیم 
می کند روند صعودی را تجربه خواهد کرد.

 وی تاکید کرد: امسال موقعیت بازار به 
دلیل انتخابات متفاوت است و زمینه ایجاد 

تلاطم در بازار ممکن اســت افزایش یابد، 
صحبت های انجام شــده در زمینه اقتصاد 
سیاسی می تواند به صورت کوتاه مدت بر 

روند بازار تاثیرگذار باشند.
سیدی اظهار داشــت: برای افرادی که 
قادر به شناسایی ســهام خوب شرکت ها 
باشند بازار به نسبت متعادل و رو به مثبتی 

را می توان در برخی از صنایع و از ماه بهمن 
تا خرداد مــاه که آغاز انتخابات ریاســت 

جمهوری است را انتظار داشته باشیم.
این کارشــناس بــازار ســرمایه گفت: 
ســهامداران نباید در بازار در انتظار روند 
صعودی یا نزولی شاخص بورس به صورت 
مداوم باشــند اما از این به بعد در برخی از 

صنایع چنین توجیهی وجود دارد که بازار 
را به مدار صعودی بازگردانند.

وی به ســهامداران توصیه کرد و افزود: 
اکنون توصیه  ما به ســهامداران خرد این 
اســت تا منابعی را که قرار است در بورس 
سرمایه گذاری کنند به طور حتم از طریق  
صندوق های سرمایه گذاری وارد این بازار 
کنند، زیرا این صندوق ها به واسطه مدیران 
صندوق ها نســبت به وضعیت بازار آگاهی 
دارنــد و می توانند ســهامی را که دارای 
موقعیت مناســب برای ســرمایه گذاری و 

مستعد رشد هستند را انتخاب کنند.
ســیدی تاکید کرد: ســهامداران نباید 
مانند گذشته به سمت سهامی پیش روند 
که دارای صف خرید می شــوند این اقدام 
اشتباه اســت و به هیچ عنوان در وضعیت 
فعلــی چنین توصیه ای را به ســهامداران 
نخواهیم کرد.این کارشــناس بازار سرمایه 
افزود: شاخص بورس از بهمن تا خرداد ماه 
دارای فراز و نشــیبی است که برآیند کلی 

آن  مثبت خواهد بود.
شاخص کل در بازار بورس روز گذشته 
)یکشنبه( 12 هزار و ۵98 واحد رشد داشت 
که در نهایت این شــاخص بــه عدد یک 

میلیون و 234 هزار واحد رسید.

تاثیر اقتصاد سیاسی بر وضعیت بازار سرمایه

مشکل تامین مالی بنگاه های تولیدی
فعالان اقتصادی، یکی از بزرگترین مشکلات پیش روی بنگاه های اقتصادی 

کشور را نبود نقدینگی و دسترسی به منابع مالی بیان کرده اند.
 در گزارش جدید سهولت انجام کسب و کار که هر ساله از سوی بانک جهانی 
منتشر می شود، رتبه ایران در زمینه دسترسی بنگاه های اقتصادی به تسهیلات با 
4 پله نزول به 104 جهان رسید. همچنین در خصوص توسعه بازار مالی، شاخص 
رقابت پذیری جهانی منتشر شده  از سوی مجمع جهانی اقتصاد رتبه مناسبی 
برای کشورمان منظور نمی کند. عدم دسترسی به بازار مالی مناسب و انحراف 
منابع مالی از فضای تولید، موجب تشکیل بازارهای غیر رسمی تامین مالی با 
نرخ های تا 100 درصد سالانه شده و وجود تقاضا برای منابع مالی با این نرخ، 
نشان دهنده عمق فاصله تسهیلات مالی تدارک دیده شده در برنامه های دولت 
با بنگاه های تقاضا کننده آن اســت. تخصیص منابع مالی دولتی و ردیف های 
بودجه در طول سالیان گذشته نتوانسته نیاز صنعت به منابع مالی را رفع و این 
بخش را در دو حوزه تامین مالی ایجاد واحدهای صنعتی و سرمایه در گردش 
خودکفا کند. این مهم نشان می دهد که می بایست تغییر پارادایم و روش تامین 
مالی، تعمیق بازارهای تسهیلی، استفاده از روش های نوین و توسعه ابزار مالی 

جایگزین روش آزموده سال های متمادی شود.
بر اســاس آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت، بانک ها و موسسه های 
اعتباری در سال 1398 در مجموع  818 هزار 600 میلیارد تومان تسهیلات به 
بخش های مختلف اقتصادی پرداخت کرده اند و بخش خدمات بیشترین سهم را 
از این تسهیلات به خود اختصاص داده است. بر اساس این آمار در این سال 2۵۵ 
هزار و 300 میلیارد تومان تسهیلات از سوی بانک ها و موسسه های اعتباری به 
بخش صنعت و معدن پرداخت شده که این مبلغ معادل 31.2 درصد یا کمتر 
از یک ســوم از تسهیلات بانکی پرداخت شده به بخش های مختلف اقتصادی 
بوده است. با توجه به افزایش هزینه های تولید به دلیل تورم سال های گذشته، 
می بایست سقف تسهیلات قابل اعطا به بنگاه های اقتصادی افزایش یابد. شاخص 
قیمت تولیدکننده، میزان تغییر در قیمت کالاها و خدماتی است که توسط یک 
تولید کننده خریداری شده و پس از تولید محصول نهایی به فروش می رسد. 
بنابراین این شاخص تغییر در سطح عمومی قیمت ها را از دیدگاه تولید کننده 
و خریــدار در بخش های مختلف اقتصادی مانند کشــاورزی، صنعت، معدن و 
خدمات نشــان می دهد از این رو یک معیار مناســب برای تعیین میزان لازم 
برای تسهیلات اعطایی به فعالان تولیدی است. شاخص قیمت تولید کننده از 
سال 1398 از سوی بانک مرکزی اعلام نشده اما مرکز آمار ایران همچنان به 

محاسبه و اعلام آن می پردازد.

رئیس اوپک: هفته های آینده برای بازار نفت سرنوشت ساز است

کاروانسرای باغ شیخ ساوه در راه جهانی شدن 

وزیــر انــرژی الجزایر اعــلام کرد که اوپــک در حال بررســی رویکرد 
رئیس جمهوری آمریکا به تحریم ایران و ونزوئلاست و چند هفته آینده برای 

بازار نفت بسیار تعیین کننده خواهد بود.
بــه گزارش خبرگزاری پلتس از الجزیره، عبدالمجید عطار اظهار کرد که 
واکسیناسیون جهانی و ازسرگیری ترافیک هوایی بین المللی سبب خواهد شد 
قیمت های نفت در آینده نزدیک در محدوده ۵۵ تا 60 دلار برای هر بشــکه 
باشــد، اما سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( به دقت رویکرد دقیق 
جو بایدن، رئیس جمهوری جدید آمریکا درباره احتمال تسهیل تحریم های 

ایران و ونزوئلا را زیر نظر دارد.
در شــرایطی که روند احیای اقتصاد جهانی در پی شــیوع ویروس کرونا 
همچنان شکننده است، در صورت هرگونه تسهیلی در تحریم ها، نفت زیادی 
روانه بازار می شود و این موضوع تلاش های اوپک پلاس برای متعادل کردن 

بازار را پیچیده می کند.
عطار در مصاحبه با خبرگزاری اسپوتنیک روسیه گفت: این موضوع اکنون 

نامعلوم اســت و چند هفته آینده برای بازار نفت بسیار تعیین کننده خواهد 
بود و باید به تصمیم های دولت بایدن توجه زیادی شــود.بایدن اعلام کرده 
است که به دنبال احیای توافق هسته ای با ایران است.با خروج دونالد ترامپ، 

رئیس جمهوری ســابق آمریکا از برجام در ماه مه سال 2018 و وضع دوباره 
تحریم ها علیه صنعت نفت ایران، تولید نفت ایران با کاهش روبه رو شد.

پلتس پیش بینی کرده که با فرض امضای توافقی جدید تا اواســط سال 
2021 و به شرطی که دولت بایدن در اجرای سیاست تحریم ها به شدت دولت 
ترامپ عمل نکند، صادرات نفت ایران در فاصله ژوئن تا دسامبر ممکن است 
۵00 هزار بشکه در روز افزایش یابد. در بهترین شرایط، ممکن است صادرات 

نفت ایران تا ماه دسامبر روزانه یک میلیون بشکه افزایش یابد.
امیدواری کمتری به تسهیل تحریم های ونزوئلا وجود دارد و زیرساخت های 

ضعیف این کشور بهبود سریع تولید را در کوتاه مدت منتفی می کند.
بررسی پلتس نشان داد تولید نفت ونزوئلا در سال 2020 به طور میانگین 
۵00 هزار بشکه در روز بوده است. این در حالی است که تولید نفت این کشور 

در سال 201۵، 2 میلیون و 340 هزار بشکه در روز بود.
ایران به همــراه ونزوئلا و لیبی از توافق کاهش تولید اوپک پلاس معاف 

هستند.

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان مرکزی گفت: 
»کاروانسرای باغ شیخ نامزد ثبت در فهرست میراث جهانی شد«

کل  اداره  روابط عمومــی  اقتصاد،به گــزارش  آوای  خبرنــگار  اراک- 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان مرکزی، مصطفی مرزبان 
مدیرکل امروز 4 بهمن ماه 99  اظهار  داشت: »ثبت جهانی این اثر تاریخی، 
اتفاقی بسیار مهم برای استان مرکزی و شهرستان ساوه است که تحقق آن 

نیاز به همکاری و مشارکت مسئولان و مالک خصوصی دارد«.
 او گفت: »کاروانسرای باغ شیخ یا عبدالغفارخان یکی از گزینه های سال 
2020 به منظور ثبت جهانی در یونسکو است که مقدمات این رخداد مهم 

در دست انجام است«.
 مدیر کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان مرکزی در 
ادامه افزود: »کاروانســرای باغ شــیخ مربوط به دوره قاجار بعنوان یکی از 
کاملترین و جامع ترین کاروانســراهای ایران به لحاظ فرم پلان، تزئینات، 

رعایت تناسبات و الگوی چینش فضاهای کاربردی در پلان، است«
 مرزبان ادامه داد: »هزینه مطالعات و تهیه طرح مرمت این کاروانسرا نیز 

به منظور ثبت جهانی از سوی میراث فرهنگی پرداخت می شود«
 به گفته او، اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی حامی 
حفظ آثار تاریخی در استان است و در صورت ثبت جهانی کاروانسرای باغ 

شیخ تسهیلات و مشوق های ویژه ای اعطا می شود.

 مرزبان در ادامه گفت: »بطور قطع ثبت جهانی کاروانســرای باغ شــیخ 
در اســتان مرکــزی جدای از معرفی فرعی از معمــاری ایرانی به جهان با 
شــاخصه ها و عملکردهای خاص خود، زمینه های رونق گردشگری، ایجاد 
اشتغال و توسعه پایدار در شهرستان تاریخی ساوه با جاذبه های تاریخی و 

طبیعی متنوع را فراهم می آورد«
 محسن رحمتی معاون  میراث فرهنگی استان مرکزی در این باره گفت: 
»کاروانســرای باغ شــیخ از بناهای دوره زندیه اســت که علاوه بر فضای 
کاروانسرایی دارای یک آب انبار، حسینیه و محراب است که در چهاردهم 
مهر ســال 13۵4 خورشیدی به ثبت ملی رسید«او افزود: »کاروانسراها در 

ایران حداقل از دوره هخامنشــی نقش ویژه ای داشته و نقش عملکردی و 
کارکردی خود را  بخصوص در ارتباط با راه بزرگ شاهی یا راه بزرگ خراسان 
در دوره های بعدی یعنی دوره اشکانی، ساسانی و بعدها در تمام طول دوره 

اسلامی حفظ کرده اند«
 رحمتی با اشــاره به اینکه این کاروانســرا در اوائل دوره قاجار، توسط 
عبدالغفارخان خلج در مسیر قم، اصفهان به همدان و قزوین و تبریز ساخته 
شده است. افزود: »توجه به پلان چهار ایوانی و بخصوص توجه به سرسرای 
ورودی با رسمی بندی پرکار و جانمایی دقیق فضاهای مورد نیاز، کاروانسرای 
باغ شیخ را بعنوان یکی از آخرین تجارب ساخت کاروانسرا در ایران معرفی 
می کند.«او ادامه داد: »همین شاخصه ها بعلاوه سلامت کالبدی بنا باعث شده 
تا اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان با همکاری 
مالکین نسبت به ایجاد زمینه برای تهیه مستندات لازم شامل نقشه عرصه 
و حریم، نقشه های به روز بنا، گزارش های حفاظتی و مرمتی، باستان شناسی 
و کلیه اسناد مرتبط تاریخ و معماری بنا اقدام شده و برای ثبت در فهرست 
جهانی به سازمان یونسکو ارسال خواهد شد«معاون میراث فرهنگی استان 
مرکزیدر ادامه افزود: »در استان مرکزی تعداد 20 کاروانسرا شناسایی شده 
کــه قدیمی ترین آنها مربوط به دوره آل بویه و جدیدترین مورد آن مربوط 
به اواخر دوره قاجار اســت. و از این تعداد تاکنون تعداد 11 کاروانســرا در 

فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده است.

 پیش بینی بورس تا پایان سال
یک کارشناس اقتصادی ضمن بیان اینکه آینده بازار سرمایه تا پایان سال جاری در همین وضعیت فعلی باقی می ماند، گفت: وضعیت بورس در سال آینده نیز به این بستگی دارد که بودجه تورمی، بسیار تورمی یا رکودی بسته شود 
یا خیر؟ علی سعدوندی در صفحه شخصی اینستاگرام خود به صورت زنده به سوالات مخاطبان درباره وضعیت بازار سرمایه پاسخ داد و گفت: اگر اوراق سلف نفتی به صورت گسترده در بودجه سال آینده به تصویب برسد، شرایط خوبی 
در بازار  سرمایه نخواهیم داشت و در کوتاه مدت هم جلوی تورم گرفته می شود زیرا، نرخ ضمنی این اوراق بسیار بالا است اما در بلند مدت تورم برمی گردد و اتفاقات ناگواری خواهد داشت. اگر اوراق سلف نفتی نباشد و به منابع نفتی 
دسترســی داشــته باشــیم و این منابع وارد بازار داخل شــود، قیمت ارز کاهش پیدا می کند که در پی این امر سودآوری شرکت ها کم می شود و دولت می خواهد  قیمت ارز را به 1۵ هزار تومان برساند و اگر تحریم ها برداشته شود، دولت 
می تواند نرخ ارز را به زیر 1۵ هزار تومان برساند. وی افزود: در صورتی که تحریم ها کج دار مریز برداشته شود و نفت فروخته شود اما منابع نفتی دسترسی نباشد، منابع ارزی در داخل توزیع نمی شود و شرایط به سمتی می رود که به 

بهانه درآمدهای نفتی از پایه پولی استقراض می شود و در این شرایط در نیمه دوم سال آینده شرایط تورمی گسترده خواهیم داشت و بدین ترتیب بازار سرمایه در این زمان به دوران مثبت برمی گردد. 
این تحلیلگر اقتصادی ادامه داد: قیمت دلار اگر دسترسی به منابع ارزی ایجاد شود و تا زمان انتخابات می توانند قیمت دلار را کاهش دهند اما تاکنون کشور به منابع ارزی خود دسترسی نداشته است. آینده بازار سرمایه تا پایان سال 
جاری در همین وضعیت فعلی باقی می ماند و در سال آینده به این بستگی دارد که بودجه تورمی، بسیار تورمی یا رکودی بسته شود یا خیر ؟  سعدوندی در ادامه درباره حداقل و حداکثر قیمت دلار در سال آینده گفت: حداقل قیمت این 
ارز 12 هزار تومان و حداکثر آن معادل 3۵ هزار تومان است. وی با بیان اینکه در کوتاه مدت بورس وضعیت مناسبی نخواهد داشت، افزود: قیمت اوراق سلف نفتی به نرخ دلار بستگی دارد که ممکن است صعودی و سود بالایی داشته باشد 
اما برای کشور و بورس بسیار مضر خواهد بود.  این تحلیلگر اقتصادی گفت: در شرایط تورمی سهام بانکی بسیار خوب و سودده است. سیاست انبساطی بایدن تا شش ماهه دیگر دوام نخواهد یافت و مشخص نیست بعد از این چه می شود. 

قرارداد اجرای مرحله دوم احداث تونل »استقلال« 
با حضور مقامات جمهوری اسلامی ایران و تاجیکستان 

در شهر »دوشنبه« به امضا رسید.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، طی 
مراسمی که با حضور مقامات تاجیک، سفیر جمهوری 
اســلامی ایران، معاون برنامه ریزی و نظارت شــرکت 
توســعه منابع آب و نیروی ایران، مدیرعامل شــرکت 
شــرکت »فراب« و سایر مهمانان ایرانی و محلی برگزار 
شــد، قرارداد انجام مرحله دوم پروژه تونل »استقلال« 
بین شــرکت فراب« جمهوری اســلامی ایران و وزارت 

حمل و نقل تاجیکستان به امضا رسید.

 هدیه ارزشمند به جشن استقلال تاجیکستان
»عظیم ابراهیم« وزیر حمل و نقل تاجیکســتان در 
افتتاحیه این مراســم، امضای قرارداد انجام مرحله دوم 
تونل »استقلال« را رویدادی مهم توصیف کرد و گفت: 
تونل »اســتقلال« تاریخ طولانی داشــته و ساخت آن 
در زمان شــوروی آغاز شده بود ولی به دلایل مختلف 

نتوانست به اجرا برسد.
پس از آنکه با دوستان ایرانی قرارداد امضا کردیم و 
مرحله اول ساخت این تونل اجرا و برخی مشکلاتی که 
بعدا پیش آمد به شــمول ریزش آب از سقف تونل رفع 

شد، مردم توانستند از آن استفاده کنند.

ابراهیم، تاجیکســتان و ایران را دو کشــور دوست، 
هم زبان، هم فرهنگ و دارای تاریخ مشــترک خواند و 
تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران در اجرای بسیاری 
از پروژه های زیرســاختی در تاجیکستان سهم داشته 
است که به عنوان مثال می توان به ساخت نیروگاه برق 
آبی »ســنگتوده2« و «تونل »استقلال« اشاره کرد که 
در مراســم افتتاح آنها رؤسای جمهور دو کشور حضور 
یافتنــد. خوشــبختانه امروز فرصت آغــاز مرحله دوم 
پروژه تونل استقلال فراهم شــده و امیدواریم تکمیل 

آن تحفه ای ارزشمند به جشــن سی سالگی استقلال 
تاجیکستان خواهد بود.

این مقام تاجیک با اشاره به آنکه اجرای مرحله دوم 
پروژه بنابر دلایلی به تاخیر افتاد، اظهار داشت: مهم این 
اســت که امروز به منظور امضای قرارداد اینجا حضور 
یافته ایم و قرار اســت در چارچوب این ســند اقداماتی 
از قبیل تامین روشــنایی، تهویه، آتش نشــانی، نصب 
دوربین های نظارتی و غیره که برای عملکرد موثر تونل 

مهم هستند، انجام شود.

 روز مهــم برای روابط دو کشــور ایران و 
تاجیکستان

»بهروز مرادی« معاون برنامه ریزی شرکت توسعه منابع 
آب و نیروی ایران با مهم و تاریخی خواندن این روز و ابراز 
خوشــحالی از حضور در این مراسم گفت: بسیار مسرور 
هســتم که در راستای یادداشت تفاهمی که در 2 ژانویه 
سال 2020 بین شرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران 
به نمایندگی از وزارت نیروی ایران جمهوری اســلامی 
ایران و وزارت حمل و نقل جمهوری تاجیکســتان امضا 
شد، علیرغم شیوع کووید19 تلاش های بی وقفه طرفین، 
هم اکنون به ثمر نشسته و شاهد انعقاد قرارداد همکاری 
جهت انجام مرحله دوم پروژه تونل »استقلال« بین شرکت 

فراب و وزارت نقلیات تاجیکستان هستیم.
وی بــا بیان اینکه اجرای این پــروژه گامی دیگر در 
راســتای تقویت روابط میان دو کشور دوست و هم زبان 
خواهد شــد، بیان کرد: با توجه به اینکه شرکت فراب از 
تجربــه و امکانات مالی و فنی مــورد نیاز جهت اجرای 
پروژه های بزرگ زیرســاختی برخــوردار بوده و یکی از 
پیمانکاران بزرگ وزارت نیروی ایران محسوب می شود، 
امیدواریم که اجرای به موقع و با کیفیت اقدامات تکمیلی 
تونل موجبات تحکیم روابط بین دو دولت را فراهم خواهد 
کرد و شرکت های ایرانی در احداث پروژه های مختلف در 

تاجیکستان حضور موثر خواهند داشت.

ایران و تاجیکستان برای تکمیل تونل »استقلال« قرارداد همکاری امضا کردند



3

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/11/06

شماره : 1010
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی اهم 
نکات طرح شــده از سوی آمنه نادعلی زاده، 
ســخنگوی اجرای قانون چــک در برنامه 
»در انتهای الوند« شــبکه دو سیما به شرح 

زیر است:
 این قانون ناظر به اقدامات پیشــگیرانه 
اســت و نگاه سخت گیرانه ای نسبت به افراد 

دارای چک برگشتی دارد. 
 در قانــون جدید، به افــراد دارای چک 
برگشــتی، خدمات بانکی ارائه نمی شود. بر 
این اساس افتتاح حساب جدید بانکی برای 
آنها انجام نمی شود، کارت بانکی جدید به آنها 
اعطا نمی شود، ضمانت نامه ارزی و ریالی برای 
آنها صادر نمی شود  و حتی تسهیلات بانکی 
نیز به این افراد اعطا نمی شــود و در اقدامی 
سختگیرانه، اگر شخصی دارای چک برگشتی 
باشــد به میزان کسری مبلغ چک آن فرد، 
وجوهی که در بانک های دیگر دارد مسدود 
می شود و تا زمانی که این مهم تعیین تکلیف 

نشود، حساب ها در انسداد باقی می ماند.
 در حال حاضر و براساس دستورالعمل هایی 
که بانک مرکزی صادر کرده است، در صورتی 
که موجودی حساب صادرکننده کمتر از مبلغ 
چک باشد، دارنده آن چک می تواند از بانک 
تقاضا کند که وجه چک را از سایر حساب های 
انفرادی آن فرد در همان بانک، پرداخت کند. 
اما اگر بازهم وجه چک تکمیل نشد، دارنده 
چک می تواند از بانک تقاضای صدور گواهی 
عدم پرداخت کند و البته بایستی دقت کند 
که این گواهی حتماً دارای کد رهگیری باشد 

تا بتواند با اســتفاده از آن در مراجع قضایی 
حقوق خود را پیگیری کند.

 در قانون جدید چک، برای صادرکننده 
چــک این وظیفه تعیین شــده اســت که 
اطلاعات مربــوط به »تاریــخ«، »مبلغ« و 
»هویت گیرنده چک« را که بر روی فیزیک 
چک درج می کند در ســامانه »صیاد« نیز 

ثبت کند. 
 چک های قدیمی به روال سابق پذیرش 
و پردازش می شــوند، اما قرار است از سال 

1400 چک های جدیدی روانه بازار شود که 
این چک ها ویژگی های متمایزی نسبت به 
چک های قبلی دارند. رنگ چک های جدید 
صورتی و بنفش خواهد بود و عبارتی با این 
مفهوم در زیر این چک ها ثبت شده است که 
کارسازی این چک حتماً باید از طریق ثبت 
در ســامانه صیاد انجام شود. یعنی اگر ثبت 
چک های جدید در سامانه صیاد انجام نشود، 
فاقد اعتبار هســتند. لذا اگر ثبت چک های 
جدید در سامانه انجام نشود، پرداخت وجه آن 

اتقاق نمی افتد. اما چک های قبلی می توانند 
بدون ثبت در ســامانه صیاد کمافی السابق 
در بانک پردازش شــود و وجه آن در بانک 

پرداخت می شود.
 براساس قانون جدید چک، صادرکننده 
چک باید آن را در سامانه صیاد ثبت کند و 
بعد آن را تحویل گیرنده چک دهد. گیرنده 
نیز باید با مراجعه به سامانه صیاد، استعلام 
لازم را به عمل آورد و از این موضوع که چک 
برای او ثبت شده است، اطمینان حاصل کند 

و اگــر مواردی که بر روی فیزیک چک درج 
شــده، با آنچه در سامانه ثبت شده، تطابق 
داشته باشد، مراتب تأیید خود را اعلام کند 
و در صورت عدم تأیید، مراتب را اعلام کند 
و برگــه چک را تحویل صادرکننده بدهد تا 
اصلاحات انجام شــود. پس از اینکه گیرنده 
مراتب تأیید چک را در ســامانه صیاد انجام 
داد، می تواند به بانک برود و آن را نقد کند یا 

آن را به شخص دیگری منتقل کند.
 طبق قانون جدید چک، برای انتقال چک 
به شــخص دیگر، گیرنده چک با مراجعه به 
سامانه صیاد، هویت گیرنده جدید یا همان 
شخص ثالث را در سامانه صیاد ثبت می کند و 
چک را تحویل شخص ثالث می دهد. شخص 
ثالــث نیز با مراجعه به ســامانه صیاد باید، 
اســتعلام لازم را درباره چک به عمل آورد و 
می تواند چک را تأیید کند و  در نهایت آن 

را نقد یا منتقل کند.
 از 20 دی ماه برنامک های موبایلی بانکی 
بــه منظور ثبت چک هــای فعلی در اختیار 
مردم قرار گرفته است و هموطنان می توانند 
چک های فعلی خود را از طریق این برنامه ها 
ثبت کنند و این امر هیچ مسئولیتی را متوجه 
آنها نمی کند. به این معنا که از این اطلاعات 
استفاده نمی شود و در پردازش چک نیز به 
این موارد فعلًا اســتناد نمی شود. در واقع به 
دنبال آن هســتیم که حین انجام عملیات 
مرتبط با چــک، هموطنان، آمادگی لازم را 
کســب کنند و مهارت لازم برای ثبت چک 
را به دست آورند و با این سامانه آشنا شوند.

مازوت ، خاموشی برق و رمز ارز
این روزها که آلودگی هوا در ماراتن با کرونا ، ســلامت شــهروندان کلان 
شــهرها را به شــکل جدی تهدید می کند و موضوع اســتفاده از مازوت در 
نیــروگاه ها به بحث روز تبدیل شــده اســت و مدیران دســتگاههای متولی 
بــرق و گاز در اظهارنظرهایــی متفــاوت توجیهاتــی ارائه کرده انــد ، اتفاق 
 دیگری نیز در صدر اخبار قرار گرفته اســت و آن خاموشــی های برق است ، 
خاموشــی های پراکنده ای در کشور که به تعبیر سخنگوی صنعت برق ایران 
بدون برنامه و اراده متولیان بوده اســت و در افکار عمومی انگشــت اتهام به 
 ســمت یک مصرف کننده ی جدید و ناشــناخته نشــانه رفت : مزارع تولید

 رمز ارزها !
در شکل گیری این تصور صحبت های گاه ضد و نقیض مدیران نیز بی تاثیر 
نبوده اســت ، چه آنهایی که گفتند و تصحیح کردند و چه آن هایی که آمدند 
تا به قول خودشــان مصرف برق این صنعت قانونــی را توجیه کنند و ابرویی 

برداشته چشم آن را هم کور کردند .
از روزهایی که برنامه خبری بیســت و سی تلویزیون ذوق زده اخبار کشف 
یک کار خطرناک را پخش می کرد دیری نگذشــته است ، گزارش هایی که با 
وجود بدگویی از بیت کوین در عمل مردم را با رمزارزها آشنا کرد.این آشنایی 
تــا آنجا پیش رفت که تــب درآمد دلاری به جان زرنگهای جامعه افتاد و برق 
ارزان مملکت را دود کردند تا دلار به دســت آورند ، دلاری که در کشــور در 
طول این ســالها رشــد خارق العاده ای داشته است و حتی اگر قیمتش بقول 
مســئولین حباب هم بوده نشان داده است که حبابش فلزی بوده و ترکیدنی 

در کارش نیست.
 اســتخراج رمز ارز ها که به ذائقه زرنــگ هاخوش آمد منبع درآمد خوبی 
برای صنعت برق شد وقتی که نشستند و برایش قانون نوشتند و هیات دولت 
وزارت صنعــت و معدن تجارت را متولی صدور مجوز گذاشــت و وزارت نیرو 
نیز حتی یک مجری برای تامین برق آن ها منصوب کرد و نرخ  برق آن را به 

عنوان نرخ برق صادراتی پیش بینی نمود.
 رمــز ارزها البته یک خاصیت دیگر هم دارند ، بر خلاف دلار که پول ملی 
امریکاســت و اگرچه به عنوان پول بین المللی در سطح دنیا استفاده می شود 
امکان ردگیری و حتی مســدود شدن آن در حسابهای دارنده اش برای دولت 
امریکا وجود دارد ، با یک نامه ای که خزانه داری دولت امریکا می نویســد و 
به آن نامه فدرال رزرو می گویند.بنابر این ظهور رمزارز که خارج از این قاعده 
است بازی را به شکل کلی دگرگون کرده است.این که آقای رییس جمهور می 
گویند که دولت با رمزارز مبادله مالی نمی کند ناظر به اهمیت این موضوع است.

رمزارز هر چه که بود و هست و باشد ، موضوعی است که تولید آن در کشور 
ما قانونمند شــده و شیوه نامه ها و دســتورالعملهای مختلفی برای آن توسط 
ارکان مختلف دولت نوشــته شده و دستگاههای نظارتی نیز در تصمیم گیری 

ها حضور و نقش داشته اند.
اگر ســخنگوی صنعت برق در مصاحبه روز گذشــته اش توضیح می دهد 
که خاموشــی ها ناشی از مزارع رمزارزها نیست و آن ها فقط دو درصد از برق 
مملکت را مصرف می کنند نشــان می دهد افکار عمومی نســبت به موضوع 
حســاس شده است.این حساســیت دلیل دیگری به جز خاموشی و آلودگی و 
مازوت دارد و آن شایعه وجود ردپای چینی ها در مالکیت مزارع تولید رمزارز 
در ایران اســت ، چیزی که بعدا با اعلام تعطیل شدن مزرعه ی رمزارز چینی 

ها در رفسنجان از شایعه فراتر رفت.
البته آقای دکتر رجبی مشــهدی مشــخص نکرده اند که منظورشان از دو 
درصد برق کشــور ، دودرصد از ظرفیت حدودا 8۵000 مگاواتی تولید است ) 
یعنی 1700 مگاوات( یا دو درصد از مصرف 60000 مگاواتی پیک امسال برق 
) یعنی 1200 مگاوات( ، اما این عدد آن قدر بزرگ است که دیگر خیلی فرقی 
هم نمی کند ، رمزارزها تقریبا معادل برق مصرفی کلان شهر مشهد ) دومین 

شهر کشور با سه و نیم میلیون نفر جمعیت( برق مصرف می کنند.
البته ممکن است بپرسید وقتی این به اصطلاح صنعت پول برقش را گران 

پرداخت می کند و فعالیتش هم قانونمند شده است چه ایرادی دارد؟
این شیوه فعالیت سه ایراد مشهود دارد :

1- درست است که نرخ برق صادراتی در بیشترین حالت حدود 980 تومان 
اســت و این رقم چند برابر نرخ برق مصرفی دیگر صنایع است اما واقعیت این 
اســت که این نرخ هم از یارانه ای پنهان اســتفاده می کند که از جیب همه 
مردم خارج می شــود ، حتی از جیب همه ی آن اکثریتی مانند من حقیر که 

از لیست یارانه بگیران کشورم حذف شده است.
چگونه  چنین چیزی ممکن است ؟ عرض می کنم !

متوســط بازده نیروگاههای کشور در بهترین حالت 38 درصد است و یک 
محاسبه ساده نشان می دهد که با احتساب ارزش حرارتی سوخت ، با هر متر 
مکعب گاز فقط می توان حدودا چهار کیلووات ســاعت برق تولید کرد.قیمت 
جهانی گاز طبیعی در حوزه خلیج فارس که سرسام آور است و به کنار ، حتی 
اگر نرخ گاز صادراتی کشورمان را با سی سنت بر متر مکعبی که در گزارشات 
آمده است ملاک قرار دهیم برای هر چهارکیلووات ساعت سی سنت گاز مصرف 
می شود که با احتساب نرخ برابری واقعی دلار 2۵000 تومانی برای هر کیلووات 
ساعت برق 187۵ تومان فقط گاز مصرف می شود ، و متخصصین می دانند که 
معمولا قیمت گاز فقط حدودا یک ســوم قیمت تمام شده برق است و قیمت 
صادراتی برق چیزی حدود پنج هزار تومان برای هر کیلووات ســاعت اســت.

فروختن برق چندین هزار تومانی به نهصد و چند تومان اولین ایراد است.نرخ 
برق در کشــورهای همسایه نیز خیلی با این عدد تفاوت دارد و به عنوان مثال 
در حال حاضر در امارات هر کیلووات ساعت برای صنایع در حداقل 23 واحد 

محاسبه )Fils/KWH(و تقریبا دوهزارتومان است.
به نظر می رســد که اســتناد کردن به ارز نیمایی برای محاســبه نرخ برق 
صادراتی ، ارزی که وجود خارجی ندارد یا لااقل به این سادگی ها به مملکت 
بر نمی گردد ، نوعی توجیه ظاهرا قانونی برای ارزان فروشی منابع ملی با هدف 
حمایت از تولیدکنندگان خاص رمز ارزهاست.تولید کنندگانی که با استفاده از 
برق کمتر از هزارتومان ، محصول حدودا 40000 دلاری )یک میلیون تومانی 

( تولید می کنند، البته نه به این ضریب.
2- اگرچه وزارت صمت برای مزارع تولید رمزارز مجوز صادر کرده و سرمایه 
گذار خارجی هم مجاز اســت از این محل درآمد داشته باشد اما برای چراغی 
که به خانه رواســت ، همسایه الویتی ندارد.همانطور که بخش بازرگانی وزارت 
صمت در حمایت از تولیدکنندگان داخلی تعرفه های آنچنانی می گذارد تا مردم 
ما خودروی گران قیمت داخلی اســتفاده کنند در راستای همین وظیفه ذاتی 
اش می تواند تدابیری اتخاذ کند که منافع این صنعت به جیب تولیدکنندگان 
داخلــی برود و چینی ها هم به جای این که در کشــور مــا از گاز ارزان بهره 
مند شــوند دستگاههایشان را در کشور خود نصب کنند و بجایش نقش خود 
را درســت ایفا کنند تا خط لوله صلح که از ســی سال قبل کلی خرج آن شد  
بالاخره راه بیافتد و گاز صادراتی ما را به پاکستان و هند و سپس چین ببرد .

3- تبصره ی دو مقررات تامین برق مراکز اســتخراج رمزارزها مصرف برق 
و گاز را در مواقع اوج مصرف برای آن ها ممنوع کرده اســت.قانون همچنین 
تعیین زمان اوج را هم به اختیار آن وزارتخانه دانســته است .قطع کردن برق 
واحدهــای مســکونی و صنایع داخلــی به دلیل فعالیت مــزارع رمزارز با این 
توصیــف قابل دفاع نبــود و اگر چه بقول آقای ســخنگوی صنعت برق ،برق 
 1620 واحد فعال آن ها در این اثنا قطع شــده اســت اما به نظر می رســد

 که آن گونه که به قول خودشــان برق چهار دســتگاه دولتی بزرگ به شکل 
از راه دور قطع شــده اســت مدیریت مصرف مزارع رمزارز به شکل از راه دور 

انجام نشده است.

 
 

 
 

 
 

مدیرشعب بانک کشاورزی آذربایجان غربی از پرداخت بیش از 67 میلیار 
د ریال تسهیلات کشاورز کارت در استان طی سال جاری خبر داد.

به گزارش خبرنگار آوای اقتصاد ، احد ایزدیار، در خصوص جزییات پرداخت 
تسهیلات در قالب کشاورز کارت اظهار کرد: از ابتدای سالجاری تاکنون مبلغ  
67 میلیارد ریال تسهیلات کشاورز کارت به تعداد 438 نفر کشاورز  پرداخت 
شده است که امیدواریم با همکاری مراکز خدمات جهادکشاورزی در اطلاع 
رسانی و معرفی گروهی کشاورزان به بانک، شاهد جذب سریع و کامل اعتبار 

مذکور در سطح استان باشیم.
وی با بیان اینکه تاکنون حدود یک هزار نفر  در سطح استان برای بهره 
مندی از تسهیلات کشاورز کارت به بانک معرفی شده است، ادامه داد: کل 
اعتبار تخصیصی به این تسهیلات در سطح کشور 20 هزار میلیارد ریال است 
که از این میزان یک هزار و 260 میلیارد ریال سهم آذربایجان غربی است.

ایزدیار از آزادسازی اقساط مشتریان پس از درخواست کشاورزان و تصریح 

برآماده بودن کود و ســم نزد کارگزاران شرکت خدمات حمایتی خبر داد و 
افزود: استفاده از تسهیلات کشاورز کارت صرفا در پایانه های فروش کارگزاران 
معرفی شده شرکت خدمات حمایتی و مورد تایید سازمان جهادکشاورزی 
مجاز است.مدیر شعب بانک کشاورزی آذربایجان غربی با بیان اینکه سقف 

وام پرداختی 20 میلیون ریال به ازای هر هکتار زمین کشاورزی با 12 درصد 
سود تسهیلات است، گفت: زمان بازپرداخت تسهیلات حداکثر یک ساله و 
متناسب با زمان برداشت محصولات تعیین شده و میزان تسهیلات براساس 
مساحت اراضی زیر کشت محصولات مذکور و حداکثر مبلغ 200میلیون ریال 
برای هر فرد اســت.ایزدیار یادآور شد: با هدف حمایت از کشت محصولات 
اســتراتژیک در مرحله اول، این کارت در اختیار کشاورزانی قرار می گیرد 
که گندم، جو ، کلزاو چغندر قند کشت می کنند تا دغدغه ای برای خرید 
نهاده ها و کود نداشــته باشند که این امر گامی مهم برای افزایش تولیدات 
استراتژیک و خودکفایی در این بخش شمرده می شود.آذربایجان غربی دارای 
یک میلیون هکتار اراضی قابل کشــت است که سالانه 800 هزار هکتار آن 
زیر کشت محصولات باغی و زراعی می رود؛ گندم ،جو، چغندر قند و انواع 
حبوبات در بخش زراعی و ســیب، انگور و بسیاری هسته دارهای دیگر در 

بخش تولیدات باغی این استان قرار دارند.

دکتر عبدالناصر همتی از عرضه 1۵0 میلیون دلاری در سامانه نیما خبر داد.
به گزارش روابط عمومــی بانک مرکزی رییس کل این بانک ضمن اعلام 
این خبر که عرضه ارز در ســامانه نیما روزانه به طور متوسط به بیش از 1۵0 
میلیون دلار رســیده است، تصریح کرد: امروز درجلسه ستاد اقتصادی دولت، 
وزیر محترم نفت گزارش خوبی از روند صادرات نفت و نیز فرآورده های نفتی 

ارایه کرد که در نوع خود، یک رکورد تلقی می شود. 
رییس شورای پول و اعتبار افزو: قبلًا نیز گفته بودم با روند صادرات نفتی 

و غیرنفتی شاهد تعادل بیشتر بازار ارز و تقویت قدرت بازار ساز خواهیم بود.
رئیس کل بانک مرکزی تأکید کرد: سامانه یکپارچه معاملات ارزی ) نیما ( 
در خصوص معاملات ارزی بین صادر کنندگان و واردکنندگان و بازار متشکل 

معاملات ارزی درخصوص معاملات اسکناس بسیار روان است.
دکتر همتی در پایان اعلام کرد: در هفته اخیر به طور متوسط روزانه بیش از 
1۵0میلیون دلار درسامانه نیما عرضه انجام گرفته است؛ هر چند وارد کنندگان 
محترم شاید در انتظار کاهش بیشتری در نرخ ارز، با احتیاط خرید می کنند.

 دلایل افت قیمت بیت کوین اعلام شد
فارس نوشت: طی روزهای گذشته بیت کوین دوباره تلاش کرد تا مقاومت 3۵ هزار دلار را بشکند اما باز هم شاهد سقوط قیمت این ارز مجازی در بازار جهانی بودیم.

سقوط قیمت بیت کوین باعث شد که طی روزهای گذشته دوباره ده ها میلیارد دلار از ارزش بازار ارزهای مجازی جهان کم شود.بیت کوین هم اکنون از نظر ارزش بازار بزرگ ترین ارز مجازی در جهان به شمار رفته و طی روزهای 
گذشته افت و خیزهای سنگینی را در حوزه قیمت تجربه کرده است.بیت کوین سال 2021  را خیلی قوی آغاز کرد و هر روز و هر ساعت شاهد شکستن رکورد قیمتی آن بودیم اما طی روزهای گذشته قیمت بیت کوین علیرغم آنکه 
چند روز به حدود 42 هزار دلار افزایش یافته بود به زیر 30 هزار دلار سقوط کرد.البته در معاملات امروز بیت کوین کمی رشد قیمت را تجربه کرد و به 31 هزار و 900 دلار رسید.کریستی آی، کارشناس بازار ارزهای مجازی بر این 

باور است که سقوط های اخیر و ناگهانی قیمت بیت کوین دلایل مختلفی دارد.
وی معتقد است، یکی از دلایل بازارهای دیگر هستند که در حال دورخیز برای رشد هستند. نخستین دلیل این است که ما با مقاومت 3۵ هزار دلار روبه رو هستیم که طی روزهای گذشته برای بار سوم بیت کوین در شکستن آن و 
رسیدن به ثبات درباره این قیمت ناکام بوده است.این کارشناس بر این باور است که بخش قابل توجهی از صف های فروش تشکیل شده در بازار بیت کوین ناشی از اقدام کارگزاران کوتاه مدت احتمالا برای شناسایی سود بوده است که 

به شکل گرفتن یک روند دومینووار در بازار منجر شد.
آی البته معتقد است که ممکن است سرمایه گذاران بزرگ همچنان به این سقوط قیمت ها به عنوان فرصتی برای ورود به بازار نگاه کرده و البته شاهد آن هستیم که روز به روز سرمایه گذاران بزرگ تری از وال استریت برای حفظ 

ارزش دارایی های خود در برابر تورم و سیاست های انبساطی دولت آمریکا به بیت کوین پناه می برند.

معاون اقتصادی بانک مرکزی گفت: با تاب آوری و مقاومت مردم و تلاش 
مسئولان، تحریم های حداکثری به اذعان دشمنان امروز با شکست مواجه شده 
است.پیمان قربانی در پاسخ به این سوال که احتمال بروز ابرتورم در اقتصاد 
ایران چقدر است؟ گفت: این سوال یا آن کلید واژه ونزوئلایی شدن که مطرح 
می شود، توسط تعداد معدودی از افراد در اوایل سال مطرح شد که بیشتر هم 
با هدف ایجاد التهاب و نگرانی در مردم نسبت به وضعیت آینده اقتصاد بود در 
حالی که اقتصاد ما هیچ مشابهت و ارتباطی با بحث ونزوئلا به آن معنا ندارد.

وی افزود: اقتصاد ما اقتصادی اســت که از درجه تنوع، وسعت، ترکیب و 
همینطور ساختار رشد نقدینگی متفاوتی برخوردار است؛ البته تورم مزمن و 

دو رقمی یکی از مشــکلات اقتصاد ما در دهه های گذشته بوده ولی به هیچ 
عنوان به این صورت نبوده که اقتصاد ما درگیر آن شرایط شود.

 قربانی تاکید کرد: علی رغم بحث تحریم های حداکثری آمریکا، الحمدالله 
با تاب آوری و مقاومت مردم و تلاش مسئولان و حتی به اذعان دشمنان، این 

تحریم های حداکثری امروز با شکست مواجه شده است.
ایــن مقام مســئول در خصوص بحث هدف گذاری تورم اظهار داشــت: 
رویکــردی که بانک مرکزی در دوره ریاســت دکتر همتی رئیس کل بانک 
مرکزی داشته اســت این بوده است که ما ارتقای چارچوب های سیاستی و 

کارکردی بانک را منوط به فراهم شدن کامل پیش نیازها نکنیم.

معــاون اقتصادی بانک مرکزی ادامه داد: همه می دانند که بحث عملیات 
بازار باز برای اولین بار در کشور ایجاد شد، بحث هدف گذاری تورم رویکردی 
است که بانک مرکزی آغاز کرده، بحث مدیریت ترازنامه بانک ها و نرخ رشد 
آن و ... ، نشــان می دهد که در بانک مرکزی گام های را به سوی بهتر کردن 

و ارتقای چارچوب های سیاستی برداشته ایم.
وی با بیان اینکه بخشی از پیش نیازها و بسترهای لازم فراهم است و مابقی 
آن هم فراهم می شود، گفت: اگر بخواهیم همیشه صبر کنیم که همیشه همه 
چیز فراهم شــود و بعد بخواهیم کاری را انجام دهیم، این باعث می شود که 

حرکت به سمت جلو با توقف مواجه شود.

بیش از 67 میلیارد ریال تسهیلات کشاورز کارت در آذربایجان غربی پرداخت شد

عرضه روزانه بیش از ۱۵۰ میلیون دلار در سامانه نیما 

تحریم های حداکثری با شکست مواجه شد

آییــن انعقاد دو تفاهم نامه )ارزی و ریالی( فی مابین 
بانک تجارت ایران و ذوب آهن اصفهان، یکم بهمن ماه 
با حضور رضا دولت آبادی مدیرعامل این بانک و منصور 
یــزدی زاده مدیرعامل ذوب آهــن در حضور جمعی از 

مسئولین این دو سازمان مبادله شد.
رضا دولت آبادی در حاشیه این آیین، در مصاحبه با 
خبرنگار ما گفت: ذوب آهن اصفهان به عنوان اولین تولید 
کننده فولاد کشور جایگاه خاصی در ابعاد مختلف دارد و 
توانسته با صادرات محصولات  خود که منطبق با آخرین 
استانداردهای روز دنیا است، ارز حاصل از صادرات را به 
کشــور بازگرداند و  این موضوع دستاورد بزرگی به ویژه 

در دوران تحریم به شمار می رود.
وی افزود: بازدید بسیاری خوبی از بخش های مختلف 
کارخانــه امروز انجام گرفت و ما به عنوان بانک تجارت 
آمادگی خــود را برای همکاری بــا این مجتمع عظیم 

صنعتی اعلام می کنیم.

مدیرعامل بانک تجارت ایران خاطرنشان کرد: بانک ها 
مشاوران خوبی برای تولید کنندگان محسوب می شوند 
و لذا  می توان از طریق تعاملات دو سویه در زمینه های 

مختلف همکاری های مناسب و نتایج سودمندی گرفت .
منصور یــزدی زاده مدیرعامــل ذوب آهن اصفهان 
نیز گفت: وارد ۵6  ســالگی ذوب آهن اصفهان شــدیم 

و این تفاهم نامه که نزدیک به روز بیســت و سوم دی 
ماه ســالروز انعقاد قرارداد کارخانه، تبادل شد را به فال 

نیک می گیریم.
وی افــزود: هر آنچه در چرخه تولیــد نیاز داریم به 
ســرمایه در گردش باز می گردد و بانک ها ارکان بسیار 

موثری در این راستا محسوب می شوند.
مدیر عامل شرکت اظهار داشت: ذوب آهن اصفهان 
نخســتین تولید کننده مقاطع ساختمانی کشور و تنها 
تولید کننده ریل در غرب آســیا به شــما می رود و هم 
اکنون این محصول دارای ارزش افزوده بالا در پنج محور 

راه آهن کشور مورد استفاده قرار می گیرد.
وی گفت: ذوب آهن اصفهان نیازمند یک پشــتوانه 
مالی است و بانک تجارت ایران که برای همکاری  اعلام 
آمادگی نموده اســت، می تواند یک شریک راهبردی و 
موثر برای ذوب آهن  در راســتای ارتقاء کمی و کیفی 

تولیدات شرکت، باشد.

بانک تجارت شریک راهبردی ذوب آهن اصفهان برای ارتقاء تولید

سخنگوی اجرای قانون جدید چک عنوان کرد؛

خدمات بانکی به افراد دارای چک برگشتی ارائه نمی شود
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 خبر
 سهام عدالت متوفیان به صورت قهری به وراث منتقل می شود

سهام عدالت متوفیان به صورت قهری به وراث منتقل می شود
شــرکت سپرده گذاری مرکزی اعلام کرد: زیرساخت انتقال سهام عدالت 
متوفیان به وراث قانونی درحال آماده سازی است و به محض عملیاتی شدن 
سامانه های مربوطه فرایندهای آن به عموم مردم اطلاع رسانی خواهد شد.

شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه )سمات( با 
انتشار اطلاعیه ای اعلام کرد: زیرساخت انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث 
قانونی درحال آماده سازی است و به محض عملیاتی شدن سامانه های مربوط، 

فرایندهای آن به عموم مردم اطلاع رسانی خواهد شد.
همچنین در این اطلاعیه آمده است: شرکت سپرده گذاری مرکزی در کنار 
پیشــبرد چندین پروژه بزرگی که در حوزه ارائه خدمات به مشمولان سهام 
عدالت در دست انجام و اجرا دارد، در حال فراهم کردن زیر ساختی است تا 
عملیات انتقال قهری ســهام به وراث قانونی مشمولان سهام عدالت که فوت 
کرده اند با کمترین هزینه و حداقل نیاز به مراجعه حضوری به خصوص در 

شرایط شیوع کرونا صورت پذیرد.
در این راســتا لازم است برخی از نهادها و دستگاه های اجرایی، اقداماتی 
را جهت شناسایی افراد متوفی و وراث آنها انجام دهند تا فرایند انتقال سهام 

عدالت این افراد تسهیل و تسریع یابد.
بر اساس این اطلاعیه، به محض آماده سازی زیرساخت های لازم، اطلاع 
رســانی همگانی برای عموم مردم صورت می گیرد و از وراث قانونی ســهام 
عدالت تقاضا می شود در اولین گام، گواهی حصر وراثت را دریافت و منتظر 

اطلاعیه های بعدی این شرکت باشند.
شایان ذکر است تاکنون بیش از دو میلیون و 600 هزار دارنده سهام عدالت 
در طول 1۵ سال گذشته فوت کرده اند و تعدد مخاطبان برای انتقال سهام 
عدالت به وراث مزید بر علت شده است تا شرکت سپرده گذاری مرکزی در 

صدد فراهم کردن زیر ساخت های الکترونیکی باشد.
گفتنی اســت انتقال قهری عبارت اســت از انتقال اموال به دیگری بنا به 
دلیلی که ناشــی از اراده و توافق طرفین نباشد، مانند فوت شخص، موجب 
انتقال قهری اموال متوفی به ورثه می شــود، بنابراین ورثه شخص سهامدار 
پس از فوت او به قائم مقامی از متوفی، جزء سهامداران شرکت قرار می گیرند  
و همان حقوقی را شــخص تا قبل از فوت در قبال ســهام داشــته، ورثه نیز 
خواهند داشت که به همین منظور می توان به  حق دادن رأی و حق دریافت 

سود اشاره کرد.
به عبارت دیگر انتقال مال منقول یا غیر منقول یا مطالبات کسی به دیگری 
است بدون اینکه بین آن دو توافقی صورت گرفته باشد . مانند انتقال اموال 

متوفی به ورثه اش.

 کدام تراکنش های بانکی از امروز برگشت می خورند؟
تمام تراکنش های بانکی فاقد »کد شــهاب« از امروز در ســاتنا برگشت 
می خورند، بنابراین افراد حقیقی یا حقوقی که کدملی یا شناســه ملی خود 

را به بانک اظهار نکرده باشند، نمی توانند از این خدمت بهره مند شوند.
 بانک مرکزی در راســتای شــفافیت هویت صاحبان تراکنش های بانکی 
با قاطعیت هرچه بیشــتر، نســبت به راه اندازی »سامانه نهاب« با همکاری 
سازمان هایی از جمله »ثبت احوال کشور«، »ثبت شرکت ها«، »وزارت کشور« 
و ســایر نهادهای ذی ربط اقدام کرده اســت که بدین منظور، از امروز تمام 

تراکنش های فاقد »کد شهاب« در »ساتنا« برگشت می خورند.
گفتنی اســت که »کد شــهاب« همان کدملی برای اشخاص »حقیقی« 
و »شناســه ملی« برای اشــخاص حقوقی اســت و این اقدام بانک مرکزی 
بلافاصله در ســایر ســامانه های بین بانکی و پس از آن در سامانه های درون 

بانکی اجرا می شود.
بنابراین، افراد حقیقی یا حقوقی که کدملی یا شناسه ملی خود را به بانک 
اظهار نکرده باشند، نمی توانند از خدمات بانکی بهره مند شوند. همچنین، این 
اقدام بر فعالیت مشتریانی که اطلاعات هویتی ایشان نزد بانک ها و موسسات 
اعتباری موجود است، تاثیری نخواهد داشت و صرفاً حساب ها و تراکنش هایی 
را که فاقد شناسه ملی هستند را برگشت می زند. ساتنا سامانه ای الکترونیکی 
اســت که پردازش و تســویه تراکنش های بین بانکی و دستور پرداخت های 

فوری را به صورت انفرادی و آنی انجام می دهد.
 در این ســامانه مشــتریانی که در بانک ملی دارای یکی از انواع حساب 
)جاری، پس انداز و کوتاه مدت( هســتند، می توانند نســبت به انتقال وجوه 
)مبالغ بیش از 1۵ میلیون تومان( به حســاب خود و یا ســایر افراد در سایر 

بانک ها اقدام کنند.

رئیــس قــوه قضاییه گفــت: پیرامون 
کمبودهایــی که مربوط به ســازمان های 
وابسته به دستگاه قضا و واحدهای قضایی 
در اســتان سمنان است، تصمیماتی اتخاذ 
شــد و مجموعا مبلغ 700 میلیارد ریال از 
منابع استانی و قوه قضاییه به رفع مشکلات 
ضروری که در استان سمنان مطرح است 

اختصاص پیدا کرد.
یزدانی آوای اقتصاد ، آیت الله رئیسی در 
نشست خبری پایان سفر به استان سمنان 
اظهار کرد:  در جریان سفر به استان سمنان 
توفیق شــد با تعدادی از مردم و همکاران 
قضایی در این استان دیدار داشته باشیم و 
مشــکلات و خواسته های آنان را بشنویم و 
در جهت حل و برطرف کردن آنها بر بیاییم.

رئیس قوه قضاییه با اشاره به دیدارهای 
مردمی معاون اول دســتگاه قضا ، رئیس 
دیوان عالی کشــور، دادستان کل کشور و 
همچنین رئیس سازمان زندان ها با ده ها نفر 
در جریان سفر امروز عنوان کرد: در جلسه 
امروز شورای قضایی استان سمنان، پیرامون 
کمبودهایــی که مربوط به ســازمان های 
وابسته به دستگاه قضا و واحدهای قضایی 
در این استان است، تصمیماتی اتخاذ شد 
و مجموعا مبلغ 700 میلیارد ریال از منابع 
اســتانی و قوه قضاییه به رفع مشــکلات 
ضروری که در استان سمنان مطرح است 
اختصاص پیدا کرد. همچنین آن دسته از 
مشکلات که در استان امکان حل آنها وجود 

ندارد از محل بودجه های جاری قوه قضاییه 
دارد پیگیری می شود.

 رئیسی با اشاره به تصمیم اتخاذ شده در 
جریان ســفر به استان سمنان در خصوص  
تبدیل کاروانسرای عباسی به مرکز فرهنگی 
گفت: کاروانسرای عباسی تاکنون در اختیار 
ســازمان زندان ها بود و بــا پیگیر ی ها و 
بازدیــد که انجام شــد، مقــرر گردید که 
این کاروانســرا در  اسرع وقت به یک مرکز 
فرهنگی تبدیل شود. با پیگیری های شهردار 
و استاندار سمنان، کارهای مربوط به مرمت 

و آماده سازی این مرکز فرهنگی از روز شنبه 
آغاز می شود.

رئیس قوه قضاییه در خصوص مشکلات 
زندان های سمنان نیز گفت که مقرر شد از 
طریق استانداری برای حل و فصل مشکلات 

زندان های این استان اقدام شود.
وی با اشــاره به گله مندی های مردم و 
اقشــار مختلفی  ســمنانی ها به ویژه مردم 
شــاهرود در خصوص مســئله آب گفت: 
اقداماتی که در راستای لوله کشی فاضلاب 
شــاهرود انجام شــده مربوط به 10 سال 

قبــل اســت. در  آن زمان لوله کشــی تا 
مرحلــه ای که هزار متر بیشــتر تا پایان 
پروژه نمانده، انجام شــده و در این مرحله 
متوقف شــده اســت. با توجه به اینکه از 
ایــن توقف پروژه، زمانی طولانی می گذرد 
 که غیرقابل توجیه اســت، باید مشکل در

 اسرع وقت رفع شود. 
از مدیریت آب می خواهســم که حتما 
این مساله را بررسی کنند و نگذارند زمان 
بیشتری از  آن بگذرد چرا که مبالغ هزینه 
شده این پروژه با پول امسال بیش از 200 

تا 300 میلیارد تومان می شود. این موضوع 
نباید رها شــود و از وزارت نیرو و مدیریت 
آب می خواهم که این قضیه را بررسی کنند 
و اگر مشــکلی وجود دارد آن را رفع کنند 
و سخنان بخش های مختلف مثل محیط 
زیست و اهالی منطقه را بشنوند. همچنین 
از دادســتانی کل خواسته شد کارگروهی 
متشــکل از نمایندگان وزارت نیرو، محیط 
زیســت و مسئولان دو اســتان گلستان و 
سمنان تشــکیل دهد تا سخنان مسئولان 
دو بخش را بشنود و پیگیری ها را تا حصول 

نتیجه ادامه دهد.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به دغدغه های 
مردم استان سمنان نسبت به آلودگی ایجاد 
شده توسط یکی از معادن این استان گفت: 
قرار بر این شــد کارشناســانی که تاکنون 
موضوع را بررســی کرده انــد نظر خود را 
ارائه دهند. این مساله باید روشن و معلوم 
شــود که این معدن مشکل محیط زیستی 
دارد یــا خیر. زمانی که موضوعی مســاله 
مردم شــد، باید نسبت به شناخت، تلاش 
بــرای حل کردن مشــکل و پیگیری حل 

مشکل، اقدام شود.
رئیســی با بیان اینکه هیچ مسئله حل 
نشدنی در کشور نداریم، گفت: همت همه 
بخش ها باید این باشــد کــه تولید رونق 
بگیــرد و همه ما باید تلاش کنیم که هیچ 
مانعی برای تولیدکننده و کارآفرین وجود 

نداشته باشد.

اختصاص 7۰۰ میلیارد ریال برای حل مشکلات قضایی استان سمنان

چگونه رشد اقتصادی در سال ۹۹ مثبت می شود؟
رشــد اقتصادی ایران در شرایطی به سمت مثبت شدن حرکت کرده که 
وضعیت معیشتی مردم شرایط چندان مساعدی را تجربه می کند. با این حال 

عدم بهبود وضعیت معیشتی به معنای مثبت نشدن رشد اقتصادی نیست.
با اعلام ارقام پیش بینی شده از رشد اقتصادی از سوی مرکز پژوهش های 
مجلس بحث هایی حول صحت و سقم این ارقام مطرح شده است. ابتدا باید 
پذیرفت پیش بینی گرچه یک روند علمی دارد اما نهایتا پیش بینی اســت و 
مادامی که محقق نشــود نمی توان ارزیابی هــای صورت گرفته حول آن را به 

محک داوری گذاشت.
با این حال برای رســیدن به جواب این پرســش از اینجا باید آغاز کرد 
کــه ارزیابی های مراکزی چون بانک جهانی و صندوق بین المللی پول بر چه 
مبنایی صورت می گیرد؟ طبیعی اســت این موسســات علی رغم تیم و کادر 
علمــی با کیفیتی که دارند برای ارزیابی های خود بیش از هر چیز به ارقامی 
نیاز دارند که باید از اقتصاد ایران اخذ کنند و درواقع از طریق مراکز موجود 

داخل کشور می توانند به این داده ها دست یابند.
از ســوی دیگر هــر پیش بینــی نیازمند پیش فرض گرفتن یکســری از 
پارامترهاست که تغییر این پارامترها می تواند نتایج یک پیش بینی را به کلی 
تغییــر می دهد. در رابطه با پیش بینی از اقتصاد ایران هم تا پیش از شــیوع 
کرونا ارقام بانک جهانی و صندوق بین المللی پول از رشــد اقتصادی کشــور 

مثبت بود اما با شیوع کرونا این ارزیابی ها تغییر کردند.
با این حال اقتصاد ایران به سمت مثبت شدن رشد اقتصادی کشور حرکت 
می کند زیرا فشار اصلی بر دوش اقتصاد کشور ناشی از کاهش چشمگیر فروش 
نفت بود. این فشــارها پس از دو سال مداومت به تدریج اثر خود را از دست 
دادند؛ به زبان ساده تر تحریم ها فروش نفت ایران در نیمه دوم سال 97 نسبت 
به سال 96 و در تمام سال 98 نسبت به سال 97 را کاهش چشمگیری داده 
بود. این فشارها نهایتا برای سال جاری به گونه ای است که نمی تواند فروش 
نفت را به کمتر از ارقام پارســال برساند. حتی تغییر دولت در آمریکا چشم 

انداز فروش نفت را به سمت مثبت تر شدن هم برده است.
از سوی دیگر فشار تحریم ها در بخش صنعت نیز به تدریج بی اثر شدند. 
در دو ســال گذشته بسیاری از بنگاه ها مجبور به تعطیلی شدند. حال تولید 
در ایران دوباره به ثبات خود رسیده و از کاهش چشمگیر تولید صنعتی هم 
در کشور کاسته می شــود.با این حال اگر بخواهیم از سفره مردم شاخص ها 
را ارزیابی کنیم طبیعی اســت که بهبود چشمگیری دیده نمی شود ولی باید 
توجه داشت برای اقتصادی با ابعاد ایران بهبود وضعیت معیشتی مردم نیازمند 

رشدی کم نوسان و برای چند سال پی در پی است.

مدیرکل تبلیغات اسلامی اردبیل:

تبلیغات اسلامی از کمبود اعتبارات برای اجرای برنامه ها رنج می برد

جایگزینی ۴۵۰۰ شناور دریایی فرسوده با تولیدات داخلی

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان اردبیل گفت: تبلیغات اسلامی از کمبود 
اعتبارات فرهنگی و نیز عدم وجود منابع مالی برای اجرای طرح های فرهنگی 

و دینی در استان اردبیل رنج می برد.
حجت الاسلام قاسم جعفرزاده صبح شنبه در نشست مشترک با شهردار 
اردبیل با بیان اینکه فعالیت شهرداری در راستای تعالی فرهنگ دینی، اسلامی 
و انقلابی را در جامعه مؤثر است، اظهار کرد: تبیین و ترویج و اشاعه اسلام ناب 
محمدی به واسطه همکاری ادارات و نهادها با تبلیغات اسلامی میسر است که 
شهرداری در ایام مختلف، تعامل سازنده ای با فعالان فرهنگی و دینی مجموعه 
تبلیغات اسلامی داشته است.وی به فعالیت های گسترده تبلیغات اسلامی در 
استان اردبیل و فضای محدود ساختمان اداری این سازمان اشاره کرد و گفت: 
وجود مؤسسات، هیئات مذهبی، مراکز و نهادهای فرهنگی و قرآنی و ارتباط 
مستمر این تشکل ها با تبلیغات اسلامی استان اردبیل، کمبود فضای کافی در 
ساختمان این اداره را محسوس کرده و در این میان نیازمند وسعت بخشیدن 

به ساختمان اداره کل هستیم.

 ساختمان اداره کل تبلیغات اسلامی اردبیل پاسخگوی حجم 
فعالیت ها نیست

مدیرکل تبلیغات اســلامی استان اردبیل با درخواست از شهردار اردبیل 
برای مساعدت در ساخت بخشی از ساختمان تبلیغات اسلامی استان، گفت: 
گستره فعالیت های تبلیغات اسلامی می طلبد که ساختمان اداری این مجموعه، 
متناسب با حجم عظیمی از ارتباطات و فعالیت های فرهنگی باشد که انتظار 
داریم با مساعدت شهرداری و در نظر گرفتن تمهیدات لازم برای وسعت این 

مجموعه کار ساخت و ساز در این ساختمان آغاز شود.
حجت الاسلام جعفرزاده به بحث درآمدزایی این اداره کل در راستای تأمین 
منابع مالی فعالیت های فرهنگی اشاره کرد و افزود: با توجه به کمبود اعتبارات 
فرهنگی و نیز عدم وجود منابع مالی برای اجرای طرح های فرهنگی و دینی، 

در صدد هستیم تا فروشگاه محصولات فرهنگی راه اندازی کنیم که در این 
خصوص نیز همکاری شهرداری در پیشبرد این امر، عامل مؤثری در توسعه 

فعالیت های فرهنگی و دینی است.
وی بر اجرای برنامه های مشترک فرهنگی با شهرداری تاکید کرد و گفت: 
اداره کل تبلیغات اســلامی اســتان اردبیل در زمینه تولید متن و محتوای 
فرهنگی می تواند با شهرداری همکاری مشترک داشته و برنامه های ارائه شده 

در جامعه را غنا بخشد.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان اردبیل به اجرای طرح ملی »طواف« اشاره 
کرد و افزود: در طرح ملی طواف، طرح های فرهنگی و دینی در راستای کاهش 
آسیب های اجتماعی از سوی عموم مسئولین دغدغه مند و نیز فعالان فرهنگی 
اخذ شــده و در مسیر تعالی فرهنگ جامعه به مرحله اجرا در می آید که در 
این خصوص همکاری با بخش فرهنگی و هنری شهرداری می تواند اداره کل 

تبلیغات اسلامی استان اردبیل را یاری رساند.
حجت الاســلام جعفرزاده مساجد را سنگر فرهنگی جامعه و واسطه بین 
مردم و مســئولان عنوان کرد و گفت: احیای کارکرد مســاجد و شناساندن 

مساجد تراز اسلامی از اهداف نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اردبیل 
و اداره کل تبلیغات اسلامی است تا نقش سازنده مساجد در کاهش مشکلات 

و آسیب های اجتماعی تبیین شود.
مأموریت فرهنگی و اجتماعی شهرداری مقدم بر فعالیت های عمرانی است

شهردار اردبیل نیز در این دیدار مأموریت فرهنگی و اجتماعی شهرداری را 
مقدم بر فعالیت های عمرانی دانست و گفت: فعالیت های شهرداری در حوزه 
فرهنگــی از اثرگذاری بالایی برخوردار بوده و در جامعه باعث رضایت مندی 

مردم شده است.
حمید لطف اللهیان از آمادگی شــهرداری اردبیل برای توســعه تعامل با 
تبلیغات اسلامی اردبیل خبر داد و گفت: هماهنگی و توافق فی مابین می تواند 
در اجرای برنامه ها مؤثر بوده و برنامه های اجرایی را با محتوای فرهنگی و دینی 

بالایی به مردم ارائه دهد.
شهردار اردبیل در ادامه، به پیگیری های لازم برای اختصاص زمین برای 
ساختمان اداره امور قرآنی تبلیغات اسلامی اشاره کرد و افزود: با هماهنگی لازم 
با اداره کل راه و شهرسازی و جلب مشارکت های خیرین در صدد اختصاص 
زمین برای احداث ساختمان مجزا برای اداره امور قرآنی و فعالیت های آموزشی 

این اداره هستیم.
وی از تخفیف 80 درصدی عوارض شهرداری برای توسعه ساختمان تبلیغات 
اســلامی استان اردبیل خبر داد و گفت: اقدامات لازم برای ساخت و ساز در 
محل این اداره با همکاری شــهرداری برای گسترش فعالیت های فرهنگی و 
دینی انجام شده است تا با کسر 80 درصد عوارض این فعالیت عمرانی بتوانیم 

دین خود را به مجموعه خدوم تبلیغات اسلامی ادا کنیم.
در ادامه این نشســت، مدیرکل تبلیغات اسلامی استان اردبیل به همراه 
معاون فرهنگی، رئیس اداره امور قرآنی و معاون اداری و مالی تبلیغات اسلامی 
استان از عمارت شهرداری بازدید و از نزدیک در جریان فعالیت های فرهنگی 

و اجتماعی این مجموعه قرار گرفتند.

رئیس دبیرخانه شورای عالی صنایع دریایی، از جایگزینی بیش از 4 هزار 
و ۵00 شناور دریایی فرسوده با تولیدات جدید خبر داد.

به گزارش  صدا و سیما، سیامک سیدمرندی در مراسم امضای دو قرارداد 
تأمین و تحویل 10 فروند شــناور راهنمابر با اعتبار 3.907 میلیارد ریال و 
تفاهم نامه همکاری فنی و تخصصی و پژوهشی سازمان بنادر و دریانوردی 
و دانشگاه علم و صنعت، که با حضور وزیر راه و شهرسازی برگزار شد، گفت: 
با هدف کاهش مصرف سوخت و آلایندگی 7 هزار موتور 4 زمانه، جایگزین 

موتورهای دو زمانه قدیمی شناورها می شود.
وی افــزود: در این چند ســال همــه نیروها بســیج بوده اند تا موضوع 
داخلی سازی صنایع دریایی به خوبی شکل بگیرد و امروز شاهد آن هستیم 
انقلابی در تولید این صنایع که نیاز کشور محسوب می شود، شروع شده است.

سید مرندی اضافه کرد: در بحث اقتصاد مقاومتی پیش بینی شده 1۵8 
فروند شــناور ساخته شود؛ همچنین امروز 26 فروند شناور به عقد قرارداد 
رسید و ساخت 4 فروند شناور هم شروع شده است.وی با اشاره به جایگزینی 

شناورهای فرسوده، گفت: در حوزه سازمان بنادر 4۵02 فروند شناور با طرح 
دولت و اقدامات اقتصادی جایگزین خواهد شــد که در واقع شــناور فلزی 
جایگزین شناور دیگر می شود. ضمن آنکه مصرف سوخت بسیار کمتری دارد.

سید مرندی با اشاره به طرح جایگزینی 90 فروند شناور استیجاری، افزود: 
با تحرکی که در مجموعه شــناور ســازی صدرا آغاز شده است، امیدواریم 
در تردد شناورها، شاهد تردد شناور با پرچم کشور و ساخت داخل باشیم.

رئیس دبیرخانه شورای عالی صنایع دریایی از جایگزینی موتورهای چهار 
زمانه شناور به جای موتورهای 2 زمانه خبر داد و افزود: هفت هزار دستگاه 

موتور در گام اول در این حوزه جایگزین می شود.
رئیــس دبیرخانــه شــورای عالی صنایــع دریایــی ادامــه داد: اگر 
 اقتــدار دریایــی در همه جوانب مدنظر باشــد در توســعه و اقتصاد دریا

 محور رشد خواهیم کرد.

رئیس ســازمان صنعت، معدن تجارت آذربایجان شــرقی گفت: در 9 ماه 
ســال جاری بیش از 230 میلیون دلار کالا از گمرکات اســتان به منطقه 

اوراسیا صادر شده است.
حبیب امین زاده، روز شنبه در جلسه کارگروه توسعه صادرات غیرنفتی 
اســتان افزود: صادرات کالاهای غیرنفتی استان به کشورهای عضو اتحادیه 
اوراسیا در این مدت نسبت به مدت مشابه سال قبل 1۵ درصد افزایش یافته 
اســت.وی اظهار داشت: در 9 ماه سال جاری بیش از 80 درصد از کالاهای 
غیرنفتی صادر شــده از گمرکات استان به کشورهای همسایه مانند عراق، 

ارمنستان، آذربایجان، ترکیه، افغانستان و پاکستان بوده است.
رئیس سازمان صنعت، معدن تجارت آذربایجان شرقی با اشاره به ظرفیت 
ســنجی مناسب تجاری از منطقه اوراســیا گفت: در آینده نزدیک با نهایی 
شــدن موافقتنامه تجارت آزاد جمهوری اسلامی ایران با کشورهای اوراسیا 

میزان ارزش و حجم کالاهای صادراتی استان افزایش می یابد.
امیــن زاده، ادامــه داد: در زمان کنونی با وجود شــیوع ویروس کرونا و 
تحریم های اقتصادی ارزش صادرات غیرنفتی استان در ماه های اخیر نسبت 

به ماه های ابتدایی سال به صورت ماهانه رشد پلکانی داشته است.

مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی اســتان 
مرکزی گفت: تنها ســالن اجرای صحنه ای شهر 
اراک با اخطار کتبی سازمان آتش نشانی تعطیل 
شد.خبرنگار آوای اقتصاد، به گزارش روابط عمومی 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان مرکزی، 
حجت الاسلام و المسلمین عباس دانشی مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان مرکزی از تعطیلی 
مجتمع فرهنگی هنری ســتارگان اراک با اخطار 
کتبی سازمان آتش نشانی خبر داد و گفت : سازمان 
آتش نشــانی اراک طی نامه ای مجتمع فرهنگی 
ســتارگان اراک را ناایمن تشخیص داده و  اعلام 
نموده برگــزاری هرگونه برنامه در این مجتمع از 

نظر این سازمان تا رفع مشکلات و نصب تجهیزات 
مطمئن ممنوع می باشد.

دانشی اظهار کرد: با این اخطار رسمی سازمان 
آتش نشــانی اراک مجتمع فرهنگی ستارگان  که 
طی سالهای اخیر خدمات فرهنگی و هنری متنوعی 
را به شهروندان ارائه نموده غیر قابل بهره برداری 
خواهد شــد.وی افزود:  برآوردهای اولیه برای رفع 
مشکلات و تهیه نصب  تجهیزات ایمنی استاندارد 
مورد نظر ســازمان ســازمان آتش نشانی بالغ بر 
یــک و نیم میلیارد تومان میباشــد که تامین آن 
به سادگی و بدون پیگیری و مساعدت  مسئولین 
تصمیم گیر استان امکان پذیر نمی باشد.مدیر کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی استان مرکزی تاکید کرد 
:  در دوران پســا کرونا و ضــرورت توجه ویژه به  
برنامه های فرهنگی هنری و نشاط اجتماعی خارج 
شدن مجتمع فرهنگی ستارگان از ارائه خدمات به 
شهروندان خسارتی عظیم و مشکلی جدی است 
که فعالان و موسســات فرهنگی هنری نیز تحت 
تأثیر آن قرار خواهنــد گرفت.وی در پایان گفت: 
انتظار می رود مسئولین تصمیم گیر استان اعم از 
اســتاندار محترم، فرماندار اراک ، سازمان برنامه و 
بودجه اســتان ، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
دیگر مسئولین و سازمانهای ذیربط تدابیر لازم را 

در این خصوص اتخاذ نمایند.

۲۳۰ میلیون دلار کالا از گمرکات آذربایجان شرقی صادر شد

ستارگان اراک خاموش شد 
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شماره : 1010
رییــس کل بانک مرکــزی در دیدار با 
وزیر اقتصاد ارمنستان ضمن ابراز امیدواری 
نســبت به بهبود شرایط تجاری و اقتصادی 
ایران، بر استفاده از فرصت فراهم شده برای 
توسعه ظرفیت های همکاری  میان دو کشور 

تاکید کرد. 
حمیــد فلاح خبرنــگار آوای اقتصاد ،به 
گــزارش روابط عمومی بانک مرکزی، دکتر 
عبدالناصر همتی در ابتدای این نشســت، 
ضمن اشــاره به ســابقه طولانی و تاریخی 
مراودات تجاری و فرهنگی میان دو کشور، 
گفت: در حال حاضر متاسفانه حجم روابط 
تجــاری میان دو کشــور، نمی تواند بازتاب 
دهنده قدمت طولانی همکاری های دوجانبه 
باشــد؛ بنابراین امیدوار هستیم با برگزاری 
نشست هایی مشابه، بتوانیم روابط مشترک 
را بیش از پیش تقویت کنیم و شاهد توسعه 

مراودات اقتصادی باشیم.
 رییس شورای پول و اعتبار با بیان اینکه 
ایران و ارمنســتان عضو اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا هستند، افزود: ارمنستان با استفاده 
از جایگاه جغرافیایی خــود، می  تواند تاثیر 
شگرفی بر توسعه ارتباطات تجاری دو کشور 

و با کل اتحادیه داشته باشد، به خصوص اینکه 
همواره تجار و بازرگانان ایرانی علاقه زیادی 
برای صادرات به کشور ارمنستان دارند.رییس 

کل بانک مرکزی افزود: شرایط اقتصادی ایران 
علیرغم تحمل فشار سنگین تحریم آمریکا رو 
به بهبود است و توانسته ایم در سال جاری به 

رشد اقتصادی مثبت دست یابیم. 
وی تاکید کرد: به طور کلی، ما معتقدیم 
تحریم هــا قابل دوام نیســت و هم اکنون، 

روابــط تجاری ایران با برخی کشــورها در 
حال بازگشایی است و زمان مناسبی است تا 
ارمنستان به عنوان کشور دوست و همسایه 
نیز  برای توسعه روابط خود با ایران اقدام کند.

همتی تصریح کرد: طی 10 ماه ابتدایی 
سال جاری، کشور ایران توانسته است 260 
میلیون دلار صادرات به ارمنستان داشته باشد 
کــه معادل کمتر از 30 درصد آن واردات از 
کشور ارمنستان بوده که این میزان کم است و 
باید راهکاری برای ایجاد توازن یا انتقال منابع 
مازاد تجاری پیدا شود تا ایران بتواند بیش از 

پیش صادرات خود را افزایش دهد.
در ادامــه، وهان کروبیــان، وزیر اقتصاد 
ارمنســتان نیز ضمن تشکر از میزبانی بانک 
مرکزی ایران، خواستار توسعه روابط تجاری 
و اقتصادی میــان دو ملت خصوصاً فعالیت 
ســرمایه گذاری و تولیدی شرکت های مهم 

ایرانی در ارمنستان شد. 
در پایان باتوجه به اهمیت حل مســایل 
بانکی دو کشــور از رییس کل بانک مرکزی 
دعوت کرد با سفر به ایروان مسایل تخصصی 
بانکــی و مبادلات مالی را بــا رییس بانک 

مرکزی ارمنستان پیگیری کنند.

پایداری شبکه و ارزآوری با ذخیره سازی گاز
رشــد تقاضا در بخش خانگی در ماهای ســرد به صورت فصلی بوده و قریب 
به 70 درصد از این تقاضا در طی 8 ماه گرم ســال از بین خواهد رفت. جهت 
پوشش تقاضا مقطعی چند راهکار عمده قابل تصور است. یکی از این راهکارها 
ذخیره سازی زیرزمینی گاز به صورت پراکنده است که می تواند از استفاده سوخت 

سنگین در صنایع و نیروگاه ها جلوگیری کند.
همگام با توسعه اقتصاد و گسترش صنعت، استفاده بی رویه از انرژی فسیلی 
افزوده یافته  و پدیده آلودگی محیط زیست شکل گرفته است؛ این مهم به تدریج به 
معضل بشر در اواخر قرن بیستم و ابتدای هزاره جدید تبدیل شد. سیاست گذاران 
جهانی به دنبال روش هایی بودند که در عین حفظ روند توسعه اقتصاد های ملی، 

از عمق فاجعه زیست محیطی که کره زمین با آن روبرو بود، بکاهند.
در این میان، استفاده از گاز طبیعی به دلیل کربن کمتر و درنتیجه آلودگی 
کمتری که به دنبال دارد، یکی از بهترین گزینه ها برای تداوم روند توســعه و 
هم زمان حفظ محیط زیست، تشخیص داده شد. بدون شک اهمیت گاز طبیعی 
و نقــش آن را در تأمیــن نیازهای انرژی جهان طی ســال های آتی نمی توان 
نادیده گرفت.میزان ذخایر گازی جهان در ســال 2019 بیش از 198 تریلیون 
مترمکعب بوده که منطقه غرب آســیا با مالکیت 38 درصدی خود عمده این 

انرژی را در اختیار دارد. 
هند بزرگترین مرکز تولید فراورده های پتروشیمی در جهان می شود؟

از حیث منابع در اختیار کشورها، روسیه، ایران، قطر و ترکمنستان به ترتیب 
رتبه های اول تا چهارم موجودی ذخایر دنیا را دارند و این چهار کشور با مالکیت 

114 تریلیون مترمکعبی خود ۵7.4 درصد منابع را مالک هستند.
ایران بیش از 90 درصد از گاز تولیدی را جهت مصرف داخلی عرضه می کند 
و مصرف گاز در داخل کشور شامل، مصارف خانگی و تجاری، نیروگاه ها، صنایع 
و پتروشــیمی ها است. طی سنوات اخیر با توســعه شبکه گازرسانی خانگی و 
افزایش تقاضای برق که منجر به مصرف بیشتر سوخت شده ، سهم قابل توجهی 
از تولید گاز مصروف به این دو بخش اختصاص یافته است. در نخستین روزهای 
زمستان سال 99 مصرف گاز در بخش خانگی از 600 میلیون مترمکعب فراتر 
رفت و با احتســاب 800 میلیون مترمکعب انتقال گاز در شبکه در هر روز، در 
روزهای ســرد زمستانی ســال جاری بیش از 7۵ درصد تولید صرفاً در بخش 

خانگی مصرف می شود.
رشــد تقاضا در بخش خانگی در ماهای سرد که منجر به کاهش گازرسانی 
به سایر بخش ها و صنایع مانند سیمان، نیروگاه و ... می گردد؛ به صورت فصلی 
بوده و قریب به 70 درصد از این تقاضا در طی 8 ماه گرم ســال از بین خواهد 
رفت.جهت پوشــش تقاضا مقطعی چند راهکار عمده قابل تصور است. افزایش 
ظرفیت تولید و متناسب با آن افزایش ظرفیت انتقال یا صرفاً بهینه سازی خطوط 
انتقال که نیازمند سرمایه گذاری قابل توجه خواهد بود و امکان بلااستفاده مانده 
بخشــی از این ظرفیت ایجاد شــده را در ماهای با تقاضای کم، همراه خواهد 
داشت؛ علاوه بر نیاز به سرمایه گذاری در افزایش ظرفیت انتقال یا بهینه نمودن 
آن، آســیب جدی به محیط زیست در بکار گیری از این راهکار باتوجه  به عبور 
خطوط از میان جنگل ها، مراتع، کوه ها و دشــت ها محتمل است. راهکار دیگر 
جهت پاســخ به این افزایش تقاضا دوره ای، استفاده از سوخت مایع مانند نفت 
گاز )گازوئیل( و نفت کوره )مازوت( برای صنایع خواهد بود که این امر هم بر 
دو موضوع قابل تأمل استوار است. آلودگی محیط زیست که در شهرهای صنعتی 
در حال حاضر شــایع است و مشــکلات عدیده ای را برای مردم ایجاد نموده و 
دیگری ازدســت دادن منافع باتوجه  به ارزشــمندی حدود دو برابری نفت گاز 

)گازوئیل( نسبت به گاز )متان(.
باتوجه به جمیع شــرایط مطرح شده، ذخیره سازی زیرزمینی گاز به صورت 
پراکنده در پهنه جغرافیای کشور می تواند؛ بدون آسیب رساندن به محیط زیست 
که در پی توسعه شبکه انتقال گاز که در حال حاضر همراه می باشد؛ از استفاده 

سوخت سنگین در صنایع و نیروگاه ها جلوگیری کند.
راه حل سوم که ســابقه ای بیش از 100 سال دارد، ذخیره سازی زیرزمینی 
گاز در فصول گرم برای اســتفاده از آن در ماه های سرد )4 ماه پایانی هرسال( 
اســت. این راهکار علاوه بر اینکه توازن شــبکه را در ماهای گرم و سرد حفظ 
نموده، گاز اصطلاحاً ارزان تر را برای اســتفاده در دوره ای گاز با افزایش قیمت 
همراه است، جایگزین نموده و همچنین ظرفیت سوخت مایع جهت صادرات را 
آزاد می کند و از این حیث ارزآوری قابل توجهی را به همراه خواهد داشت.اولین 
تجربه موفق ذخیره ســازی زیرزمینی گاز در جهان در سال 191۵ میلادی در 
ایالت انتاریو کشــور کانادا با تغییر شــرایط کاربری چندین چاه در یک مخزن 
گازی تخلیه شده صورت گرفت. اصولاً ذخیره سازی گاز در مخازن تخلیه شده، 

مغارهای نمکی، آبخوان ها و مغارهای سنگی انجام می شود.
بر اســاس گزارش سدیگازدر ســال 2017 میلادی کل ظرفیت ایجاد شده 
جهت ذخیره سازی در جهان 417 میلیارد مترمکعب بوده است که نرخ تحویل 
تجمعی این ظرفیت در آن سال 7.2۵1 میلیون مترمکعب در روز گزارش شده 
است.از ظرفیت ایجاد شده برای ذخیره سازی زیرزمینی گاز، ایالات متحده آمریکا 
با در اختیار داشــتن 134 میلیارد مترمکعب رتبه نخســت از حیث ظرفیت را 
در اختیار دارد. روسیه با ظرفیت 72 میلیارد، اکراین 32 میلیارد، کانادا 26.۵ 
میلیارد و آلمان با 24 میلیارد مترمکعب رتبه های بعدی ظرفیت ذخیره سازی 
در جهان است. ایران به عنوان دومین دارنده منابع گازی جهان و با تولید 900 
میلیون مترمکعب گاز )معادل ۵ میلیون بشکه نفت( که بیش از 90 درصد آن 
در داخل مصرف می کند؛ در سال 1399 در دو مخزن ذخیره سازی زیرزمینی 
گاز در حال بهره برداری خود جمعاً 2.87 میلیارد مترمکعب )شوریجه 1.8۵6 
میلیارد مترمکعب و ســراجه 1.014 میلیارد مترمکعب( ذخیره کرد. با در نظر 
داشتن ظرفیت برداشت 30 میلیون مترمکعب در روز، یعنی کمتر از 4 درصد 
مصرف در ماه های سرد سال از محل ذخیره سازی محقق می شود. مطمئناً این 
میزان برداشــت روزانه جهت پوشش افزایش تقاضای مقطعی حاصل از کاهش 
دما که در بخش مســکونی موجب می شــود، کارساز نبوده و لازم است به این 

صنعت توجه ویژه شود.
در حال حاضر شرکت ملی گاز افزایش ظرفیت دو میدان شوریجه و سراجه 
را در دســت اقدام دارد که با دســتیابی به اهداف درنظر گرفته شده، ظرفیت 
برداشت در فصل سرما از محل گاز ذخیره شده قریب به دو برابر خواهد شد. در 
کنار این دو پروژه سه پروژه دیگر هم در دست توسعه است که مطابق گزارش 
سدیگاز در صورت توســعه کامل پروژه های شوریجه )سرخس(، سراجه )قم(، 
یورتشا )ورامین(، نصرآباد )کاشان( و قزل تپه )گنبد(، ظرفیت کل ذخیره سازی 
در ایران به 11.9 میلیارد مترمکعب خواهد رسید و پروژه های دیگری ازجمله 
مختار )کهکیلویه و بویراحمــد(، بانکول/ باباقیر )ایلام( و احمدی )فارس( هم 
در مرحلــه مطالعه و برنامه ریزی می باشند.توســعه و بهره برداری از تجهیزات 
ذخیره ســازی در این سطح پراکندگی یقیناً از جنبه پایداری شبکه در صورت 
افزایش مصرف یا کاهش تولید یا عدم توانایی شبکه در انتقال، می تواند راهگشا 
باشد. ولیکن به منحصر ظهور رسیدن استفاده از ظرفیت میادین انتخاب شده 
نیازمند همیت در تأمین مالی و مدیریت سرمایه گذاری است.ذخیره سازی علاوه 
بر اینکه از نگاه پایداری شبکه گاز حائز اهمیت بوده، از جنبه اقتصادی می تواند 
منافع قابل توجهی را به واســطه جلوگیــری از مصرف نفت گاز )گازوئیل( برای 
کشور به همراه داشته باشد و از این بابت و همچنین جلوگیری از مصرف نفت 
کوره )مازوت( برای حفظ محیط زیست بسیار حائز اهمیت است.نگاه بخشی و 
صرفاً کارکرد فنی ذخیره سازی در تداوم گازرسانی، نتوانسته سرعت قابل توجهی 
برای توسعه این رویکرد در صنعت نفت و گاز فراهم نماید. لازم است موضوعات 
اقتصادی دراین خصوص به طور کامل شناســایی و عملیاتی گردند تا ســرمایه 

لازم برای این منظور فراهم گردد.

 
 

گزارش تســهیلات اعطایی بانک رفاه کارگران در نه ماهه نخست سال 
جاری در بخش هــای مختلف اقتصادی، بنگاه های کوچک و متوســط، 
ضمانتنامه های صادره ریالی، قرض الحسنه اعطایی ازدواج و تهیه جهیزیه، 
اشتغالزایی و مشاغل خانگی مددجویان سازمان بهزیستی کل کشور، کمیته 
امداد امام خمینی )ره( و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، صندوق توسعه 

ملی و طرح های حوزه اعتباری اعلام شد.
 خبرنگار آوای اقتصاد ،به گزارش روابط عمومی بانک رفاه کارگران ، این 
بانک در نه ماهه ابتدای سال 99، بالغ بر 1.879 میلیارد  ریال تسهیلات 
از محل منابع بانک به بنگاه های کوچک و متوسط پرداخت کرده است.

همچنین بانک رفاه کارگران در نه ماهه نخست سال جاری، در بخش 
های آب و کشاورزی، صنعت و معدن، مسکن و ساختمان، خدمات، بازرگانی 

و متفرقه بیش از 471.326 میلیارد ریال تسهیلات اعطا کرده است.

این بانک در نه ماهه ابتدای سال 99، تعداد 9.482 فقره تسهیلات قرض 
الحســنه مشاغل خانگی، اشتغال زایی و کارفرمایان طرح های مددجویی 
به مبلغ بیش از 3.2۵۵ میلیارد ریال به معرفی شدگان کمیته امداد امام 

خمینی )ره(، سازمان بهزیستی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پرداخت 
کرده اســت.بانک رفاه کارگران همچنین در مقطع نه ماهه نخســت سال 
جاری، مبلغ 1.170.240 میلیون ریال تسهیلات از محل منابع قراردادهای 
سپرده گذاری صندوق توسعه ملی اعطا کرده است.بر اساس این گزارش، 
بانک رفاه کارگران در نه ماهه ابتدای ســال 99، بالغ بر 71.۵37 میلیارد 
ریال انواع ضمانتنامه های ریالی به تعداد 1۵۵.116 فقره صادر کرده است.

همچنین شعب این بانک از محل سپرده های قرض الحسنه نزد خود و در 
نه ماهه نخست سال جاری، تعداد 39.878 فقره تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و تهیــه جهیزیه به مبلغ بیــش از 20.702 میلیارد ریال پرداخت 
کرده است.این گزارش حاکی است، بانک رفاه کارگران در نه ماهه نخست 
ســال 99، بالغ بر 37.۵29 میلیارد ریال تســهیلات بابت طرح های فعال 

حوزه اعتباری اعطا کرده است.

گزارش تسهیلات اعطایی بانک رفاه کارگران در نه ماهه نخست سال 99

تشریح فرآیند پیگیری ها، جهت رفع موانع و مشکلات 
بنگاههای اقتصادی توسط دستگاههای ذیربط استانی و 
ملی و کارگروه های تســهیل و رفع موانع تولید استان 
ها/ مســئولین دستگاه های ذیربط استانی، موظفند که 
مستقیماً و راساً نسبت به رفع موانع و مشکلات واحدهای 
تولیدی مشمول قانون بپردازند/ مسئولین استانی مجاز 
نیســتند که به بهانه ضرورت پیگیری در سطح ملی، از 
انجام تکالیف قانونی خود ســر باز بزنند/ ارجاع هرگونه 
درخواســت غیرقانونی متقاضیان ازســطوح استانی به 
دســتگاههای ملی ممنوع است / دستگاههای مسئول 
نباید به بهانه صدور مجوز خارج از جغرافیای اســتان از 
پذیرش و پیگیری درخواست مدیران واحدهای تولیدی 
و طرح های سرمایه گذاری خودداری کنند/ استانداران، 
معاونین هماهنگی امور اقتصادی استانداری ها و روسای 
ســازمان های صنعت، معدن و تجارت استانها بر اجرای 
دقیق وکامل این بخشــنامه در سطح استان و عملکرد 
دستگاه های عضوکارگروه تســهیل و رفع موانع تولید 
نظارت نمایند/ روسای کارگروه های تسهیل و رفع موانع 
تولید استانها موظف اند مسئولین و یا متصدیانی که در 
اجرای تکالیف قانونی خود بــرای حمایت از واحدهای 
تولیدی و رفع موانع و مشــکلات آنها، تعلل می کنند، 
به مبادی اداری و قضایی معرفی کنند/ دبیرخانه ســتاد 
تســهیل، ناقضان مفاد این بخشنامه را به دستگاههای 
رســیدگی کننده به تخلفــات اداری، نظارتی و قضایی 

معرفی خواهد نمود
قائم مقام ستاد تسهیل و رفع موانع تولید : مسئولین 
دستگاه های ذیربط استانی موظف اند مستقیماً و راساً 
نسبت به رفع موانع و مشکلات واحدهای مشمول قانون 
اقــدام و از انجــام هرگونه رفتــار و اقدامی که منجر به 
سرگردانی وسردرگمی متقاضیان شود، جداً پرهیز نمایند.

خبرنگار آوای اقتصاد، به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت کشــور؛ بابک دین پرست معاون اقتصادی وزیر 
کشور و قائم مقام رئیس ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، 
در ابلاغیه ای به استانداران و روسای کارگروه تسهیل و 
رفع موانع تولید استان های سراسرکشور، فرآیند پیگیری 
ها، جهت رفع موانع ومشکلات بنگاههای اقتصادی، توسط 
دستگاههای ذیربط استانی و ملی و کارگروه های تسهیل 

و رفع موانع تولید استان ها را تشریح کرد.
دین پرست در همین راستا به تبیین نحوه اقدام در 
مواجهه با درخواست های قانونی متقاضیان پرداخت و 
گفت: در زمان مراجعه و یا درخواســت متقاضیانِ بهره 
مندی از تسهیلات و ظرفیت های قانونی ماده)61( قانون 
رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور؛ 
مسئولین دستگاه های ذیربط استانی موظف اند؛ مستقیماً 
و راساً، نسبت به رفع موانع ومشکلات واحدهای مشمول 
قانون اقدام و از انجام هرگونه رفتار و اقدامی که منجر به 
سرگردانی وسردرگمی متقاضیان شود، جداً پرهیز نمایند.

وی تصریح کرد: در اینگونه موارد، دستگاه های مسئول 
اســتانی و یا کارگروه های استانی تسهیل و رفع موانع 
تولید، مجاز نیستند که به بهانه ضرورت پیگیری موضوع 
درســطح ملی، با انجام یک مکاتبه و هدایت ذینفع به 
دستگاه ملی و یا دبیرخانه ستاد تسهیل، از انجام تکالیف 

قانونی خود سر باز بزنند.
قائم مقام ستاد تسهیل و رفع موانع تولید ادامه داد: 
درصورتی که تحقق مصوبه کارگروه تســهیل استان یا 
خواسته قانونی متقاضی، مستلزم اخذ مجوزهای درون 
سازمانی و از رده های مافوق ملی باشد، مسئول دستگاه 
ذیربط اســتانی موظف است، راســاً و مستقیماً نسبت 
به پیگیــری موضوع اقدام و از ارجــاع پرونده وهدایت 

متقاضی، به رده های ملی درون سازمانی، دیگرسازمان ها، 
سایرمقامات و مسئولین اجرایی کشور، کارگروه تسهیل 
و رفع موانع تولید استان و دبیرخانه ستاد تسهیل و رفع 

موانع تولید کشور، جداً خودداری نمایند.
دین پرست اضافه کرد: چنانچه حل مشکل و اجابت 
خواســته قانونی متقاضی، نیازمنــد هماهنگی با دیگر 
دستگاه های اجرایی سطح استان و یا اخذ مصوبه خاص 
ازکارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان است، دستگاه 
اجرایی ذیربط استانی مکلف اســت؛ راساً با استفاده از 
ظرفیت مرکزشــبانه روزی فوریت های رســیدگی به 
مشکلات واحدهای تولیدی و طرح های سرمایه گذاری 
و نهایتاً ارجاع موضوع به کارگروه تســهیل و رفع موانع 
تولید اســتان، نسبت به پیگیری موضوع تا حل و فصل 

کامل مشکلات واحد تولیدی مرتبط اقدام نماید.
معاون اقتصادی وزیر کشور ضمن ابزار تاسف از اینکه 
به کرات مشــاهده می گردد که دســتگاه های اجرایی 
اســتانی، بانک ها و ... با تمســک به این بهانه که مجوز 
و یا پروانه فعالیت واحد تولیدی و طرح سرمایه گذاری 
و یا فرآیند اعطای تســهیلات به بنگاه اقتصادی مستقر 
در اســتان، از طریق رده ما فوق دستگاه استانی مذکور، 
در ســطح ملی و خارج از جغرافیای استان صادر و طی 
گردیده است، از پذیرش و پیگیری درخواست متقاضی 
در سطح استان، خودداری و مدیر واحد تولیدی را جهت 
پیگیریِ اجرای مصوبات کارگروه تسهیل استان، به مرکز 
هدایت می نمایند، تاکید کرد: این روال من بعد به هیچ 

عنوان پذیرفتنی نیست.
قائم مقام ستاد تسهیل و رفع موانع تولید تصریح کرد: 
نظر به اینکه به موجب ماده)61( قانون رفع موانع تولید، 
اعضای کارگروه های استانی تسهیل و رفع موانع تولید، 
دقیقاً متناظر با اعضای ستاد تسهیل تعیین شده اند؛ فلذا 
طبق همین حکم قانونی، مصوبات کارگروه های تسهیل 
اســتان نیز، در چارچوب مصرح در ماده قانونی مذکور، 
نافذ و اجرایی می باشــد؛ بدین ترتیب درصورت اهتمام 
مســئولین دستگاه های استانی به انجام وظایف قانونی 
ضرورتــی به ارجاع پرونده های مفتوح در کارگروه های 
استانی تسهیل و رفع موانع تولید، به ستاد ملی نمی باشد.

وی در همین راســتا اشاره کرد: متاسفانه بسیاری از 
پرونده های ارجاعی از سوی کارگروه های تسهیل استانی 
به دبیرخانه ســتاد، صرفاً به دلیل عدم اعتقاد و اهتمام 
لازم معدود مسئولین و متصدیان دستگاه های استانی، 
به انجام تکالیف قانونی خود بوده واکثراً مشمول قاعده 

عمومی ترک فعل می باشد.
قائم مقام رئیس ســتاد تسهیل و رفع موانع تولید در 
بخش دیگری، به اهداف اصلی این بخشنامه پرداخت و 
اعلام کرد:  تاکید مجدد بر الزام مسئولین دستگاه های 
استانی)اولویت نخست(، دستگاه های ملی)اولویت دوم( 
و کارگروه های تسهیل و رفع موانع تولید استانها )اولویت 
سوم(، به اجرای کامل تکالیف و وظایف قانونی مصرح در 
مــاده )61( قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای 
نظام مالی کشور، درســطح استانها، پایان بخشیدن به 
رویه ناصواب و غیرقانونی اِرجاع بی ثمر متقاضیان بهره 
منــدی از مزایای ماده )61( قانــون، به دیگر رده های 
درون ســازمانی و یا برون سازمانی و جلوگیری از ایجاد 
نارضایتــی و ناامیدی عمومی، تاکید جدی بر تشــکیل 
فوری کمیته های تخصصی ذیل کارگروه تسهیل استان 
و ضرورت بررســی، شناســائی و تفکیک درخواستها و 
مطالبــات متقاضیان بهره منــدی از مزایای ماده )61( 
قانون، درکمیته های مذکور و نهایتاً اعلام نظر در خصوص 
درخواســت های وارده، به دوقسم قانونی وغیرقانونی و 

همچنین تشــریح روند و نحوه برخورد و اقدام در زمان 
مواجه با هریک از دو قســم درخواســت های قانونی و 
غیرقانونی، توافق و تفاهم با مسئولین و دست اندرکاران 
دستگاه های اجرایی و شبکه بانکی مسئول و تبیین نحوه 
برخــورد اداری و قضایی با تعلل کنندگان و ناقضان این 

بخشنامه، از محورهای اصلی بخشنامه است.
دین پرست همچنین عنوان کرد: از آنجایی که اکثر 
قریب به اتفاق مکاتبات و ارجاعات مربوط به مشــکلات 
بنگاه های اقتصادی اســتانها به دبیرخانه ستاد تسهیل 
کشــور، در قالب نامه های اســتانداری و یا ادارات کل 
صنعت، معدن و تجارت اســتانها صورت می پذیرد، لذا 
انتظار می رود که اســتانداران سراسرکشــور، به عنوان 
رییــس کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید اســتان، 
معاونیــن هماهنگی امــور اقتصادی اســتانداری ها و 
روسای سازمان های صنعت، معدن وتجارت استانها )به 
عنوان دبیرکارگروه تســهیل و رفع موانع تولید استان(، 
بر اجرای دقیق وکامل این بخشــنامه درسطح استان و 
عملکرد دستگاه های عضوکارگروه تسهیل و رفع موانع 

تولید، نظارت نمایند.
قائم مقام ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در تشریح 
آخرین هماهنگی ها جهت نظارت بر بخشنامه حاضر و 
برخورد با مسئولین تعلل کننده در سطوح استانی و ملی 
گفــت: با توجه به راه اندازی مراکز فوریت های شــبانه 
روزی رسیدگی به مشکلات واحدهای تولیدی در تمامی 
31  اســتان کشورکه با هدف تسهیل در روند بررسی و 
حل و فصل موانع و مشــکلات بنــگاه های اقتصادی و 
طرح های سرمایه گذاری و جلوگیری از تضییع حقوق 
تولیدکنندگان، سرمایه گذاران وکارآفرینان ایجاد و راه 
اندازی شده اند، پیگیری اجرای مصوبات کارگروه های 
تســهیل و رفع موانع تولید استان ها، تا حصول نتیجه 
مورد انتظار، بر عهده مســئولین دســتگاه ها، سازمان 
 ها، نهادها و شــبکه بانکی ذیربط در اســتان و نهایتاً  با 
مســئولیت قانونی کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید 

استانها می باشد.
 وی در همین راستا ادامه داد: روسای کارگروه های 
تسهیل و رفع موانع تولید استانها موظف اند مسئولین و 
یا متصدیان دستگاه ها، سازمان ها، نهادها و شبکه بانکی 
ســطح استان را که در اجرای تکالیف قانونی خود، برای 
حمایت از واحدهای تولیدی و رفع موانع و مشکلات آنها، 
دچار تعلل و قصور می شوند، حسب مورد و متناسب با 
فعل و یا ترک فعل صورت پذیرفته، برای برخورد قانونی 

لازم، به مبادی ذیربط اداری و قضایی معرفی نمایند.
دین پرســت اضافه کرد: دراین مسیر؛ صرفاً بررسی 
پرونده واحدهایی در دستورکار پیگیری دبیرخانه ستاد 
تســهیل قــرار خواهد گرفت که مســتندات مربوط به 
واحد تولیدی و یا طرح ســرمایه گذاری مشمول، صرفاً 
با درخواســت مکتوب شخص استاندار، به عنوان رئیس 
کارگروه تســهیل و یا رییس ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان، به عنوان دبیرکارگروه تسهیل و رفع موانع 
تولید اســتان مربوطه، به دبیرخانه ستاد تسهیل ارسال 
شــود.قائم مقام رییس ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
همچنیــن درباره نحوه اجراء و برخورد قانونی دبیرخانه 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور با متخلفین از مفاد 
بخشــنامه پرداخت و گفت: درجهت اجرایی شدن کلیه 
شقوق این بخشنامه و مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید کشور، کمیته حقوقی و قضایی ذیل ستاد، نسبت به 
بررسی موارد و مصادیق مربوط به نقض بخشنامه، ازمنظر 
حقوقی اقدام و نتیجه را طی گزارشی جامع و مبسوط، از 
حیث تخلف، تقصیر یا جرم)ترک فعل یا فعل مجرمانه( 

اعلام می نماید.
وی در همین راستا ادامه داد: دبیرخانه ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید کشــور؛ پس ازطــی مراحل مصرح 
دربند)1(، نسبت به طرح گزارش مربوط به نتیجه بررسی 
های کمیته حقوقی و قضایی، درجلســه ستاد تسهیل 
اقدام خواهد کرد تا درخصوص نحوه معرفی متخلفین و 
مقصرین، به مراجع ذیربط رســیدگی به تخلفات اداری 
کارکنان دولت یا دســتگاه قضایی ذیصلاح، تصمیمات 

لازم اتخاذ گردد.
دین پرست در ادامه خاطرنشان کرد: دبیرخانه ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید کشور، صرفاً نسبت به بررسی 
آن دســته از پرونده های واحدهای تولیدی ارجاعی از 
سوی کارگروه های تسهیل و رفع موانع تولید استانها اقدام 
خواهد نمود که حائز موارد چون، پرونده های مشــمول 
بند)4( بخش»ج« بخشــنامه حاضر، آن هم مشروط به 
رعایــت کامل تمامی بندهای پنجگانه ذیل آن و پرونده 
واحدهایی که براساس گزارشات واصله از سوی مراجع 
مختلف و یا شــکایت مدیران واحدها، حکایت از نقض 
برخی از مفاد این بخشنامه دارد، باشد و این بدان معناست 
که درصورت مراجعه و شکایت متقاضی از دستگاه اجرایی، 
بانک ها و موسسات مالی واعتباری سطح استان، مبنی 
بر عدم اجرای مصوبات کارگروه های تسهیل در استان 
و یا رده های متناظرآن دســتگاه درسطح ملی، مراتب 
پس از صحت ســنجی و احراز ادعای شاکی، درکمیته 
های تخصصی ستاد و دبیرخانه ستاد مطرح و رسیدگی 
خواهد شد. مضافاً اینکه؛ این موضوع در ارزیابی عملکرد 
کارگروه های تسهیل استانها و مدیران ذی ربط دستگاه 

های استانی نیز لحاظ خواهد شد.
قائم مقام ستاد تسهیل و رفع موانع تولید درباره نحوه 
اقدام درمواجهه با درخواست های غیرقانونی متقاضیان 
نیز گفت: در ارتبــاط با مطالبات غیرقانونی متقاضیان، 
دو اقدام و الزام 1- بررسی دقیق وکارشناسی پرونده ها 
درکمیته های تخصصی ذیل کارگروه تسهیل و رفع موانع 
تولید استان و توجیه کامل متقاضیان نسبت به غیرقانونی 
بودن درخواست آنان، مستند به قوانین  مربوطه، با هدف 
توجیه متقاضی، مبنی برعدم امکان پیگیری درخواست 
های غیرقانونی، در کارگروه های تسهیل و همچنین دیگر 
مراجع، 2- ممنوعیت کامل و قطعیِ ارجاع درخواســت 
های غیرقانونی و هدایت متقاضیان، از سوی دستگاه های 
اجرایی، به رده های ملی درون سازمانی، دیگرسازمان ها، 
سایر مقامات و مسئولین اجرایی کشور، کارگروه تسهیل و 
رفع موانع تولید استان و دبیرخانه ستاد تسهیل، بایستی 
توســط کارگروه های تسهیل و رفع موانع تولید استانها 

مورد اجراء و ملاحظه قرارگیرد.
گفتنی اســت، طی رونوشت این بخشنامه، از وزرای 
کشور، صمت، جهادکشــاورزی ، اطلاعات، نیرو ، نفت، 
اطلاعات ، تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، امور اقتصادی 
و دارایی ، بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی، میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی، معاون حقوقی 
رییــس جمهــور، دادســتان کل کشــور، رییس کل 
بانک مرکزی ، روســای ســازمان های برنامه وبودجه، 
حفاظت محیط زیســت، اطلاعات ســپاه، بازرسی کل 
کشور، اســتاندارد ایران، رییس دیوان محاسبات، دبیر 
ستادهماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی ، روسای اتاق 
هــای بازرگانی، اصناف، تعاون، خانــه صنعت و معدن 
، معاونین اقتصادی اســتانداری ها و روســای سازمان 
های صمت استان ، درخواســت گردیده تا در راستای 
اجرای کامل مفاد این بخشــنامه همکاری های لازم را 

معمول دارند.

دین پرست در ابلاغیه ای به استانداران و روسای کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان های سراسرکشور مطرح کرد؛

 فرآیند پیگیری ها، جهت رفع موانع و مشکلات بنگاههای اقتصادی توسط دستگاههای ذیربط

رییس کل بانک مرکزی در دیدار با وزیر اقتصاد ارمنستان تاکید کرد:

توسعه ظرفیت های همکاری  منطقه ای در اولویت است
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ایده روز 
دوشنبه  1399/11/06

شماره : 1010

دوست ندارند استقلال صدرنشین باشد
 محمود فکری سرمربی تیم استقلال بعد 
از شکست یک بر صفر تیمش مقابل سایپا 
اظهار داشت: بازی خیلی خوبی بود. خیلی 
حیف شد در دیداری که می توانستیم ببریم 
و برنده از زمین بیرون بیاییم، تمرکز لازم را 
نداشتیم و سه امتیاز بازی را دادیم. زمانی که 
گل خوردیم، بازیکنان ما به خودشان آمدند 

که گل را جبران کنند.
وی افــزود: با توجه بــه اینکه بازیکنانم 
تمرکز نداشــتند و کمــی عجله می کردند، 
نتوانســتیم از موقعیت ها اســتفاده کنیم. 
می توانستیم نتیجه و امتیاز کامل را بگیریم، 
اما شــاید روز بد فوتبال به ما رو کرد. باید 
به تیم سایپا تبریک بگویم که تلاش خوبی 
داشتند و بازی خوبی ارائه کردند. باید به آنها 
تبریک بگویم. این بازی برای ما تمام شد و 
باید خودمان را برای بازی بعدی آماده کنیم.

سرمربی تیم فوتبال استقلال درباره داوری 
بازی تیمش مقابل سایپا هم گفت: به داوری 
عادت کردیم که همیشه به ضرر ما باشد یا 
اشتباهات داوری به ضرر ما باشد. نمی دانم 
ماجرا چیست. اســتقلال خیلی تنهاست و 
همه با کسان دیگری هستند. شاید ناراحت 
هســتند که ما صدر جدول هســتیم و تیم 
بوی قهرمانی می دهد، اما ما کارمان را ادامه 
می دهیم و سعی می کنیم با تیم های پایین 

جدول فاصله نیافتد و فاصله نیاندازیم.
فکری در پاســخ به پرسشــی در مورد 
برنامه ریزی لیگ برتر خاطرنشان کرد: برنامه 
را نمی دانــم، اما به خاطر تیم پرســپولیس 
بازی هــا عقب افتاد، امــا این تیم بازی های 
خود را سر وقت و هفتگی انجام می دهد. از 

طــرف دیگر ما باید هر پنج روز بازی کنیم. 
ما باید کارهای خودمان را انجام دهیم و در 
تمرین تاکتیک خودمــان را دنبال کنیم و 
برای بازی های بعدی آماده شویم. نمی دانم 
از چه بنالیم، اما باید تلاش کنیم خودمان را 

در صدر جدول حفظ کنیم.
سرمربی تیم فوتبال استقلال در پاسخ به 
این سؤال که آیا هروویه میلیچ به استقلال 
باز می گــردد یا نه، گفت: نمی دانم وضعیت 

میلیچ چگونه خواهد شد.

محمود فکــری همچنین در نشســت 
خبــری اظهار داشــت: باید به تیم ســایپا 
بابت  این بــرد تبریک بگویم. همچنین به 
بازیکنانم بابت تلاشــی که کردند، خســته 
نباشــید می گویم. این دیدار، دیداری نبود 
که بازنده باشــیم، اما شــاید تمرکز لازم را 
نداشــتیم و حریف را دست کم گرفتیم.وی 
اضافــه کرد: از موقعیت هایی که نیمه اول و 
دوم به دست آوردیم، خوب استفاده نکردیم 
و شاید دلیل آن مسائل مختلفی باشد، اما در 

مجموع فضایی به وجود آمد در دیداری که 
می توانستیم پیروز باشیم، نتوانستیم از این 
موقعیت ها به خصوص در نیمه دوم استفاده 
کنیم. تیم حریف تک موقعیتی داشــت که 
توانســت آن را وارد دروازه مــا کند، اما ما 
نتوانستیم موقعیت ها را تبدیل به گل کنیم 
و شکست خوردیم تا نتوانیم موقعیت مان را 
در جدول بهتر کنیم و این شرایط حفظ شود. 
این بازی تمام شد و از حالا برای بازی با نفت 
مسجدسلیمان که خارج از خانه است را به 

خوبی دنبال کرده، آماده آن مســابقه شویم 
و با تمرکز و انرژی بیشــتر کار کنیم تا سه 

امتیاز آن مسابقه را بگیریم.
سرمربی تیم استقلال درباره اینکه ضعف 
تیمش چیست و در نیم فصل چه نقاطی را 
باید ترمیم کند، گفت: ما که نباید نقطه ضعف 
خودمان را بگوییم، اما در مجموع چه بحث 
ایراد فنی باشــد یا مشکلات دیگری که در 
تیم داریم، موارد زیادی است. باید تمام این 
موارد را برطرف کنیم تا بازی به بازی بتوانیم 
بازی بهتر و زیباتری ارائه کنیم. در این بازی 
به خصوص نیمــه دوم موقعیت های زیادی 
داشــتیم، اما برخی بازی ها گره می خورد. 
شاید در این بازی ما روی بد فوتبال را دیدیم 
و نه مســاوی، بلکه حتــی باید با برد از این 
بازی خارج می شدیم که یک گل خوردیم و 
متأسفانه امتیاز این بازی را دادیم. ضعف در 
مجموع وجود دارد، اما اینکه شما بگویید ما 
در این بازی به ضعف مان باختیم نبود، مشکل 
ما فنی نبود، این بازی گره خورد و متأسفانه 

برد را با باخت عوض کردیم.
فکری درباره داوری و اتفاقات پایان نیمه 
اول گفت: فکر می کنم از اینکه استقلال به 
صدر جدول آمده خیلی ناراحت هســتند. 
اتفاقاتی که در فوتبال ما رخ می دهد کاملًا 
مشــخص است و دوســت ندارند استقلال 
صدرنشین جدول باشد یا با آرامش بیشتری 
کار خــود را پیگیری کند. تمام دوســتان 
تلاش خودشان را می کنند استقلال را پایین 
بکشند، اما ما تمام تلاش مان را می کنیم تا 
پاسخ دوستان را با فضایی که علیه مان ایجاد 

کرده اند، با نتیجه گرفتن بدهیم.

 

 

فعالیتهای ورزشی در هیچ زمانی تعطیلی، توقف و رکود ندارد

۱7 بهمن مسابقات قهرماني استان اردبیل برگزار مي شود

مسابقات استانی آذربایجان شرقی ۲۲ بهمن آغاز می شود

 وزیر ورزش وجوانان گفت : فعالیت ها و فرایندهای 
ورزشــی کشور در ماه های پایانی دولت هم با قدرت 
انجام می شــود و کار ورزش تعطیل بردار نیست و در 
این ماه های باقیمانده هم برای افتتاح پروژه ها ، اجرای 

برنامه ها و اردوهای ورزشی بیشتر تلاش می کنیم
دکتر مســعود ســلطانی فر در نشســت روسای 
فدراســیون ها بهمن ماه را در تاریخ سیاســی کشور 
یادآور و تداعی کننده حوادث ، وقایع بزرگ و سرنوشت 
ساز خواند و گفت : در ابتدای بهمن ماه 13۵7روزهای 
اوج مبارزات و تظاهرات و حضور پرشور مردم در مقابله 
با رژیم ستمشاهی طاغوت بود و سپس در 12 بهمن 
۵7 13ســالروز ورود معمار کبیر انقلاب اســلامی به 
میهن اســلامی و در نهایت 22 بهمن ماه هم پیروزی 
انقلاب شکوهمند اسلامی رقم خورد که دوران زرینی 
را به ارمغــان آورد و امیدوارم بتوانیم حافظان خوبی 

برای ارزش های انقلاب اسلامی باشیم .
وزیر ورزش و جوانان یکم بهمن ماه ســال 1399 
را که همزمان با خروج فاســدترین و خطرناک ترین 
رییس جمهور آمریکا از قدرت دانست و اظهار داشت 
: ترامپ با زورگویی، تفرقه افکنی و ستم میراث بسیار 
شــومی را از خود بجا گذاشت و در سه سال گذشته 
هم با اعمال شدیدترین تحریم های اقتصادی و ایجاد 
جنگ اقتصادی همه جانبه نسبت به ملت ایران، شرایط 
معیشــتی بسیار ســختی را برای ملت قهرمان ایران 
ایجادکرد و از برجام هم خارج شــد ولی اکنون دست 
او کوتاه شــده و حیات سیاسی اش خاتمه اما برجام 
باقی مانده است .دکتر سلطانی فر در ادامه این بحث 
گفــت : توافق برجــام در حالی رقم خورد که 30 ماه 
مذاکره سخت باعث یک توافق تاریخی شد و کسانی 
که در تاریخ سیاسی صاحب نظر هستند می دانند که 
در دویست سال گذشته کشور ما که تا قبل از انقلاب 
اسلامی در هر جنگ و مذاکره ای شکست خورده بودیم 
و حتی بخشی از کشــور ما به تصرف دشمن در آمد 
اما هشت سال دفاع مقدس را در شرایطی عزتمندانه 
ســپری کردیم کــه حتی یک وجــب از خاک ایران 

اســلامی در تصرف دشمن نبود و در فرایند مذاکرات 
برجام هم شش قطعنامه شورای امنیت که هر لحظه 
سایه جنگ را بر سر ما سنگین می کرد از بین بردیم 
و توافــق برجام هم رونق اقتصادی خوبی بوجود آورد 

ولی با آمدن ترامپ همه چیز بهم خورد .
وزیــر ورزش و جوانان گفت : ترامپ بعد از خروج 
یک طرفه از برجام گفته بود که » برجام تامین کننده 
منافع آمریکا نیست« که همین جمله بیانگر است این 
توافقنامه برای منافع ملی ما است و اکنون بعد از سه 
ســال که درگیر جنگ اقتصادی با آمریکا بودیم ملت 
ما این بار هم قهرمانانه ، هر چند خیلی سخت بود اما 
مردم تحمل کردنــد و برای حفظ منافع ملی و نظام 
ایســتادند و اکنون این ترامپ اســت که به زباله دان 

تاریخ می رود .
دکتر سلطانی فر یکی از جنایت های ترامپ را ترور 
ناجوانمردانه سردار دل ها حاج قاسم سلیمانی عنوان 
کرد و با بیان اینکه او حتی تصور نمی کرد که از قدرت 

خارج شود امروز تو دهنی بزرگی خورد
وزیر ورزش و جوانان در بخش دیگری از سخنانش 
تصویب قانون اهداف، وظایف و اختیارات این وزارتخانه 
بعد از 49 ســال را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد 

: یکی از اقدامات اساســی و زیربنایی در چهار ســال 
گذشــته تصویب ایــن قانون بود که به عنوان ســند 
بالادســتی برای برنامه ریزی ها ی 1، ۵ و 20ســاله 
محســوب می شود و با این اقدام جلسه شورای عالی 
ورزش کشور هم با حضور عالیترین مقام های اجرایی 

کشور تا قبل از پایان سال برگزار خواهد شد .
دکتر سلطانی فر تلاش فدراسیون ها برای برگزاری 
لیگ ها را ستود و  توضیح داد : پس از آنکه با جلسات 
و پیگیری های مستمر با مسئولین وزارت بهداشت و 
درمان ابتدا لیگ برتر فوتبال و سپس دسته یک و دو 
مجوز گرفت در ادامه در رشته های والیبال، بسکتبال، 
کشتی، هندبال، تکواندو، تنیس، تنیس روی میز، دو 
ومیدانی ، شــطرنج، تیرو کمان ، تیراندازی و سه کانه 
رقابت ها بصورت های مختلف برگزار شد و قرار است 
در رشته های وزنه برداری، بوکس، وشو و بقیه رشته 
ها هم رقابت ها برگزار شــود که برگزاری رویدادهای 
ورزشی در دوران سخت کرونا با همراهی صدا و سیما 

، شادابی و نشاط را بوجود آورد .
دکتر ســلطانی فر به برگزاری جلسات ستاد عالی 
بازی های المپیک و پارالمپیک اشــاره کرد و توضیح 
داد :در این جلسات مســئولان فدراسیون ها به ارائه 

برنامه ها و شرایط رشته خود می پردازند و در تعامل و 
هم افزایی با کمیته ملی المپیک رصد، پایش ، نظارت 
و حمایــت همچنین کمک کردن به حل مشــکلات 
فدراسیون ها ، ورزشکاران و مربیان ادامه خواهد داشت.

وزیر ورزش و جوانان گفت : از ســال گذشــته به 
ورزشکارانی که سهمیه المپیک بدست آوردند ماهیانه 
پنج میلیون تومان پرداخت شد و این پرداخت ها را در 
شش ماه باقیمانده تا المپیک هم ادامه خواهیم داد و 
حتی ورزشــکاری که در یک یا دوماه تا المپیک هم 
ســهمیه را کسب کند ، این مبلغ به آنها هم پرداخت 

می شود .
دکتر ســلطانی فر پرداخت پاداش قهرمانان را هم 
مــورد توجه قرار داد و تصریح کرد : با هماهنگی های 
بعمل آمده و با تامین منابع که به سختی محقق شد 
، پاداش قهرمانان تا پایان ســال 97 پرداخت شــده 
است و پاداش قهرمانان سال 98 را هم تا پایان امسال 

پرداخت خواهیم کرد .
وزیــر ورزش و جوانان به لایحه بودجه 1400 هم 
اشــاره و ابراز امیدواری کرد که کلیاتی که در لایحه 
آمده با همراهی نمایندگان در مجلس بصورت قطعی 

برای ورزش و جوانان تصویب شود
وزیر ورزش و جوانان با اشــاره به ماه های پایانی 
فعالیت دولت دوازدهم گفت : دوره فدراسیون ها چهار 
ساله است و تغییرات دولت نباید در فرایند کاری آنها 
خللی ایجاد کنــد و در وزارت ورزش و جوانان هم از 
ماه های پایانی برای افتتاح بیشتر پروژه ها و ادامه کار 
فعالیتهای ورزشی استفاده خواهیم کرد و اعتقاد دارم 
فعالیت در ورزش کشــور در این شرایط هم با رکود و 

توقف همراه نخواهد بود.
دکتر ســلطانی فر گفت : ورزش کشور در ماه های 
پایانی دولت دوازدهم با قوت، قدرت، مدیریت فدراسیون 
ها ،حمایت های وزارت ورزش و جوانان و کمیته ملی 
المپیــک کارش را ادامه خواهــد داد تا فرایند ورزش 
 همگانی برای سلامتی و ورزش قهرمانی برای افتخار 

آفرینی استمرار یابد .

رئیس هیات بدنســازي و پرورش اندام اســتان اردبیل گفت: همدلي 
ایجاد شــده بین روســاي هیات ها نوید بخش آینده اي درخشان براي 

فدراسیون بدنسازي و پروش اندام است.
فرزام طراحي در گفت و گو با روابط عمومي فدراســیون بدنسازي و 
پرورش اندام در خصوص برگزاري مسابقات قهرماني استان اظهار داشت: 
بعد از وقفه طولاني که بخاطر ویروس کرونا در برگزاري مسابقات پیش 
آمــد، تصمیم داریم 16 و 17 بهمن ماه رقابت هاي قهرماني اســتان را 

برگزار کنیم.
رئیس هیات بدنسازي و پرورش اندام استان اردبیل افزود: وزن کشي 
مســابقات 16 بهمن ماه انجام مي شود و 17 بهمن ورزشکاران در تمام 
رشته ها به رقابت مي پردازند. مدیر کل اداره ورزش و جوانان استان نیز 
قــول هایي در خصوص حمایت مالي جهت اعزام ورزشــکاران به رقابت 

هاي کشــوري داده است که به امید خدا تیم منتخب استان را به کیش 
اعزام خواهیم کرد.

وي با تاکید بر این نکته که ارتباط خوبي بین هیات و اداره کل ورزش 
و جوانان اردبیل وجود دارد تصریح کرد: انوشیرواني نه تنها به بدنسازي 
و پروش اندام توجه ویژه دارد بلکه بخاطر روابط و مدیریت قوي که دارد 
به ســایر هیات هاي ورزشي نیز لطف و عنایت دارد. به همین منظور از  
مدیر کل اداره ورزش و جوانان و البته رئیس فدراسیون که همیشه حامي 
ورزشکاران هستند تشکر مي کنم.طراحي در پاسخ به این سوال که اتحاد و 
همدلي روساي هیات ها چقدر مي تواند کمک کننده فدراسیون در مسیر 
سخت پیش رو باشد، گفت: این همدلي که قبل از انتخابات بین روساي 
هیات ها ایجاد شد نوید بخش آینده درخشاني براي فدراسیون بدنسازي 
و پروش اندام است. بدون شک این اتحاد و همدلی ادامه دار خواهد بود.

 رئیس هیات بدنســازي و پرورش اندام اســتان آذربایجان شرقي گفت: 
امیدوارم بتوانیم شــاهد تیمی قوی از آذربایجان شرقي در مسابقات قهرماني 

کشور به میزباني منطقه آزاد کیش باشیم.
علی نیک رزم در گفت و گو با روابط عمومي فدراسیون بدنسازي و پرورش 
اندام در خصوص زمان بندي مسابقات استاني اظهار داشت: مسابقات قهرماني 
پرورش اندام و بدنسازي آذربایجان شرقي 22 لغایت 24 بهمن ماه با رعایت 

پروتکل هاي بهداشتي برگزار مي شود.
رئیس هیات بدنسازي و پرورش اندام استان آذربایجان شرقي افزود: طبق 
ســال هاي گذشــته به نحوی برنامه ریزی کردیم که ورزشکاران بتوانند در 
میادین مختلف استاني شرکت کنند. به این ترتیب که در ابتدا مسابقات در 
اردبیل برگزار مي شود و پس از آن ورزشکاران در استان آذربایجان شرقي به 
رقابت مي پردازند و یک هفته بعد رقابت هاي قهرماني استان هاي زنجان و 

آذربایجان غربي انجام خواهد شد.
وي در ادامه تصریح کرد: این روند باعث مي شود ورزشکاران فرصت حضور 
در میادین مختلف استاني را داشته باشند تا بتوانند نقاط ضعف و قوت خود را 

بهتر ارزیابي کنند. امیدوارم بتوانیم شاهد تیمی قوی از آذربایجان شرقي در 
مسابقات قهرماني کشور به میزباني منطقه آزاد کیش باشیم.

نیک رزم با تاکید بر این موضوع که همیشه از منطقه آذربایجان قهرمانانی 
عضو تیم ملي بوده اند و براي کشور افتخار آفریني کرده اند، بیان کرد: علي 
رغم شرایط سختي که ویروس کرونا براي ورزشکاران و باشگاه داران به وجود 

آورد، امیدوارم بتوانیم این روند توسعه را ادامه دهیم.
رئیس هیات بدنسازي و پروش اندام استان آذربایجان شرقي در پاسخ به 
این ســوال که تعامل بوجود آمده بین هیات هاي استاني چقدر مي تواند به 
پیشرفت پرورش اندام و سایر رشته هاي زیر مجموعه فدراسیون کمک کند، 
خاطرنشــان کرد: این تعامل سازندگي و پرباري را براي مجموعه ورزشي کل 
کشــور بوجود خواهد آورد. شاکله فدراسیون، هیات هاي استاني هستند که 
اگر این رابطه خوب و صمیمي بین فدراسیون و هیات ها تداوم داشته باشد 
حتما باعث پیشرفت و توسعه رشته ورزشي ما در حوزه قهرماني و همگاني مي 
شود. انشاالله روزي برسد که تمام رشته هاي زیر مجموعه فدراسیون بتوانند 

در تمام میادین بین المللي  با شایستگي پرچم کشور را به اهتزاز درآورند.

 سطح اکسیژن خون میناوند با دستگاه به ۹۰ رسیده است
حامد لک؛ بهترین بازیکن لیگ قهرمانان آسیا 2۰2۰

دروازه بان پرســپولیس برنده عنوان بهترین بازیکن مسابقات لیگ قهرمانان 
آسیا در سال 2020 شد.

 در پایان نظرسنجی ســایت رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC( برای 
انتخاب بهترین بازیکن لیگ قهرمانان آسیا 2020، حامد لک با کسب 47.14 
درصد آرا به این عنوان رسید. همچنین بشار رسن و شجاع خلیل زاده به ترتیب 
11.36 و 1.67 درصد رأی مخاطبان را به دست آوردند و در جایگاه های سوم 

و هفتم این نظرسنجی قرار گرفتند.
AFC در مورد لک نوشــت: »این دروازه بان 30 ســاله با نمایش چشــمگیر 
خود، عنوان بهترین بازیکن لیگ قهرمانان آســیا را کســب کرد و بالاتر از یون 
بیت گارام، برنده جایزه ارزشــمندترین بازیکن مســابقات قرار گرفت. با وجود 
شکســت پرســپولیس در بازی تعیین کننده رقابت ها، لک بازیکنی ســودمند 
برای پرســپولیس در طول مســابقات بود  و این تیم در هفت دیدار، گلی در 
جریان بازی دریافت نکرد.در هشــت مسابقه ای که لک در آنها به میدان رفت، 
پرســپولیس چهار گل دریافت کرد که ســه گل مستقیماً از روی نقطه پنالتی 
بود. گل دیگر هم زمانی به ثمر رسید که لک پنالتی جونیور نگرائو را مهار کرد 
و مهاجم برزیلی اولسان، ضربه ریباند را تبدیل به گل کرد. برای اینکه موفقیت 
لک تأثیربرانگیزتر باشد، باید بدانید لک در ماه سپتامبر به پرسپولیس پیوست 

و سپس پنج کلین شیت در هشت دیدار ثبت کرد.«

 قایدی جوان برتر فوتبال آسیا شد
مهاجم تیم فوتبال اســتقلال به عنوان برترین بازیکن جوان حاضر در قاره 

کهن در سال 2020 از نگاه هواداران انتخاب شد.
کنفدراسیون فوتبال آسیا چندی پیش در نظرسنجی خود به انتخاب برترین 
بازیکن جوان حاضر در قاره کهن پرداخت که در این نظرســنجی مهاجم تیم 
فوتبال استقلال موفق شد با کسب اکثریت آرا به عنوان جوان برتر سال 2020 

آسیا معرفی شود.
مهدی قایدی بازیکن تیم ملی فوتبال ایران و استقلال با کسب 24.40 درصد 

آرا نفر اول این نظرسنجی شد.
بعد از قایدی، مهدی عبدی بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس در رده دوم ایستاد.

در این نظرسنجی بازیکن ژاپنی رئال مادرید که در سال اخیر در دو تیم مایورکا 
و ویارئال قرض داده شده بود، هم حضور داشت. تاکهیرو تومیاسو بازیکن ژاپنی 
بولونیا و مهند علی بازیکن عراقی هم دیگر افراد حاضر در این نظرسنجی بودند.

فهرست 10 جوان برتر آسیا به شرح زیر است:
مهدی قایدی اســتقلال، مهدی عبدی پرســپولیس، وون دو جائه بازیکن 
اولسان، تاکهیرو تومیاســو بولونیا، تاکفوسا کوبو رئال مادرید قرضی مایورکا و 
ویا رئال،   عبدالرحمان غریب از الاهلی عربســتان، کائورو میتوما از کاواساکی، 
مهند علی از الدحیل قرضی در پورتیموننســه پرتغال و السیلیه قطر، سافاوی 

رشید از دارالتعظیم مالزی، عبدالله الحمدان الشباب عربستان.

 »جهانبخش« برایتون را ترک نمی کند؛ همه چیز به تابســتان 
موکول شد

 »علیرضا جهانبخش« تصمیم گرفته تا پایان فصل در برایتون بماند و سپس 
درباره آینده اش تصمیم بگیرد.

 تیم فوتبال برایتون در چارچوب دور چهارم رقابت های جام حذفی فوتبال 
انگلیس موسوم به FA CUP با نتیجه 2 بر یک از سد بلکپول گذشت و به مرحله 
بعدی صعود کرد. علیرضا جهانبخش، بازیکن ایرانی برایتون به دلیل مصدومیت 

نتوانست تیمش را در این دیدار همراهی کند.
چندی پیــش جهانبخش در گفت وگو با ایرنا عــدم رضایت خود از میزان 
حضــورش در زمیــن برای برایتون را اعلام کرده بود و پس از آن رســانه های 
انگلیسی و غیر انگلیسی نیز به این موضوع پرداختند و او را در آستانه جدایی 

از مرغ های دریایی قلمداد کردند.
اما شنیده ها حاکی از آن است که احتمال جدایی جهانبخش از برایتون در 
پنجره نقل و انتقالات زمستانی نزدیک به صفر است و این بازیکن گیلانی تمایل 
دارد تا پایان فصل در این تیم انگلیســی بماند و ضمن آزمون آخرین شــانس 
خود، بدون عجله و اســترس راجع به آینده خود در تابســتان 2021 تصمیم 
بگیرد. علیرضا بعد از شــایعات اخیر دوباره چند پیشنهاد از کشورهای مختلف 
اروپایی دریافت کرده اما گویا قصد دارد به حضورش در انگلیس و برایتون ادامه 
دهد. البته که هنوز هیچ چیز از ســوی این بازیکن اعلام نشــده و باید دید در 
عمل چه اتفاقاتی رخ می دهد.علیرضا در این فصل 11 بار با پیراهن برایتون به 
میدان رفته و 2 گل در جام اتحادیه به ثمر رســانده اســت. او علی رغم نمایش 
قابل قبول در این فصل نتوانســته در اکثر دقایق در زمین حضور داشته باشد 

و البته در این بین 2 مصدومیت، او را برای چند هفته دیگر خانه نشین کرد.

 گوچی: با هت تریکم انتقام گرفتم
 مهاجــم ایرانی تیم زووله گفت: الان نمی توانم بگویم امکان ندارد به ایران 
برگردم یا 100 درصد به ایران می آیم؛ ابتدا باید منتظر باشم و قراردادم با زوله 

تمام شود و بعد در مورد آینده تصمیم گیری کنم.
 رضــا قوچان نــژاد در گفت وگویی تلویزیونی درباره بــازی اخیر تیمش که 
منجر به هت تریکش شــد اظهار داشــت: بازی با ویلم بازی سختی بود. خدا را 
شکر بعد از ورود به میدان توانستم در 12 دقیقه هت تریک کنم. تنها بازیکنی 
هســتم که در فوتبال هلند بعد از ورود به میدان به عنوان بازیکن ذخیره 2بار 

هت تریک کرده ام. 
وی در ادامه راجع به احتمال جدایی اش گفت: با این اتفاق شــاید باشــگاه 
زووله به من اجازه جدایی ندهد. بعد از هت تریک در بازی با ویلم رسانه های 
هلندی هم به این موضوع اشاره کردند. قرارداد من تا پایان فصل جاری است. 
با این بازی کمی شرایط جدایی ام از تیم سخت شده است. خب دلایلی اتفاق 
افتاده که من کمتر برای زووله بازی کنم و همیشــه بحث جدایی ام از این تیم 
مطرح بوده است. متاسفانه در گذشته چند بار با سرمربی در مورد فوتبال بحث 
کــرده ام و باید بگویم با هم کنار نمی آییم. خب این در فوتبال طبیعی اســت. 
برخی با این دیدگاه سرمربی کنار می آیند و بعضی هم مثل من نه. اما من یک 
بازیکن حرفه ای هستم. تحت هر شرایطی چه بازی کنم و چه بازی نکنم سعی 
می کنم تمرین را به بهترین نحو داشته باشم و هر موقع به زمین می روم برای 
تیم مفید باشم. خوشحالم که در بازی اخیر در 12 دقیقه 3 بار برای تیم گل زدم. 
بازی را 3-1 بردیم و حس خوبی داشتم چرا که به نوعی انتقام ورزشی گرفتم 
و این حس خیلی خوبی بود. مهاجم اســبق تیم ملی فوتبال ایران خاطرنشان 
کرد: با اینکه چند ســالی اســت برای تیم ملی بازی نمی کنم اما هیچ فاصله 
ای بین من و تماشــاگران ایجاد نشده است. الان دیگر عضو تیم ملی نیستم و 
کمتر به ایران می آیم اما هیچ وقت خاطرات خوبی که در تیم ملی داشــته ام و 
محبت هایی که طرفداران تیم ملی به من داشــته اند را فراموش نمی کنم. من 
از همه مردم تشکر می کنم. وی درباره احتمال حضورش در فوتبال ایران بیان 
داشــت: همیشــه ابتدای فصل و یا در تعطیلات زمستانی بحث حضور من در 
تیم های ایرانی مطرح می شود. اما راستش را بخواهید من با تیم زووله قرارداد 
دارم و طبیعتا تا پایان قراردادم نمی توانم به حضور درتیم دیگری فکر کنم اما 
بعــد از اتمام قراردادم حضــور در تیم های ایرانی می تواند یک گزینه برای من 
باشد. الان نمی توانم بگویم امکان ندارد به ایران برگردم یا 100 درصد به ایران 
می آیم.ابتدا باید منتظر باشم و قراردادم تمام شود و بعد در مورد آینده تصمیم 

گیری کنم. خدا بزرگ است. 
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در انتظار یک صعود و یک جشن 8۰ میلیونی
تیم ملی فوتبال ایران سال 1400 را با اردو 
و انجام دو بازی برابر هنگ کنگ و کامبوج در 
تعطیلات آغاز می کند تا برای دو بازی مهم 
برابر بحرین و عراق در خرداد ماه آماده شود.

تیم ملی فوتبال ایران از همان آغاز سال 
1400 روزهای شــلوغی را پیش رو دارد و 
باید در چارچوب رقابت های مقدماتی جام 
جهانی برابر تیم های هنگ کنگ و کامبوج 

به میدان برود.
تیم ملی فوتبال ایران هنوز با اسکوچیچ 
در یک بازی رســمی به میدان نرفته و هنوز 
چهره ملی پوشان با سرمربی کروات مشخص 
نیست. شانس بد اسکوچیچ و البته تیم ملی به 
شکلی بود که از همان آغاز ویروس کرونا مانع 

از آغاز به کار سرمربی جدید شد.

 افتتاحیه قابل قبول اســکوچیچ 
در تیم ملی

در نهایت اسکوچیچ تیمش را در دو بازی 
تدارکاتی با ازبکســتان و بوســنی به میدان 
فرستاد و دو پیروزی را کسب کرد. تیم ملی 
در مهر ماه بــا دو گل طارمی و آزمون 2 بر 
یک ازبکستان را برد و در آبان نیز با نتیجه 2 
بر صفر و با گل های قایدی و رضایی بوسنی 

را از پیش رو برداشت.
با وجود اینکه تیم ملی هنوز با دراگان بازی 
مهم و رســمی را برگزار نکرده اما انتقاداتی 
نســبت به لیســت بازیکنان دعوت شده از 
سوی این مربی به وجود آمده است. حضور 
بازیکنانی چون مهدی شیری و غیبت برخی 
دیگر سبب شد کارشناسان از سرمربی تیم 
ملی انتقاد کنند. اســکوچیچ که به نظر می 
رســد خیلی علاقه ای به پاسخ دادن چنین 
انتقاداتی ندارد اما در برخی اظهارنظرهایی از 
برنامه اش برای بازی دادن به بازیکنانی که 
کمتر مورد توجه قرار گرفته اند، گفته است.

درواقع برخی از بازیکنانی که در دوره های 
گذشــته توسط کی روش و حتی ویلموتس 
به تیم ملی دعوت نمی شــدند مورد توجه 
اســکوچیچ قرار گرفته است.  او در نظر دارد 
در بازی هــای تدارکاتی افرادی که فرصت 
هماهنگی نداشتند را مورد استفاده قرار دهد. 
البته در این میان برخی اعتقاد دارند با توجه 
به شرایط تیم ملی در مقدماتی جام جهانی، 

فعلا فرصت آزمون و خطا نیست.

 پاییز کابوس وار با دو باخت
تیم ملی فوتبال ایران در چهاربازی گذشته 
خود در مقدماتی جام جهانی 2022 قطر ابتدا 
با 2 گل هنگ کنگ را از پیش رو برداشــت 
و ســپس در اولین حضور زنان در ورزشگاه 

آزادی با نتیجه پرگل 14 بر صفر کامبوج را 
در هم کوبید. با این نتیجه تعریف و تمجید از 
ویلموتس آغاز شد و بسیاری برای خداحافظی 
بــا بازی های کم گل دوران کی روش نفس 
راحتی کشــیدند غافــل از آن که در آینده 

نزدیک مارک نفس همه را گرفت!
دیدار دوم و سوم ایران کابوس وار به پایان 
رسید. باخت یک بر صفر برابر بحرین با گل 
محمد الحردان و بازی ناامید کننده با عراق 
و شکست 2 بر یک در ثانیه های پایانی تمام 
معادلات گروه را بهم زد؛ دو باخت به فاصله 
یــک ماه در مهر و آبان، خــزان را به اردوی 

تیم ملی آورد.

 ســومین جام جهانــی پیاپی یا 
حسرت قطر؟

تیم ملی در پایــان چهاربازی 2 برد و 2 
باخــت را به نام خود ثبت کرده و 6 امتیازی 
است. با توجه به یک بازی کمتر ایران نسبت 
بــه رقبا و البته صعود بهترین تیم دوم گروه 
ها این اطمینان خاطر را به وجود آورده که 
ایران حذف شــده بزرگ نخواهد بود. با این 
حــال ایران دو بازی حیاتــی برابر بحرین و 
عراق در خــرداد ماه پیــش رو دارد، البته 
شاگردان اســکوچیچ ابتدا باید در فروردین 
ماه 6 امتیاز برابر هنگ کنگ و کامبوج را به 
دست بیاورند و دست پر به جدال با دو تیم 

قدرتمند گروه بروند.
با توجه به اینکه سه بازی ایران برابر هنگ 

کنگ، عراق و بحریــن در تهران برگزار می 
شــود از ابتدا امیدهای زیادی برای استفاده 
از امتیاز میزبانی وجود داشــت اما با توجه 
به شــرایط کرونا هنوز مشخص نیست که 
تماشــاگران حتی به تعداد کم اجازه حضور 
در ورزشگاه را دارند یا خیر. ضمن اینکه این 
پیش بینی می شــود که اگر وضعیت کرونا 
شیوع بیشتری داشته باشد باردیگر مقدماتی 
جام جهانی تحت تاثیر قرار بگیرد و به صورت 

متمرکز برگزار شود.

 اسکوچیچ؛ یک مربی پرتلاش
از ابتدای انتخاب دراگان اســکوچیچ به 
عنوان ســرمربی تیم ملی انتقادهای زیادی 
نسبت به حضور این مربی کروات روی نیمکت 
تیم ملی شــد اما نکته امیدوار کننده درباره 
دراگان، تلاش او برای موفقیت اســت. قطعا 
اسکوچیچ دانش فنی به اندازه کارلوس کی 
روش نــدارد اما در همین مدت زمانی که به 
عنوان سرمربی معرفی شده انگیزه زیادی از 
خود نشان داده است. او بعد از حدود ۵ ماه به 
مرخصی رفت و تعطیلات سال نو میلادی را 
کنار خانواده اش سپری کرد. بعد از بازگشت 
هــم هر هفته در یک یا دو بازی لیگ حاضر 
بوده و به همراه وحید هاشــمیان از نزدیک 

نظاره گر مسابقات است.
او برای لژیونرها نیز برنامه داشــت اما با 
توجــه به محدودیت های رفت وآمد فعلا از 
راه دور عملکرد آن ها را زیر ذره بین قرار داده 

تا در نهایت بتواند بهترین ترکیب را برای تیم 
ملی انتخاب کند. درواقع او برخلاف بسیاری از 
مربیان که تمام کارهای خود را به دستیاران 
می ســپارند، در میدان حضور دارد و حتی 
تلاش های زیادی هم انجام می دهد تا علاه 
بر بازیکنــان، علاقمندان فوتبال هم ارتباط 

نزدیک تری با این سرمربی داشته باشند.
درآخرین اقدام سرمربی تیم ملی به منظور 
بهبود عملکرد ملی پوشان قصد دارد از طریق 
وب  کنفرانس با بازیکنان ارتباط برقرار کند و 
ضمن آماده سازی حداکثری آن ها برای بازی 
های مقدماتی جام جهانی، عملکرد بازیکنان 
را برای بازی های پیش رو تقویت کند. هدف 
کادرفنی آنالیز ویدئوهای بازیکنان در باشگاه ها 
با مشارکت خود آن ها و صحبت درباره نکات 

و مسائل فنی است.

 آغاز 14۰۰ در اردو
براساس برنامه ریزی صورت گرفته توسط 
فدراسیون فوتبال و دراگان اسکوچیچ تیم ملی 
دو هفته و از  27 اسفند 99 تا 11 فروردین 
1400 در اردو خواهد بود. با توجه به شرایط 
لیگ برتر، جام حذفی و لیگ قهرمانان آسیا 
برنامه ریزی برای تیم ملی هم دشــوار شده 
اســت.به هرترتیب ملی پوشان ۵ فروردین 
در تهــران با هنگ کنــگ بازی می کنند و 
بعد راهی کامبوج می شــوند. قطعا دو بازی 
ابتدایی برای ملی پوشان دشوار نخواهد بود 
اما آزمون اصلی اسکوچیچ خرداد ماه خواهد 

بــود جایی که باید به فاصله 8 روز با دو تیم 
بزرگ بازی کند. تیم ملی 17 خرداد با بحرین 
و 2۵ همان ماه با عراق بازی می کند تا تکلیف 
صعود به دور دوم مقدماتی مشــخص شود؛ 
البته شــاید همان بازی با عراق تکلیف ملی 

پوشان روشن شود.
مرتضی پورعلی گنجی مهاجم تیم ملی می 
گویــد: »همه ما می دانیم که صعود به جام 
جهانی برای مردم ایران خیلی مهم است. به 
این موضوع واقف هستیم و تمام توان خود را 
مــی گذاریم تا به جام جهانی صعود کنیم.« 
سردار آزمون و علیرضا بیرانوند هم بارها از این 
موضوع گفته اند که نهایت تلاش خود را به 
کار می گیرند تا تیم ملی به جام جهانی صعود 
کند.  اسکوچیچ سرمربی تیم ملی اما اهداف 
بزرگتری در سر دارد. او می داند باید هدف 
بالاتری برای تیم در نظر بگیرد تا به حداقل 
اتفاق که صعود اســت برسیم. او در این باره 
می گوید: »هیچ گاه به دنبال مباحث کوچک 
نیستم و به چیزهای بزرگ فکر می کنم. همه 
انتظار دارند تیــم ملی ایران به جام جهانی 
بــرود اما انتظار من از خودم بیشــتر از این 
حرف هاست و مشــکلی با مسئولیتم ندارم. 
می دانم فوتبال برای مردم ایران خیلی مهم 
اســت و به همین دلیل احساس مسؤولیت 

می کنم.«
باید دید آیا اسکوچیچ و شاگردانش خزان 
غم انگیز 98 را جربان می کنند و در خرداد 

ماه دست پر خواهند بود یا خیر.
برنامه و نتایج تیم ملی در مقدماتی جام 

جهانی 2022 قطر:
هنگ کنگ صفر- ایران 2

ایران 14- کامبوج صفر
بحرین یک - ایران صفر

عراق 2- ایران یک
پنج شنبه ۵ فروردین؛ ایران- هنگ کنگ 

ساعت 20 ؛ ورزشگاه آزادی
سه شــنبه 10 فروردین؛ کامبوج- ایران 

ساعت 1۵:30؛ پنوم پن
پنج شنبه 17 خرداد؛ ایران- بحرین

سه شنبه 2۵ خرداد؛ ایران- عراق
جدول رده بندی:

1- عــراق: ۵ بازی، 3 برد، 2 تســاوی و 
11 امتیاز

2- بحرین: ۵ بازی، 2 برد، 3 تســاوی و 
9 امتیاز

3- ایران: 4 بازی، 2 برد،2 باخت و 6 امتیاز
4- هنگ کنگ: ۵ بازی، یک برد، 2 باخت، 

2 تساوی و ۵ امتیاز
۵- کامبوج: ۵ بازی، یک تساوی، 4 باخت 

و یک امتیاز

 

 

 اهدای روبالشتی در شان ورزشکاران نبود

در المپیک بهترین نتیجه را خواهم گرفت

 رکورددار دوی استقامت زنان ایران گفت: رشته صحرانوردی هر سال 
یکبار برگزار می شود و در شان ورزشکار نیست که به آنان روبالشتی جایزه 

بدهند و بهتر است فدراسیون جایزه نقدی در نظر بگیرد.
 رقابت های دو صحرانوردی کشور در بخش مردان و زنان روزهای سوم 
و چهارم بهمن ماه در چابهار برگزار شد که »پریسا عرب« در بخش زنان 
و »محمد جعفرمرادی« در بخش مردان قهرمان شدند که به نفرات برتر 
این پیکارها یک روبالشتی دستبافت این منطقه و جوایز نقدی اهدا شد. 
اهدا روبالشتی به قهرمانان این رشته حاشیه هایی را با ایرنا در این زمینه 

اظهار داشت: هرگاه به این روبالشتی نگاه می کنم، می خندم.
 این جایزه در شــان یک ورزشکار نیســت و باید فدراسیون با جوایز 

وی در واکنــش به این مطلب که در هیچ رشــته ای برای مســابقات نقدی از ما حمایت کند.

قهرمانی کشوری جایزه ای در نظر نمی گیرند، گفت: این درست است؛ اما 
دوی صحرانوردی سالی یک مرتبه برگزار می شود. برای آنکه ورزشکاران 

انگیزه داشته باشند باید جایزه ای در نظر بگیرند.  
رکورددار دوی اســتقامت ایران عنوان کــرد: در هفته 1۵0 کیلومتر 
تمرین می کنم و در مسابقات قهرمانی کشوری هم رقیبی نداشتم و تنها 
با نرم دوی به طلا رسیدم. این روزها به دلیل کرونا و بسته بودن سالن ها 

مجزا تمرین می کنم.
وی ادامه داد: مشکل من این است که رقیب ندارم و تنها هستم. حتی 
در مسابقات رقیبی ندارم و با نفر دوم 4 دقیقه فاصله دارم. تلاش می کنم 
تا در ســال جدید رکوردم به زیر 17 دقیقه برسد. امیدوارم بدون رقیب 

هم بتوانم به این رکورد برسم.

 یک قدم تا انفجار بمب زمستانی پرسپولیس
باشــگاه پرســپولیس برای عقد قرارداد با مهدی ترابی منتظر فســخ این بازیکن با باشگاه العربی قطر است. مهدی ترابی در نخستین روزهای نقل و انتقالات تابستانی از پرسپولیس جدا شد تا فوتبال خود را در لیگ ستارگان 

قطر با پوشیدن پیراهن العربی دنبال کند.با این حال دوران فوتبالی این بازیکن با پیراهن العربی کوتاه بود تا او پس از گذشت کمتر از چهار ماه در لیست مازاد این باشگاه قرار گیرد.
ترابی که مصدومیت های متوالی و زیادی را پشت سر گذاشت مورد انتقاد رسانه های فوتبال قطر گرفت تا لقب »بازیکنی از جنس شیشه« را بگیرد. او با دو گلی هم که با پیراهن العربی زد نتوانست نظر هواداران را به خود 
جلب کند تا بالاخره کادر فنی این باشــگاه قید او را زده و »یوســف المســاکنی« را جانشــین ترابی کند.سایت اســتاد الدوحه قطر نیز خبر فسخ رسمی قرارداد ترابی با العربی را منتشر کرد تا این بازیکن خیلی زود با فوتبال در 
لیگ ســتارگان قطر خداحافظی کند.ترابی که جدایی اش قبل از فینال لیگ قهرمانان آســیا باعث ناراحتی هواداران پرســپولیس شده بود برای بازگشت به فوتبال ایران با پیشنهاد تیم هایی نظیر تراکتور و سپاهان روبرو شد اما 

این بازیکن بار دیگر مد نظر کادر فنی باشگاه پرسپولیس قرار گرفت تا خودش نیز خواهان بازگشت به جمع شاگردان یحیی گل محمدی شود.

 فرنگــی کار وزن 97 کیلوگرم تیــم ملی گفت: در 
صورت حضور در بازی های المپیک توکیو بهترین نتیجه 

را خواهم گرفت.
 بعد از خداحافظی »قاسم رضایی« دارنده مدال طلا و 
برنز المپیک از دنیای قهرمانی، کشتی فرنگی ایران چهره 
جدیدی را در وزن 97 کیلوگرم معرفی کرد که کســی 
جز »محمدهادی ساروی« فرنگی کار آملی و همشهری 

»قاسم رضایی« نبود.
ساروی بعد از کسب مدال طلای جوانان جهان و آسیا 
در سال 2018 توانست در ســال 2019 در پیکارهای 
قهرمانی زیر 23 ســال آســیا به مدال طلا دست یابد و 
»محمد بنا« ســرمربی تیم ملی که نگاه ویژه ای به این 
فرنگی کار خوش آتیه تیم ملی داشت،  همان سال مجوز 
حضور در پیکارهای جهانی سال 2019 قزاقستان را کسب 
کرد و حتی در یک قدمی مدال پیکارهای جهانی بود که 

براثر کم تجربگی آن را تقدیم حریفان کرد.
ساروی در همان سال 2019 و یک بار دیگر با حضور 
در مسابقه های قهرمانی زیر 23 سال جهان در بوداپست 
مجارســتان مدال برنز گرفت و سال 2020 نیز با کسب 
مدال طلای آسیا خود را به عنوان یک مدعی در این وزن 
نشان داد.او در رقابت های انتخابی تیم ملی برای حضور در 
قهرمانی سال 2020 جهان نیز عنوان نخست این وزن را 
کسب کرد اما این رقابت ها به دلیل شیوع ویروس کرونا 
لغو شد و با توجه به اینکه تیم ملی در وزن 97 کیلوگرم 
سهمیه المپیک را کسب نکرده او به صلاحدید کادر فنی 
راهی جام جهانی انفرادی در صربســتان شد و در آنجا 
مدال برنز را کسب کرد. او در مبارزه نیمه نهایی با »موسی 
اولویف« دارنده مدال طلای جهان از روسیه بسیار خوب 

ظاهر شد.مرحله اردوی آماده سازی تیم های ملی کشتی 
آزاد و فرنگی بزرگسالان در خانه کشتی شهید »ابراهیم 
هادی« آغاز شده است.ساروی افزود: خوشبختانه مرحله 
سوم اردوی تیم ملی آغاز شده و شرایط بسیار خوبی داریم 
و خود را برای حضور در رقابت های کسب سهمیه المپیک 
در فروردین ماه و همچنین مسابقه های قهرمانی آسیا در 
قزاقستان آماده می کنیم.وی در رابطه با حضور در جام 
جهانی انفرادی در صربستان گفت: مسابقه خوبی بود و 
بعد از چندین ماه دوری از رقابت های رســمی به نظرم، 
کمک خوبی به من بود و این در حالی است که در وزن 
97 کیلوگرم همه بزرگان کشتی جهان و فرنگی کارانی که 

سهمیه المپیک گرفته بودند نیز حضور داشتند و توانستم 
با کشتی گیرانی که تاکنون با آنان کشتی نگرفته بودم در 
صربستان سرشاخ شوم و محک خوبی برای آماده سازی 
من بود.این فرنگی کار آملی در خصوص مبارزه با »موسی 
اولویف« روس نیز گفت: ســابقه کشتی با کشتی گیران 
روس را نداشتم و متاسفانه با اشتباهی که کردم حریف 
روس 2 امتیاز از من پیش افتاد و نتوانستم امتیازات عقب 
افتاده را جبران کنم. اولویف روس البته در مبارزه با »آرتور 
آلکسانیان« دارنده مدال طلای جهان و المپیک به راحتی 
او را شکســت داد.دارنده مدال برنز زیر 23 سال جهان 
ادامــه داد: در حال حاضر تمرینات خود را برای حضور 

در مســابقات کسب سهمیه در قزاقستان انجام می دهم 
تا بتوانیم در این وزن سهمیه المپیک را کسب کنیم.

وی در خصــوص حضور در تورنمنت های بین المللی 
نیز گفت: حضور در تورنمنت های بین المللی بستگی به 
نظــر کادر فنی دارد و در این زمینه تابع تصمیمات آنها 
هســتم. با این وجود در صورتــی که در المپیک توکیو 
حضور داشــته باشــم با همه وجودم تلاش می کنم تا 
بهترین نتیجه را بگیرم.ساروی در خصوص انجام تمرینات 
در دوران کرونایی در آمل زیر نظر »قاسم رضایی« اظهار 
داشت: او به من خیلی لطف دارد و همیشه کمک حال 
من است. تجربیاتی را که طی سال ها حضور در تیم ملی 
و در عرصه های بین المللی کسب کرده را در اختیار من 
قرار می دهد و تاثیر زیادی در روند رو به رشد من داشته 
است. البته او مدتی بود که از کشتی فاصله گرفته بود و 
با حضور در باشگاه و انجام تمرین، بازگشت خوبی داشت.

رقابت های گزینشــی قاره آســیا روزهای 20 تا  22 
فروردیــن 1400 و رقابت های قهرمانی آســیا روزهای 
23 تا 28 فروردین 1400 در شــهر آلماتی قزاقســتان 
برگزار خواهد شــد.  علیرضا نجاتی، محمدعلی گرایی و 
امیر قاســمی منجزی در پیکارهای جهانی سال 2019 
موفق به کســب سهمیه المپیک در وزن های 60، 77 و 
130 کیلوگرم شــدند و نمایندگان کشورمان باید برای 
کسب سهمیه در اوزان 67، 87 و 97 کیلوگرم نیز در 2 
رقابت گزینشی قاره آسیا و گزینشی جهانی تلاش کنند.

ملی پوشــان کشــتی فرنگی در صورتی که نتوانند 
ســهمیه های کامل را کسب کنند باید اردیبهشت ماه و 
در پیکارهای جهانی کســب سهمیه المپیک در صوفیه 

بلغارستان حضور یابند.

 نوسان هوشیاری میناوند و تغییر وضعیت انصاریان
یکی از اعضای تیم پزشــکی درمان، مهرداد میناوند و علی انصاریان، گفت: 
ســطح هوشیاری میناوند قدری افت کرده بود که خوشبختانه به شرایط قبل 

خود بازگشت.
دکتر ســید محمد رضا هاشــمیان در خصوص تشریح حال میناوند افزود: 
ریه ها تنها عضو درگیر بیماری کرونا هســتند و مشکلی در دیگر اعضای بدن 
وی وجود ندارد سطح هوشیاری و اکسیژن خون به طور دائم در حال کنترل 
است. دستور العمل های ثابتی برای این گونه بیماران وجود دارد که در مورد 
علی انصاریان و مهرداد میناوند هم اجرا می شود و باید منتظر بود که در 10 

روز آینده اثرات آن مشخص شود.
فوق تخصص مراقبت های ویژه افزود: حال علی انصاریان نسبت به قبل بد 
شده و پزشکان در تلاشند تا  وضعیت وی را به حالت قبلی باز گردانند. هاشمیان 
گفت: ریه های هر دو پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس درگیر هستند و میزان 
اکســیژن خون و سطح هوشــیاری این دو در نوسان است که توسط پزشکان 
کنترل و کارهای لازم انجام می شــود.انصاریان و میناوند چندی پیش در اثر 
ابتلا به ویروس کرونا در قســمت آی ســی یو بیمارستان لاله بستری شدند. 
وزیر ورزش و جوانان هم به فدراسیون پزشکی ورزشی دستور داد تا اقدامات 

درمانی برای بهبودی بازیکن پیشین پرسپولیس انجام گیرد.

  پیشنهادی برای جدایی دیاباته به استقلال نرسیده است
 عضو هیات مدیره باشــگاه اســتقلال گفت: هیچ پیشنهادی برای جدایی 

دیاباته به باشگاه نرسیده است.
 مهدی عبدیان پس از پایان جلســه امروز هیات مدیره اســتقلال در مورد 
آخرین وضعیت هرویه میلیچ اظهار داشت: در این باره قرار است حجت نظری 

سخنگوی هیات مدیره باشگاه صحبت کند.
وی در رابطه با اینکه گفته می شود باشگاه قصد تمدید قرارداد با میلیچ را 
دارد، افزود: همانطور که گفتم بهتر است سخنگوی هیات مدیره در این رابطه 
توضیح دهد.عضو هیات مدیره باشگاه استقلال در مورد پیشنهاد ایتالیایی برای 
جذب شیخ دیاباته خاطرنشان کرد: چنین پیشنهادی به باشگاه نرسیده است.

 
 آینده داوری خوب نیست

کارشــناس داوری فوتبال، گفــت: با رواج رفتارهــای غیراصولی و تهدید 
دپارتمان داوری به داوران اخطار می دهم که آینده داوری را خوب نمی بینیم.

  جامعه داوری این روزها شــاهد اتفاقات عجیبی اســت که شــاید تهدید 
قضاوت کنندگان به سکوت از طرف کمیته داوران کوچکترین مشکل و دغدغه 
آن از ســال های گذشته باشد.فشار رسانه ای در فضای مجازی بر روی داوارن 
زیاد اســت و در بعد از بازی تیم های بزرگ حمله مخاطبین و طرفدارن تیم 
ها به داوران بســیار زیاد و بد اســت و باید فکری به حال این موضوع بکنیم 
.همیشــه اشــتباه وجود دارد ، در بعضی از روزها که اشتباهات داوری به نفع 
تیم های پر طرفدار باشــد ، هوادرادن تیم های دیگر به داور انگ می زنند و 
به داوران فحاشــی می کنند .  خسروی با اشاره به اینکه موضوع حق الزحمه 
داوران، مربوط به الان نیست، اظهار داشت: نزدیک به 40 سال است که داوری 
را دنبال می کنم و حدود 27 سال داور شاغل بودم. همواره این مسایل بوده و 
داوران کمترین درآمد را از فوتبال و حتی کمتر از تدارکاتی های تیم ها داشتند.

 سه گلر در لیست خرید یحیی!
در روزهای اخیر شایعات زیادی درباره جدایی احتمالی بوژیدار مطرح بوده.

 بوژیدار رادوشوویچ گلر دوم پرسپولیس در تازه ترین مصاحبه خود اعلام کرد 
احتمــال جدایی او در نقل و انتقالات نیم فصل از این تیم وجود دارد. بوژیدار 
قصد دارد به باشــگاهی برود تا به او فرصت بازی برســد. در همین حال خبر 
می رسد در صورت جدایی او یحیی خواهان جذب میلاد فراهانی، محمدرضا 

اخباری با شیخ ویسی است.

 تغییر موضع استقلال درباره میلیچ!
آبی ها تصمیم گرفتند قرارداد مدافع خود را تمدید کنند.

 مهدی عبدیان عضو هیات مدیره اســتقلال در جلسه امروز در این باشگاه 
پیشنهاد داد قرارداد میلیچ تمدید شود و سایر اعضا هم با آن موافقت کرده اند. 
عبدیان در لابلای حرف های خود تاکید کرد میلیچ بازیکن با کیفیت و مفیدی 
است و بهتر است با تمدید قراردادش، مانع از شکایت رسمی او به فیفا شوند.

عمــده نگرانی اعضای هیات مدیره این بــود که مبادا میلیچ تمدید کند و 
در صورت عدم دریافت دســتمزدش، بار دیگر ایران را ترک و ســر وقت فیفا 
برود. عبدیان هم تاکید کرد در مذاکرات اخیر توانسته اند تخفیف خوبی برای 
تمدید قرارداد این بازیکن بگیرند. در نهایت اعضا تصمیم اولیه شــان این بود 

میلیچ برگردد و قراردادش تمدید شود.

 تکذیب میزبانی العین در پلی آف لیگ قهرمانان آسیا/ فولاد - 
العین در اهواز

مدیرعامل فولاد شــایعه میزبانی العین در پلی آف لیگ قهرمانان آســیا را 
تکذیب کرد.

 برخی سایت های اماراتی خبر دادند که باشگاه العین نامه ای از کنفدراسیون 
فوتبال آســیا دریافت کرده که دیدار پلی آف لیگ قهرمانان آســیا بین فولاد 
خوزستان و العین امارات در ورزشگاه هزاع بن زاید شهر العین برگزار خواهد 
شــد اما ســعید آذری، مدیرعامل فولاد خوزســتان در گفت وگو با ایسنا این 

مساله را تکذیب کرد.
او در این رابطه گفت: »این خبر شایعه است و بازی دو تیم فولاد و العین، 

18 فروردین در ورزشگاه شهدای فولاد خوزستان برگزار خواهد شد.«

 تیم منتخب تاریخ PSG از نگاه نیمار
در بهترین تیم تاریخ باشــگاه پاری سن ژرمن که توسط نیمار انتخاب شد 

نامی از کاوانی به چشم نمی آید.
بــه نقــل از اکیپ، نیمار چهارمین فصل حضورش در پاری ســن ژرمن را 

تجربه می کند.
این بازیکن برزیلی گرانترین بازیکن تاریخ این باشــگاه فرانسوی به شمار 

می آید.
نیمار ترکیب منتخب تاریخ باشگاه پاری سن ژرمن را انتخاب کرد و جالب 
اینکه نامی از ادینسون کاوانی بهترین گلزن تاریخ این باشگاه به چشم نمی آید.

کاوانی تنها بازیکن در تاریخ پاری سن ژرمن است که توانست به عدد 200 
گل برسد. نیمار باوجود آنکه در پاری سن ژرمن با کاوانی همبازی بود با این 

حال نام او را در این فهرست 11 نفره قرار نداد.
فصل گذشــته بهترین فصل حضور نیمار در پاری ســن ژرمن بود چرا که 
او توانســت با تیم به فینال لیگ قهرمانــان اروپا راه پیدا کند که در نهایت با 

شکست برابر بایرن از بالا بردن جام بازماند.
و اما ترکیب منتخب پاری سن ژرمن از نگاه نیمار:

دروازبان:بوفون
مدافعان:دنی آلوس، مکسول، داوید لوئیز و الکس

هافبک ها:نینی، دیوید بکام و تیاگو موتا
مهاجمان: رونالدینیو، زلاتان و ژورز وه آ
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امام صادق علیه السلام :

لوَ أنَّ النّاسَ أخَذوا ما أمَرَهُمُ الّل بهِ فأنفَقوهُ 
فیما نهَاهُم عَنهُ ما قَبِلَهُ مِنهُم، و لو أخَذوا 
ما نهَاهُمُ الّل عَنهُ فأنفَقوهُ فیما أمَرَهُمُ الّل 
بهِ ما قَبِلَهُ مِنهُم؛ حتّی یأخُذوهُ مِن حَقٍّ و 

ینُفِقوهُ في حَقٍّ .
اگر مردم از راهی که خداوند به آنان 

فرمان داده، کسب درآمد کنند و آنها را 
در راهی که خداوند از آن بازشان داشته، 

انفاق کنند، آن را از ایشان نمی پذیرد و 
اگر از راهی که آنها را از آن نهی کرده، 

درآمد به دست آورند و آن را در راهی که 
خداوند بدان فرمانشان داده، به مصرف 

رسانند باز از آنان نمی پذیرد، مگر اینکه 
از راه حلال به دست آورند و در راه حلال 

انفاق کنند.
کتاب من لا یحضره الفقیه : ج2 ص 57 ح 16۹4

 دلار                         224,34۰ 
 یورو                        272,۹6۰ 
 پوند انگلیس           324,۰۹۰

 درهم امارات             64,77۰   
 لیر ترکیه                    31,6۰۰
 سکه امامی         1۰6,72۰,۰۰۰
 بهار آزادی         1۰4,۹8۹,۰۰۰
 نیم سکه              58,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه             38,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی         22,45۰,۰۰۰
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علی کریمی علیه اینستاگرام می جنگد!

فناوری

 آماده شدن فضانوردان برای دومین پیاده روی فضایی
دو فضانورد ناســا فردا دوشنبه)اول فوریه(، دومین پیاده روی فضایی سال 
2021 را برای به پایان رساندن نصب یک پلتفرم علمی اروپایی و تکمیل کار 

طولانی مدت ارتقای باتری انجام خواهند داد.
 به نقل از ارث اسکای، دو فضانورد ناسا به نام های »ویکتور گلاور« و مایک 
هاپکینز« اولین راهپیمایی فضایی در 27 ژانویه انجام شــد. دومین پیاده روی 
فضایی که در حال حاضر انجام آن برای یک فوریه برنامه ریزی شده است برای 
اتمام ماژول کلمبوس آژانس فضایی اروپا)ESA( و ارتقای دو بخش آن و آماده 
کردن خرپای ســمت چپ ایستگاه فضایی برای ارتقای سیستم برق در آینده 
انجام خواهد شــد. پس از اتمام به روزرسانی ها در ماژول کلمبوس، هاپکینز و 
گلاور قلاب ثابت آویزان)grapple fixture bracket( را که در سمت چپ خرپا 

قرار دارد را برای آماده سازی سیستم برق در آینده، خواهند برداشت.
در صــورت موفقیت در این پیاده روی و تکمیل کار ارتقای باتری، آنها یک 
پروژه تعویض باتری چهار ساله را به پایان خواهند رساند و سه دوربین جدید 
نیز نصب خواهند کرد. ناسا این عملیات را به صورت زنده پوشش خواهد داد و 
برنامه ناسا از ساعت ۵:30 صبح به وقت منطقه زمانی شرقی)ساعت 14 به وقت 
تهران( آغاز می شود. اما پیاده روی فضایی حدود 7 صبح به وقت منطقه زمانی 
شــرقی)1۵:30 به وقت تهران( آغاز خواهد شــد و حدود 6 ساعت و نیم طول 
خواهد کشید. ناسا تمرکز این پیاده روی فضایی را بر روی انجام وظایف مختلف 
تعیین کرده است که می توان به  نصب صفحه آداپتور باتری لیتیوم یون نهایی 
بر روی خرپای پورت P4(4(، برداشتن قلاب ثابت آویزان خرپا چپ، جایگزینی 
یک دوربین جدید در خرپا راســت، نصب یک دوربین جدید با کیفیت بالا در 
آزمایشگاه »دســتینی«)Destiny( و جایگزینی اجزای سیستم دوربین بازوی 
رباتیک ژاپنی در خارج از ماژول کیبو اشاره کرد. هاپکینز برای پیاده روی فضایی 
به عنوان فضانورد شماره یک تعیین شده و لباس فضایی او راه راه قرمز خواهد 
بود. گلاور نیز دومین فضانورد است که یک لباس فضایی که راه راه نیست بر 
تن خواهد داشت. این چهارمین پیاده روی فضایی هاپکینز و دومین پیاده روی 

فضایی گلاور خواهد بود.

 الماس می تواند 5 برابر فشار موجود در هسته زمین را تحمل کند
الماس در مقابل فشار تا آخرین لحظه مقاومت می کند. به طرز حیرت انگیزی 
مواد سازنده آن فشاری به اندازه ی دو تریلیون پاسکال را تحمل می کنند. این 
میزان فشار ۵ برابر فشار در هسته زمین است.  به نقل از ساینس نیوز، تحقیقات 
نشان دانشمندان که در نشریه نیچر منتشر شد، می دهد که الماس در فشارهای 
بالا بسیار مستحکم است. الماس می تواند در این شرایط ساختار خود را حفظ 
کند در حالی که از ساختارهای پایدارتر توقع می رود بتوانند در شرایط مشابه 
ساختارشان را حفظ کنند. مطالعه ی خصوصیات در فشارهای فوق زیاد می تواند 
به کشف آنچه درون سیارات فراخورشیدی غنی از کربن می گذرد کمک کند. 
الماس یکی از چندین ساختار کربنی است که هرکدام چینش اتمی متفاوتی 
دارند. در فشار معمول سطح زمین پایدارترین آنها گرافیت است اما اگر به آنها 
فشــار وارد کنیم الماس پیروز خواهد شد و به همین دلیل است که کربن در 

اعماق زمین تبدیل به الماس می شود.
دانشــمندان پیش بینی می کردند که در فشــارهای بالاتر از اعماق زمین، 
ساختارهای بلوری پایدارتر باشند. پس ایمی لازیکی)Amy Lazicki( فیزیکدان 
و همکارانــش المــاس را با لیزرهــای قدرتمند در آزمایشــگاه ملی لارنس 
 Lawrence Livermore National Laboratory’s National Ignition(لیورمــور
Facility( در کالیفرنیا تحت فشــار قرار دادند. اندازه گیری ســاختار آن با اشعه 
ایکس نشــان داد که الماس در مقابل فشار بالا مقاومت کرده است و در فشار 

شدید مستحکم مانده است.
الماس پیش از این در فشــارهای کم مستحکم شناخته شده بود. می توان 
گفت انگشتر الماس مادربزرگ شما هرگز تبدیل به گرافیت نمی شود و این به 
لطف پیوندهای شیمیایی قوی که اتم ها کربن را در الماس کنار هم نگه می دارند 
است. الماس پس از ساخته شدن حتی اگر فشار کاهش یابد شکل خود را حفظ 
می کند. لازیکی می گوید: به نظر می رسد این موضوع در فشارهای بالا نیز برای 

الماس صادق است.

 بهبود توانبخشی بیماران مبتلا به سکته مغزی با کمک اسکلت 
رباتیک

پژوهشــگران آمریکایی در بررسی جدیدی دریافتند که آموزش راه رفتن با 
اسکلت های رباتیک می تواند به بهبود توانبخشی در افراد مبتلا به سکته مغزی 
کمک کند.  به نقل از نیوزبریک، گروهی از پژوهشگران آمریکایی نشان داده اند 
که شــاید آموزش راه رفتن با اسکلت های بیرونی بتواند به توانبخشی زودرس 

در سکته حاد کمک کند.
با توجه به تعداد زیاد بازماندگان سکته مغزی که به نقص در تحرک، تعادل 
و هماهنگی دچار هستند،  نیاز به توانبخشی در سکته مغزی، بسیار زیاد است. 
پیشــرفت های صورت گرفته در حوزه رباتیک و مهندسی پزشکی، گزینه های 
مراقبت توانبخشی را افزایش می دهند. پژوهشگران، فناوری های جدیدی را برای 
آموزش راه رفتن به کار می گیرند که ممکن است نسبت به درمان های قدیمی، 
مزایایی داشته باشند. این پژوهش جدید در مورد یک اسکلت رباتیک، امکان بهبود 
راه رفتن پس از یک سکته حاد را با هدف بازیابی عملکرد حرکتی نشان می دهد.

شرکت کنندگان این پژوهش، 44 نفر بودند که بین 18 تا 82 سال داشتند 
و سکته حاد را پشت سر گذاشته بودند. نیمی از آنها، استاندارد مراقبت متداول 

را دریافت کردند و نیمی از آنها با اسکلت  رباتیک آموزش دیدند.
هر دو گروه، زمان مشابهی را برای درمان گذراندند. آموزش راه رفتن با اسکلت 
رباتیک، توســط یک متخصص فیزیوتراپی صورت گرفت که آن را با توجه به 

پیشرفت هر فرد تنظیم کرد. 
دکتر »کارن نولان«)Karen Nolan(، پژوهشگر این پروژه گفت: ما دریافتیم 
که آموزش راه رفتن با اسکلت خارجی به ما امکان می دهد که میزان آموزش را 

بدون افزایش مدت توانبخشی افزایش دهیم. 
وی افزود: از آنجا که پیاده روی با کمک اســکلت خارجی، به تلاش فعال از 
سوی شرکت کننده نیاز دارد، مداخله زودهنگام با این نوع آموزش راه رفتن، باعث 
ارتقای قابلیت انعطاف پذیری مغز می شود که در صورت ترکیب با آموزش متداول 

راه رفتن، می تواند به بهبود کارایی و اثرات ماندگارتر منجر شود.

 ابداع یک فناوری برای تشخیص بادام های تلخ!
پژوهشگران اسپانیایی، روشی ابداع کرده اند که می تواند بادام های شیرین را از 

بادام های تلخ تفکیک کند. به نقل از فیز، همه افراد گاهی اوقات پس از جویدن 
یک بادام، طعم تلخ و نامطبوعی را در دهان خود احساس کرده اند. مقصر این 
ماجرا، ترکیبی موسوم به  »آمیگدالین« )Amygdalin( است که هنگام تماس با 
آنزیم های موجود در بزاق، به گلوکز، بنزآلدهید و هیدروژن سیانید تجزیه می شود.

پژوهشگران »دانشگاه کوردوبا«)University of Cordoba( در اسپانیا، برای 
کاهش این غافلگیری ناخوشایند، روشــی را ابداع کرده اند که می تواند سطح 
آمیگدالین موجود در آجیل های تجزیه شده با پوست و بدون پوست را پیش بینی 

کند و به طبقه بندی بادام های تلخ و شیرین در مقیاس صنعتی بپردازد.
این سیســتم جدید، از روش »طیف شناسی فروسرخ نزدیک«)NIRS( بهره 
می گیــرد که می تواند مقدار زیادی از یک محصول را در لحظه و بدون نیاز به 

آزمایشگاه تجزیه و تحلیل کند.
پروفسور »دولورس پرز مارین«)Dolores Pérez Marín(، از پژوهشگران این 
پروژه گفت: کاربرد این فناوری برای بخش کشاورزی، بسیار مورد توجه است. 
اگرچه تلخی بادام در طبیعت می تواند برای پیشگیری از خوردن برخی بذرهای 
خاص توســط جانوران مفید باشد اما در مقیاس صنعتی، هیچ مزیتی ندارد و 
حتی می تواند معایبی مانند طعم ناخوشایند، کاهش ارزش محصول و مشکلات 
احتمالی ایمنی غذایی را به همراه داشته باشد. حسگرهای طیف شناسی فروسرخ 
نزدیک از نظر فنی، پرتویی از نور را به کار می گیرند که هنگام تعامل با ماده آلی، 

سیگنال منحصر به فردی را برای هر نمونه محصول برمی گرداند.
»میگوئل وگا کاستلوته«)Miguel Vega Castellote(، از پژوهشگران این پروژه 
گفت: حسگرهای قابل حمل که سیگنال های آنها به ابداع مدل های پیش بینی 
کمک می کنند، می توانند با اســکن سریع و غیرتهاجمی محصول، به تجزیه و 

تحلیل پارامترهای متفاوت آن بپردازند.
استفاده از فناوری طیف شناسی فروسرخ نزدیک که پژوهشگران تجربه زیادی 
در مورد کاربرد آن با محصولات غذایی دارند، به ویژه در تشخیص زودهنگام تقلب 

احتمالی و مشخص کردن هویت مواد غذایی، بسیار مفید است.
این گروه پژوهشــی، پروژه دیگری را با هدف تشخیص بادام های شیرین از 
نمونه های تلخ آن آغاز کرده اســت. پروفســور »ماریا ترزا سانچز پیندا د لاس 
اینفانتاس«)María Teresa Sánchez Pineda de las Infantas(، از پژوهشگران 
این پروژه گفت: سیستم آزمایش شده در این پژوهش می تواند در هر قسمت 
از زنجیره مورد نظر از جمله هنگام دریافت، پردازش و حمل و نقل اجرا شود و 
شاید بتوان از آن به عنوان یک روش هشدار سریع و مقرون به صرفه استفاده کرد.

 کنترل کیفیت هوا با یک دستگاه کوچک قابل  حمل
یک دستگاه کنترل کیفیت هوا موسوم به »BREATHE Smart 2« دستگاهی 

قابل حمل است که سطح آلودگی هوا را در لحظه نشان می دهد.
به نقل از آی ای، آلودگی و ذرات معلق در هوا در همه جا وجود دارند و هوایی 
را که ما تنفس می کنیم برای سلامتی ما خطرناک می کنند. طبق گزارش سازمان 
بهداشت جهانی)WHO(، تعداد قربانیان ناشی از آلودگی هوا در جهان هر ساله 4.2 
میلیون نفر است. بنابراین تردیدی نیست که باید به هر نحو از خود در برابر این 
 BREATHE Smart« خطر مراقبت کنیم. دستگاه کنترل کیفیت هوا موسوم به
2« دستگاهی قابل حمل است که سطح آلودگی هوا را در لحظه نشان می دهد. 
این دســتگاه، آلودگی هوا را با یک حسگر دقیق لیزری اندازه گیری می کند و 

شاخص کیفیت هوا)AQI( را در هر مکان نشان می دهد.
استفاده از این دستگاه نیز آسان است و ظرف چند ثانیه تنظیم می شود. مهم تر 
اینکه به هیچ تلفن هوشمند، برنامه یا حق اشتراکی برای استفاده از آن نیاز نیست.

با استفاده از این دستگاه می توان دانست که چه زمانی برای بیرون رفتن از 
خانه مناسب است و چه زمانی بهتر است که در خانه بمانیم. 

این دســتگاه حتی ریزگردهای مضر و ذرات دود ســیگار را نیز تشخیص 
می دهد. علاوه بر اینها، یک نمودار از تاریخچه قرائت های حداکثر 30 روزه این 

دستگاه قابل دسترسی است.
این دستگاه دارای پنج زبان انگلیسی، فرانسوی، اسپانیایی، آلمانی و ایتالیایی 
است و به قدری کوچک است که به راحتی در کف دست کاربر قرار می گیرد.

 آزمایش ویروس کرونا در 1۰ دقیقه با کمک یک اپلیکیشــن 
موبایلی

محققان »دانشگاه آریزونا« در حال توسعه برنامه ای هستند که می تواند با 
تجزیه و تحلیل نمونه بزاق فقط در 10 دقیقه نتیجه آزمایش ویروس کرونا را 

به کابران نشان دهد.
 به نقل از دیلی میل، دانشمندان در حال توسعه یک برنامه تلفن هوشمند 
هستند که می تواند کووید-19 موجود بزاق را در حدود 10 دقیقه تشخیص دهد.

در این فناوری، یک تلفن هوشمند با یک میکروسکوپ کوچک جفت می شود 
و نمونه بزاق را برای تشــخیص حضور یا عدم حضور ویروس تجزیه و تحلیل 
می کند. هدف از توســعه این دستگاه ترکیب سرعت آزمایش آنتی ژن با دقت 

آزمایش واکنش زنجیره ای پلیمراز/پی.سی.آر است.
این فناوری در ابتدا به عنوان یک روش ارزان قیمت برای شناســایی نورو 
ویروس توســعه داده شده بود اما با توجه به بیماری همه گیر و شیوع ویروس 

کرونا در جهان رویکرد این آزمایش اکنون تغییر کرده است.
این روش شــامل استفاده از  یک میکروســکوپ و یک ورق با روکش موم 
است که »کاغذ ریزسیال«)microfluidic paper( نامیده می شود و طی آن کاغذ 
مذکــور، نمونه را از طریق کانال های خاصی هدایت می کند. پس از قرار دادن 
نمونه بزاق بر روی کاغذ، آنتی بادی هایی با استفاده از مهره های فلورسنت به آن 
اضافه می شوند. اگر ذرات ویروس کرونا به اندازه کافی وجود داشته باشد، آنتی 

بادی به هر یک از آن مهره ها متصل می شود.
محققان این مطالعه در این باره گفتند: در زیر میکروسکوپ، ذرات پاتوژن 
به صورت توده های کوچکی از مهره های فلورســنت نشــان داده می شوند که 
کاربر می تواند آنها را بشمارد. طبق گفته محققان کل مراحل 10 تا 1۵ دقیقه 
طول می کشد. »کیتی سوسنوفسکی«)Katie Sosnowski(، دانشجوی دکترای 
دانشکده مهندسی پزشکی دانشگاه آریزونا گفت: کار کردن روی آزمایشی که 
»نتایج سریع و دقیق« ارائه می دهد بسیار جالب است. چند نفر از دوستان من 
به کووید-19 مبتلا شده بودند و از اینکه نتایج آزمایش پی.سی.آر شش یا هفت 
روز طول می کشید ناراحت شده بودند. اکثر روش های تشخیص کووید-19 یا 
سایر عوامل بیماری زا زمانبر ، گران و نیاز به تخصص پزشکی دارند اما هزینه 
کل اجزای ســازنده برای آزمایش مذکور حدود 4۵ دلار است و به اندازه کافی 
آسان است که یک فرد می تواند پس از تماشای یک فیلم کوتاه آموزشی، این 
کار را انجام دهد. این فناوری هنوز به آزمایشات بیشتری برای بررسی نیاز دارد.

مرکز توسعه تجارت الکترونیک، فاز دوم رتبه بندی کسب و کارهای مجازی را 
از تابستان آغاز کرده است ولی تشکل های کسب و کارهای مجازی کماکان به این 
موضوع اعتراض دارند و در این راســتا به تازگی در نامه ای خطاب به وزیر صمت 
خواســتار توقف و بازنگری در رتبه بندی کســب و کارهای مجازی شدند. درباره 
رتبه بنــدی و دغدغه های فعالان این حوزه بــا »محمدجواد هادی« معاون مرکز 

توسعه تجارت الکترونیک گفت وگو کرده ایم که می خوانید.

مرکز توســعه تجارت الکترونیک با چه هدفی به رتبه بندی کسب و 
کارهای مجازی اقدام کرده است؟

اعتماد از نگاه کسب وکار و مصرف  کننده حائز اهمیت است. با توجه به تأثیر 
بالای عامل »اعتماد« در رفتار خریداران در فضای مجازی، یک کسب وکار برای 
جذب مشتری بیشتر و حفظ جایگاه رقابتی خود، همواره نیازمند جلب اعتماد بیشتر 
مصرف  کنندگان است . از این رو از ابتدای اعطای نماد اعتماد الکترونیکی )اینماد( 
به عنوان مجوز کسب و کارهای اینترنتی )به استناد قانون تجارت الکترونیکی از 
اواخر دهه 80 ( قرار بود به کســب و کارهای مجازی یک تا ۵ ســتاره داده شود 
ولی تاکنون ســاز و کار ارزیابی و ارائه آن به کســب و کارها اجرایی نشده بود که 
این فاز از تابستان اجرایی شده است. پروژه رتبه بندی کسب و  کارهای اینترنتی 
با اتخاذ رویکرد طیفی جهت ســنجش اعتماد در کسب  و کارهای اینترنتی و با 
هدف ایجاد یک سیستم خودکنترل در حوزه تعامل کسب و  کار و مصرف  کننده، 
بهبود مستمر عملکرد کسب و  کار بر مبنای معیارهای صحیح و قابل سنجش و 
ارائه معیاری قابل درک برای کمک به مصرف  کننده در انتخاب صحیح، طراحی 

و پیاده  سازی شده است.

معیارهای این مرکز برای رتبه بندی کســب و کارهای مجازی چگونه 
تعیین می شود؟

شاخص های رتبه بندی کسب وکارهای اینترنتی شامل سابقه فعالیت، سوابق 
تخلفات احتمالی کسب و کار از حیث مغایرت با دستورالعمل اعطای نماد اعتماد 
الکترونیکی، نظارت بر کسب وکارهای اینترنتی، رفتار کسب وکار نسبت به مشتریان 
از جهت نحوه و زمان پاسخگویی به شکایات و میزان رضایتمندی مشتریان، رفتار 
قبلی کسب وکار در ایفای تعهدات در حوزه های دیگر، اندازه و گردش مالی کسب 

وکار، تشکل گرایی و عضویت در اتحادیه ها و تشکل های تخصصی و ... است.

آیا این معیارها با حضور فعالان کسب و کارهای مجازی تعیین شده 
است؟

پروژه رتبه بندی کسب و کارهای مجازی از ابتدای سال 97 با تشکیل جلساتی با 
ذینفعان این حوزه به خصوص نمایندگان اتحادیه کسب و کارهای مجازی، انجمن 
صنفی کسب و کارهای اینترنتی، سازمان نظام صنفی رایانه ای و برخی از کسب و 
کارهای پیشرو در تجارت الکترونیک و دریافت  نظرات آنها در زمینه مدل، شاخص 
ها و فرآیند اجرا تعیین شد. فاز اول هم با به روزرسانی شناسنامه )پروفایل( اینماد 
کسب و کار نسبت به انتشار اطلاعات عملکرد کسب و کار در سه دسته شاخص 
) سابقه فعالیت، وضعیت پاسخگویی به شکایات و سوابق مغایرت با دستورالعمل 
اینماد( اقدام شــد. فاز دو رتبه بندی برای اختصاص ستاره ها هم از تابستان سال 

جاری با استفاده از تجربه فاز اول و افزایش دقت ارزیابی شاخص ها اجرایی شد.

فعالان کسب و کارهای مجازی معتقد هستند که بخش دولتی نمی تواند 
در بحث رتبه بندی ورود کند و باید رتبه بندی را به بخش خصوصی بسپارد. 

نظرتان در این باره چیست؟
اینطور نیست که دولت در رتبه بندی نقشی نداشته باشد. نقش رتبه بندی در 
تصمیم گیری مصرف کنندگان و کسب و کارها نسبت به یکدیگر مهم است از این رو 
هم اکنون طبق قوانین و مقررات رتبه بندی پیمانکاران و مشاوران از سوی سازمان 
برنامه و بودجه، رتبه بندی بازرگانان از ســوی وزارت صمت، رتبه بندی بانک ها و 
صرافی ها از ســوی بانک مرکزی و ... انجام می شود و این نشان می دهد که انجام 
رتبه بندی از سوی مرجع حاکمیتی مرسوم و موجه است و حتی بیشتر مردم برای 
اعتماد به یک کسب و کار ارزیابی یک مرجع حاکمیتی را ملاک خود قرار می دهند تا 
بخش خصوصی. در همین راستا مرکز توسعه تجارت الکترونیک در پروژه رتبه بندی 
از توان و تخصص و اجرای اشخاص ثالث مانند سازمان مدیریت صنعتی به عنوان 
مرجع تخصصی که سابقه انجام رتبه بندی های بسیاری را دارد، استفاده کرده است.

چرا رتبه بندی و ارائه ستاره را به بخش خصوصی نمی سپارید؟
نماد اعتماد را یک مرجع حاکمیتی صادر می کند و همین موضوع سبب جایگاه 
و اهمیت اینماد و توجه و اعتماد مردم به آن شده است. ستاره های نماد اعتماد هم 
جزئی از آن بوده و امری ضروری است. برای جذب مردم، اطمینان آن ها به صحت و 
دقت ارزیابی و نبود هرگونه شائبه در آن است بنابراین در صورت واگذاری رتبه بندی 

به بخش خصوصی تحقق این مهم بسیار دشوار و چه بسا غیرممکن خواهد بود.

آیا شرکت کسب و کارهای مجازی در این رتبه بندی اجباری است؟
رتبه بندی کسب وکارهای اینترنتی کاملًا اختیاری است. کسب و کارهایی که 
علاقه مند به انجام ارزیابی های تخصصی از سوی یک مرجع معتبر و قابل استناد 
و انتشــار نتایج در قالب ستاره های اینماد خود هستند، می توانند در این فرآیند 

شرکت کنند.
گفته می شود در رتبه بندی، ارائه ستاره بیشتر بر مبنای پرداخت پول 
بیشتر از ســوی کسب و کارهای مجازی است؟ آیا این موضوع را تأیید 

می کنید؟
اینکه نتیجه ارزیابی براساس میزان هزینه پرداختی باشد، کاملاً بی اساس است 
ولی طبیعی است برای انجام ارزیابی های تخصصی نیاز به ایجاد زیرساخت های لازم 
برای تجمیع و پردازش اطلاعات، دریافت اسناد و مدارک ارائه شده، بررسی های 
کارشناســی و تخصصی، نوشتن معیارها براساس کسب و کار مجازی و ... دارد و 
کسب و کاری که اختیاری در این رتبه بندی شرکت می کند باید هزینه ای ثابت 
را پیش از ارزیابی و بسته به عمق ارزیابی ) پیشرفته، توسعه و تعالی( را به مرجع 

ارزیابی کننده بپردازد.

برخی از فعالان اعتقاد دارنــد دریافت هزینه برای رتبه بندی باعث 
می شود کسب و کارهای کوچک در کشــور توان رقابت و ماندگاری با 
کسب و کارهای بزرگتر را نداشته باشند، برای این بخش چه تمهیداتی 

اندیشیده اید؟
اتفاقــاً پروژه رتبه بندی یکی از اقدام های حمایتی این مرکز از کســب و کار 
و تســهیل امور بویژه کســب و کارهای نوپا برای افزایش رقابت پذیری، کمک به 
تصمیم گیری بهتر مصرف کنندگان و توسعه و ترویج تجارت الکترونیکی و غلبه 
بر برخی انحصارهای ایجاد شده از سوی کسب و کارهای بزرگ است. دسترسی 
متقاضیان به اطلاعات عملکردی کســب و کارها، باعث افزایش شــفافیت و رفع 
انحصار خواهد شد. برخی از کسب و کارهای بزرگ که به دنبال انحصار هستند 
از این اقدام ناراضی هســتند و می خواهند انحصار خود را حفظ کرده و گسترش 
دهند بنابراین افزایش رقابت پذیری و جذب مشتری ازسوی کسب و کاری کوچکتر 
مطلوب شان نیست. جالب اینکه بیشر متقاضیان رتبه بندی هم کسب و کارهای 
نوپا و کوچک هستند تا مخاطب بیشتری جذب کرده و سهم بازار خود را افزایش 
دهند. هرچند رتبه بندی کسب و کارهای بزرگ نیز خود باعث حفظ اعتبار و سهم 

بازار موجود خواهد شد.

مرکز توسعه تجارت الکترونیکی برای رتبه بندی چه نوع اطلاعاتی را 
دریافت می کند؟

این مرکز به عنوان دستگاه متولی و مجوزدهنده به کسب وکارهای اینترنتی 
عمده اطلاعاتی مانند سابقه فعالیت، سوابق تخلف، نحوه پاسخگویی به شکایات 
و ... را از کسب و کارها و بخش دیگری از اطلاعات را به صورت قانونی از مراجع 
ذیربــط دریافت می کند و تنها اطلاعات اندکی به صورت خوداظهاری از کســب 
و کار دریافت می شــود که برای راســتی آزمایی است و از سوی دیگر شرکت در 

رتبه بندی اختیاری است .

در اجرای رتبه بندی برخی از کسب و کارهای مجازی فیلتر شدند و 
گویا اطلاع رسانی در این خصوص صورت نگرفته است. این گفته را تأیید 

می کنید؟
با اجرای فاز دوم رتبه بندی، ستاره های نماد اعتماد تغییر کرد بنابراین باید این 
تغییر از سوی کسب و کارها اعمال می شد و اعمال نکردن آن طبق قانون مجازات 
اسلامی مشمول جعل بوده و جرم محسوب می شود بنابراین با پیامک به کسب 
و کارهایی که تغییرات را اعمال نکرده بودند، ارسال شد. ابتدا قرار بود کسانی که 
تغییرات را اعمال نکنند تعلیق شوند ولی وقتی قانونی اجرایی نشود ساز و کاری 
بجز فیلتر وجود ندارد که برای این کار هم به استناد قانون جرایم رایانه ای، از طریق 

کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه اقدام می شود.
فعالان معتقد هستند سایت اینماد در بارگذاری مشکل دارد و همین موضوع 
باعث می شــود فعالان در جست وجوی گوگل دیده نشوند و از رقیبانی که حتی 
مجوز ندارند، عقب بمانند و به همین دلیل به جای کد از تصویر و لینک دادن به 
سایت اصلی استفاده می کنند یعنی تنها به دلیل یک اشکالی فنی کسب و کارها 

فیلتر می شدند.
ســامانه نماد اعتماد الکترونیکی در بارگذاری اینماد مشکلی ندارد و چند 10 
هزار کسب وکاری که کد نماد اعتماد روی صفحات سایت آن ها وجود دارد و بعضاً 
بالاترین جایگاه را در نتایج موتورهای جست وجو و رده  بندی جهانی الکسا در ایران 
دارند. طرح این موضوع مانند این اســت که کسی بگوید پرداخت مالیات موجب 
عقب افتادن از کســب وکارهای فاقد پرونده مالیاتی در رقابت می شود، بنابراین 
چنین بحثی به هیچ وجه قابل پذیرش نبوده و نوعی فرافکنی و بهانه جویی برای 

عدم تمکین به قوانین و مقررات است.

رتبه بندی کسب و کارهای مجازی باعث از بین رفتن انحصار می شود


